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PRIPRAVLJENOST NA DIALOG, TODA NEPOPUSTLJIVOST GLEDE NAČELNIH ZADEV

Delavski delegati zahtevajo odločen zasuk 
v gospodarski politiki Andreottijeve vlade
Benvenuto: Gorje vladi, če bi sku
šala z zakonskim ukrepom spre
meniti premično lestvico brez pred
hodnega sporazuma s sindikati
RIM, 7. — Gorje vladi, če bi skušala vsiliti svoje poglede na zni- 

vanje cene delovne sile in'zamrzovanje premične lestvice brez pred- 
odnega sporazuma s sindikati. V takem primeru bi italijanski delavci 

sprožili zelo oster protinapad in torej spravili vlado v nevarnost. Pač 
Pa so sindikati pripravljeni nadaljevati pogajanja z vlado, vendar pod 
Pogojem, da se razpravlja o «zasuku» v vladni gospodarski politiki, 

1 naj posveti večjo težo vprašanjem investicij, industrijskega pre
usmerjanja, zaposlovanja, skratka;---------------------
Proizvodne obnove. Na tem terenu 
*°i sindikati enotno pripravljeni so
delovati, vendar naj si nihče ne dc- 
*» utvar, da bodo sklepali sporazu- 
me na koži delavcev. Končno velja 
Poudariti, da ni edini vir inflacije 
v ceni delovne sile, saj je še mno- 
8° vzrokov, s katerimi sc vlada 
sploh še ni spoprijela.

To st) temeljne misli, ki jih je 
"•rekel tajnik UIL Benvenuto pred 
t7a tisoč delegati sindikalne baze.
^branih na vsedržavni skupščini v 
Kongresni dvorani EUR.

Sindikalno gibanje ne pristaja na 
*fimisel, da bi vlada ali parlament 
k* zakonom urejala vprašanja, ki 
spadajo v okvir pogajanj med druž- 
henimi komponentami, ie dejal Ben- 
''enuto, kajti tako zadržanje vlade 
ni sindikalna federacija ocenila kot 
razbitje dialoga.

Cilj velike skupščine delavskih 
delegatov je' vsem jasen: organizi 
rati množično gibanje italijanskega 
delavstva v podporo gospodarski oo- 
ntiki, ki jo predlaga federacija CG 
TL - CISL - UIL. Benvenuto je še 
Onkrat poudaril osnovne točke »al
ternativnega programa*, ki ga pred 
žugajo delavske organizacije, nato 
Pa ni štedil s kritikami vladne 
Politike.

«To je politika hlipajočih ukre 
Pov.s. je dejal,. ,«ki,,se «usmcrjajo 
surrif) proti inflaciji z izrecnim na
menom, da' bi Italija dosegla nova 
Posojila v tujini*, ne glede pa na 
Prožnosti industrijske in sploh go
spodarske ohnove.

Vlada mora imeti tudi nekaj'po- 
Sunia in spremeniti nekatere točke 
svoje politike. Tako bo morala po
kazati nekaj dobre volje in skrčiti 
lavne izdatke, kajti dogaja se, da 
delavci plačujejo nove davke, se 
odpovedujejo boljšemu življenjske- 
Oto standardu zato, da lahko vlada 
*maši luknje* svojih deficitov. Taka 
Protiinflacijska politika, ki deluje 
predvsem preko mehanizmov denar 
nn - kreditnega značaja namreč nuj- 
n° vodi v krčenje investicij in to- 
rej krčenje števila zaposlenih

Sindikati se ne strinjajo z vlad 
no politiko, ki teži k posrednemu 
obdavčevanju in predlagajo prav 
nasnrotno: zvišanje neposrednih
davkov na višje dohodke, obdavči 
*®y obvezniških obresti in na obre 
sh tekočih računov.

Glede «protivrednosti* sprejemlji
vih žrtev - (Benvenuto je ponovil, 
da je sindikalno gibanje pripravlje
no zamrzniti vpliv draginjske dokla 
de na starostne odpravnine in od
praviti pojave «anomalij» v nekate
rih računih premične lestvice) pa 
zahtevajo sindikati, naj se vlada ob 
veže glede nekaterih «prednosti*. 
Pri tem pa naj s svojo politiko sku
ša stimulirati predvsem tehnološke 
obnovo podjetij na Jugu, v kmetij
stvu v okviru sistema državnih sou 
deležb in v gradbeništvu. Pri tem 
naj vlada razmisli o predlogih za 
racioniranje nekaterih dobrin in raz
širitev sistema nadzorovanih cen

Glede sindikalne pripravljenosti, 
da sprejme pogajanja o nekaterili 
omejenih aspektih draginjske dokla
de pa je Benvenuto bil zelo jasen: 
ne gre za «brezplačno odpoved*. 
Sindikat se namerava o tem pogaja
ti in bi pristal na kako rešitev le, 
če bo prejel ustrezne koncesije.

Razprava na skupščini delavskih 
delegatov bo trajala pozno v -ve
čer in še jutri. Zaenkrat so le red 
ki, ki se niso strinjali s poročilom. 
Večina le poziva sindikalno federa
cijo, naj mobilizira delavstVo in 
pritisne na vlado, če potrebno tudi 
s splošno stavko, »Raje splošna 
stavka danes in pozitiven rezultat, 
kakor oster socialni spopad pozne
je. ko bi vlada nezadržno zavozita 
svojo politiko in bi jo morali ruši
ti,* je dejal neki delavec na tribu
ni, Kajti «morebitni čelni spopad z 
vlado bi nujno zadobil politično obe
ležje in pretresel celotno politično 
ravnotežje*, je dodal delegat tekstil
nih delavcev Masucci.

Iz palače Chigi medtem poročajo, 
da se je Andreotti sestal z ravna
teljem državne banke Baffiiem in 
drugimi strokovnjaki. Verjetno so 
preverjali račune o raznih predlo
gih, ki so prišli do izraza med sre
čanjem s sindikalno federacijo. Po 
zneje se je Andreotti sestal z na
čelniki parlamentarnih skupin KD 
Piccolijem in Bartolomeijem. (st.s.)

MADRID, 7. — V intervjuju ame
riški tiskovni agenciji UPI je gene
ralni tajnik španske komunistične 
partije Šantiago Carrillo med 1 dru
gim dejal, da njegova stranka pri- 
voljuje v obstoj ameriških vojaških 
oporišč na španskih tleh, kajti nji
hova odprava oi lahko ogrožala se
danje ravnovesje vojaških sil. Prav 
tako se je Carrillo zavzel za po
polno integracijo Španije v Evrop
ski gospodarski skupnosti, po drugi 
strani pa se je izrekel proti preura- 
njenim poskusom nacionalizacije, ki 
so privedli sosedno Portugalsko (ki 
pa je Carrillo ni direktno omenil) 
na rob gospodarskega kaosa.

«Smo evropeisti1' — je dejal vodi
telj španske KP — in zato smo od
ločno za vstop Španije v evropsko 
skupnost; prav tako smo za vedno 
močnejšo Evropo, ki naj bo neod
visna tako od ZDA kot od Sovjetske 
zveze, za Evropo, ki naj prispeva h 
koncu bipolarizma in k ustvaritvi 
multipolarnega sveta.*

Glede vojaških oporišč je Carrillo 
dejal, da bi morale tako ZDA kot 
SZ umakniti svoje vojaške baze v 
tujih državah. Dokler pa ne bo o

Zaradi vsedržavne dveurne 
stavke tiskarjev so današnje 
vesti morebiti nepopolne, poleg 
tega pa sta odpadli strani z 
izborom iz «Dcla». Bralec pro
simo za razumevanje.

Delavski delegati v kongresni dvorani EUR (telefoto ANSA)
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V INTERVJUJU AMERIŠKI TISKOVNI AGENCIJI

Carrillo napovedal udeležbo KPS 
na spomladanskih splošnih volitvah
Zelo umerjene in trezne izjave komunističnega voditelja 
Zahodnonemški kaneler Schmidt zaključil obisk v Madridu

^Cena delovne sile»
Nadnje čase sc toliko govori o 

*ceni delovne sile«, da so verjetno 
mnogi prepričani, da smo zašli 

' inflacijo in gospodarsko krizo 
s«mo zato, ker so delavci v Italiji 
Predobro plačani.

Za(o je morda prav, če nalijemo 
j*®**! čistega vina. Sistem je zad- 
‘'-la desetletja bil uspešen, dokler 
'0 bili delavci slabo plačani. S tem 

kapitalisti reševali konkurenč- 
nst proizvodnje. Z boji zadnjih let 

.® »C italijanski delavci komaj pri- 
Pbž-ali evropskemu poprečju. Tedaj 
Pa se je pokazala šibkost proizvod- 

® strukture, za katero bi lahko 
•.^‘ii da je bila zgrajena na trli- 

Klinastih temeljih, 
v, i>nglcjmo še »ceno delovne sile*. 
”es je pretirana, toda pod tem poj- 
*P°m ne pojmujemo samo delavskih 
' ac. Pač pa vse ostale štroške, ki 
I® s temi povezane. Za vsakih sto 

ki jih podjetnik zaračuna pod 
Postavko «cena delovne sile« gre 

arnreč komaj 47 lir delavcu v 
eP. ostalih 53 pa požre država za 
ocialno skrbstvo, pokojnine, zdrav- 
lVo. ljudska stanovanja itd. Drža- 
,a Pa je tako slabo gospodarila, 
a državljanom ne nudi niti naj- 
“JHejših socialnih uslug.

..ifcforma zdravstva in socialnega 
"■rbstva v Italiji bi verjetno zale- 

8U dvakrat toliko kot zamrzovanje 
Jv^j-Pične lestvice, toda socialno- 
krbstvene ustanove r,o tako zavo- 
Pae> da njihova sanacija stane ti- 
?Ce milijard, ki jih sedaj nihče 
P’a- Krog je začaran in težko je 
a-Ui izhod. Gotovo pa je, da ne 
Petno pozabiti, da nosi za nastali 

Položaj (tudi glede nekonkurenčno- 
^Kalijanskih izdelkov zaradi veli- 

,h stroškov «za delovno silo«) glav
no odgovornost skupina ljudi, ki 

. “»m vlada zadnjih 3« let. (st.s.). '

DVODNEVNI POGOVORI S CEAUSESCOM

Berlinguer končal 
obisk v Bukarešti

Potrjena načela avtonomije in enakopravno
sti v odnosih med komunističnima partijama

RIM, 7. — Generalni tajnik KPI En 
rico Berlinguer je .zaključil dvodnevni 
uradni obisk v Romuniji, kjer sc je 
pogovarjat s predsednikom Ceause- 
scom in drugimi voditelji romunske 
politike, ter se v spremstvu odgo
vornega za mednarodne odnose v 
partiji Sergia Segreja vrnil z letalom 
v Rim. Malo po njegovem odhodu 
iz Bukarešte so objavili uradno poro
čilo o poteku dvodnevnih razgovorov, 
ki 'so potekli, kot je rečeno v doku
mentu, v vzdušju prisrčnega in iskre
nega prijateljstva, in ki so pokazali 
na široko konvergenco stališč glede 
najvažnejših problemov mednarodnega 
položaja in delavskega gibanja.

še najbolj zanimiv je seveda zadnji 
del dokumenta, ki je posvečen odno
som med komunističnimi in delavski
mi partijami. Po potrditvi pozitivne 
ocene nedavne berlinske konference 
evropskih KP je tu rečeno, da »raz
voj intemacionalistične solidarnosti in 
krepitev prijateljstva in sodelovanja 
med komunističnimi in delavskimi par
tijami imata kot temeljno premiso 
popolno priznanje pravice vsake par
tije, da vodi svojo politično akcijo na 
osnovi avtonomno izdelane in izbrane 
politične linije, strogo spoštovanje e- 
nakopravnosti in neymešavanja v no
tranje zadeve, spoštovanje svobodne 
ga izbiranja takih troti in rešitev v 
boju za napredne družbene spremem
be in v graditvi socialistične družbe, 
ki bi ustrezale zgodovinskim, nacio
nalnim, političnim in družbenim pogo
jem vsake države*.

Dokument se zavzema tudi za široko 
sodelovanje med komunističnimi, 'So
cialističnimi in socialdemokratskimi si
lami, demokratično in krščansko u- 
smerjenimi silami, gibanji za nacio
nalno osvoboditev, naprednimi in de
mokratičnimi strankami in organiza
cijami držav v razvoju.

Glede drugih tem, ki sta jih obrav
navala Berlinguer in Ceausescu. skup
ni dokument našteva razvoj varnosti 
iri sodelovanja v Evropi, dejanski na
predek v, omejevanju oboroževanja v 
pričakovanju konference, v Beogradu, 
ustavitev oboroževalne tekme, pred
vsem glede jedrskega orožja, premo
stitev razdelitve Evrope v dva naspro
tujoča si bloka, demokratizacijo med
narodnih odnosov na osnovi enako
pravnosti med vsemi državami in kon
čno izgradnjo novega mednarodnega 
reda na gospodarskem polju, ki naj 
prispeva k odpravi razlik med razvi
timi državami in državami v raz
voju. (tm)

Zvišana družbena 
glavnica «Pirelli»

MILAN, 7 — Leopoldo Piufclli
je na tiskovni konferenci sporočil, 
da bo družba «Pirelli» izdala nove 
delnice za približno 50 milijard lit’ 
in tako zvišala svojo glavnico. O- 
bet-eni je Pirelli demantiral, da hi 
se pripravljala kaka operacija, ka 
krsno je- PLAT izvedla z Lioijo

tem sporazuma «bomo privolili v 
obstoj ameriških baz v Španiji — 
je dodal — ker menimo, da bi seda 
njega ravnovesja vojaških sil fne 
smeli spreminjati*. Po mnenju ko
munističnega voditelja bi Španija ne 
smela vstopiti v NATO, niti bi se 
ne smela uvrščati z nobeno od obeh 
supersil, »če bi pa večina Špancev 
glasovala za vstop v NATO, bi mi 
sprejeli to odločitev.«

■ Šantiago Carrillo je izrazil pre
pričanje, da bo vlada kralja Juana 
Carlosa legalizirala komunistično 
partijo, p) možnosti pred splošnimi 
volitvami, ki bodo spomladi. Špan
ska KP pa bo tudi v primeru, da 
bi rie bilo formalne legalizacije, 
predstavila svoje kandidate ter bo 
iskala zavezništvo z drugimi demo
kratičnimi silami. Na vprašanje do
pisnika ameriške agencije je Car, 
rillo z nasmeškom na ustnicah po
trdil, da namerava tudi sam kan
didirati v poslansko zbornico in do
dal, da bo tudi «Pasionaria» Dolo
res Ibarruri, ki .je stara 82 let, 
kandidirala v baskovskih pokraji
nah, če ji bo vlada dovolila, da se 
vrne iz moskovskega izgnanstva v 
domovino.

Potem ko je poudaril, da ne more 
biti politične stabilnosti v državi, 
dokler ne bo prišlo do legalizacije 
komunistične partije, je Carrillo za
vrnil vsakršno odvisnost od Sovjet
ske zveze: »Seveda gojimo veliko 
simpatijo do ruske revolucije leta 
1917, nikakor pa se ne istovetimo 
s sedanjo sovjetsko politiko, na 
katero gledamo z isto odmaknjeno 
kritičnostjo, s katero ocenjujemo 
vse ostaie države.«

španski komunistični voditelj ni ho
tel odgovoriti na vprašanje, kaj meni 
o kralju Juanu Carlosu (dejal je sa
mo. da so komunisti za republiko, da 
bi pa privolili v drugačen izid refe
renduma), pač pa se je sorazmerno 
pozitivno izrazil o ministrskem pred
sedniku Suarezu, kateremu je priznal, 
da je »prelomil* s frankistično tradi
cijo.

Pač pa se je z navdušenjem izrazil 
o novem španskem ministrskem pred
sedniku Suarezu zahodnonemški kan
cler Helmut Schmidt, ki je prav 
danes zaključil kratek obisk v Ma
dridu. O njem je dejal, da je eden od 
najmlajših šefov vlad v Evropi, pa 
tudi eden izmed tistih, ki je imel 
največ uspeha. Prav tako je Schmidt 
izrazil «občudovanje in zadovoljstvo* 
zaradi političnih reform, ki jih je u- 
vedla španska vlada. Med svojim 
obiskom v Madridu se je Schmidt po
govarjal tudi z voditeljem socialistič
ne stranke PSOE Felipejem Gonzale
som, danes pa ga je sprejel tudi kralj 
Juan Carlos. (tm)

DANES GOSTUJE V PORTOROŽU

Toalro Slabile začenja 
turnejo po Jugoslaviji 
s predstavo «Idealista»

Deželno gledališč; »Teatro Štabi- 
le* iz Trsta bo danes gostovalo v 
Avditoriju v Portorožu s Cankar - 
Tomizzovo dramo «Idealist*. ki jo je 
doslej razen v Trstu in v nekaterih 
deželnih središčih z velikim uspe
hom uprizorilo tudi v Milanu in 
drugih italijanskih mestih.

'L gostovanjem v Portorožu, kjer

sta pokroviteljstvo prevzeli obalna 
konferenca SZDL in Unija Italija
nov, začenja Teatro Stabile dejan
sko svojo turnejo z »Idealistom* po 
Jugoslaviji. Na izrecno povabilo na
rodnih gledališč bo gostovalo v Ljub
ljani, Zagrebu in Beogradu ter na 
koncu še v Novi Gorici, Umetniški 
ravnatelj gledališča dr. Messina je 
zagotovil, da bo za to priložnost pri
šel v Beograd tudi italijanski mini
ster za kulturo Antoniozzi.

K temu naj dodamo še najnovej
šo informacijo, da je vodstvo Tea
tra Stabile oskrbelo za revi.io »Si- 
pario* italijanski prevod «Hlapcev», 
kar predstavlja še en prispevek Te
atra Stabile k seznanjanju italijan
ske kulturne javnosti s Cankarjem.

RIM, 7. — Predsednik parlamen
tarne skupine KD Flaminio Piccoli 
je sporočil, da bo krščanska demo
kracija zahtevala glasovanje o »neu
stavnosti* zakonov o urejanju spla
va. Skratka, KD je izbrala čelni 
spopad ob tem problemu, čeprav ve, 
da obstaja v obeh vejah parlamen
ta trdna laična večina.

OB ZAKLJUČKU BOGATEGA eCANKARJEVEGA LETA»

V KULTURNEM DOMU ODPRTA RAZSTAVA 
0 UPRIZORITVAH CANKARJEVIH DRAM
Koncertna izvedba Cankarjeve drame «Jakob Ruda»r ki v Trstu še ni bila izvajana 
Nagovor ravnatelja Drame SNG iz Ljubljane V. Šenka ■ Med gosti rektor ljubljansko 
univerze prof. dr. Milčinski in odgovoren za kulturo pri SZDL Slovenije dr. Rotovnik

Ob zaključku »Cankarjevega leta* 
je bila sinoči v foyerju Kulturnega 
doma odprta razstava ž naslovom 
»Cankarjevo gledališče in Cankar v 
Trstu*. Pripravilo jo .je Stalno slo
vensko gledališče v Trstu s sode
lovanjem Slovenskega gledališkega 
muzeja iz Ljubljane. Večer je do
polnila koncertna uprizoritev Can
karjeve drame «Jakob Ru-la», ki 
pri nas še ni bila uprizorjena.

Slovesnosti, ki jo je začel rav
natelj SSG Filibert Benedetič s 
kratko oznako pomena Cankarje
vih proslav ob iOO-letnici njegovega 
rojstva v matični domovini in zla 
sti še pri nas, je prisostvovalo ve 
čje število ljubiteljev gledališke u- 
metnosti in gostov, med katerimi 
so bili tudi predsednik Slovenske a- 
kademije znanosti in umetnosti prof. 
dr. Milčinski, odgovoren za kulturo 
pri SZDL Slovenije dr. Rotovnik, 
pisatelj in dramatik J. Javoršek, 
predstavniki slovenskega javnega in 
kulturnega življenja v Trstu in pred
stavniki deželnega Teatra Stabile 
iz Trsta dr. Messina, D’Osmo in 
Cerniani.

V svojem slavnostnem nagovoru 
je ravnatelj Drame Slovenskega na
rodnega gledališča iz Ljubljane V.
Šenk najprej poudaril, kako so Can
karjeve proslave ob 100-letrici nje
govega rojstva '«izpričale z vso 
jasnostjo še vedno žgočo prisotnost 
njegove revolucionarne misli tudi 
v našem času*, nato pa spregovo
ril o Trstu kot pomembni postojanki 
Cankarjevega umetniškega in poli
tičnega delovanja in v tem okvi
ru še posebej o tržaških uprizorit
vah Cankarjevih dram od leta 1908 
(Kralj na Betajnovi), preko leta 
1919 (pet Cankarjevih del v eni 
sami sezoni pod vodstvom vodje 
Slovenskega gledališča in režiserja 
Milana Skrbinška in krstna predsta
va «Hlapcev») do povojnih uprizo 
ritav SSG. Ob tem je omenil izred
no uspešno uprizoritev, CartVarjev%, 
ga »Mžrtiria Kačurja - Idealista*] 
na italijanskem odru Teatra Stabi
le z ugotovitvijo, da »Cankarjeva u 
metnost ni umetnost malega nam 
da. njegov umetniški genij je lasi 
vsega človeštva, tako kot so nje
gove ideje, ki jih je razgrnil v 
predavanju tržaškim delavcem, last 
vseh narodov.*

Skrajšano koncertno izvedbo »Ja
koba Rude* v foyerju parterja so 
podali člani SSG Mira Sardočeva 
(kot bralka uvodnega in povezoval
nega teksta) ter Anton Petje (bra 
lec naslovne vloge), Zlata Rodošek,
Anton Milič. Bogdana Bratužev«,
Stanislava Boninsegna, Miloš Bat 
tellino, Jožko Lukeš, Silvij Kobal,
Stojan Colja in Aleksij Pregare.

Uprizoritev, ki ie bila podana s 
prepričljivo umetniško oblikovano 
besedo, je bila namenjena tudi spo
minu vodje tržaškega slovenskega 
gledališča in njegovega režiserja 
po prvi svetovni vojni, Milana Skr
binška. (j.k.)

Direktor Drame SNG V. Šenk govori na odprtju razstave v Kulturnem domu
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Sedmi člen 
edino izhodišče

Kakšni bodo prvi koraki avstrij
ske vlade v letu 1977 glede reše
vanja manjšinskih vprašanj in kaj 
namerava storiti manjšina?

Dejansko 14. november ni pome
nil konec boja koroških Slovencev 
in gradiščanskih Hrvatov za njiho
ve pravice, zapisano v državni po
godbi. pač pa je postal tako po-
membpn- -prelomni mejnik, da av- - Tvitn-organizacij, dokazal je njeno
sirijska vlada nikakor ne more mi 
mo njega. Kaj je pravzaprav 
pomenil 14. november? Predvsem 
to, da so vse tri avstrijske stran
ke z vlado vred popolnoma klonile 
pred nacionalističnimi silami, pra
vimi pobudnicami preštevanja kot 
pogoja za določitev manjšinskih 
pravic, kar v bistvu pomeni revi
zijo avstrijske državne pogodbe. 
Vrhu tega so izidi v vseli zveznih 
deželah zunaj Koroške dokazali po
polno nezaupnico avstrijskega pre
bivalstva taki politiki avstrijske 
vlade in vseh treh v parlamentu 
zastopanih strank.

Za manjšino pa pomeni 14. no
vember pomembno zmago prav nad 
tistimi silami, pred katerimi, so 
klonile stranke z vlado vred. Izidi 
preštevanja, uspešen bojkot te pro- 
timanjšinske nakane, so spodbili 
poglavitni cilj, ki ga je imela via-
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MINISTER BICIOS KONČAL OBISK V BEOGRADU

Jugoslavija in Grčija za razvijanje 
prijateljskega sodelovanja na Balkanu
Zelo ugodna ocena odnosov med Beogradom in Atenami

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 7. — Grški zunanji 

minister Dimitrios Bicios je po dvo
dnevnih uradnih pogovorih z jugo
slovanskim tajnikom za zunanje za
deve Milošem Miničem danes kon
čal obisk' v Jugoslaviji in se vrnil 
v Atene. Pred odhodom iz Beogra
da ga je sprejel predsednik zvez
nega izvršnega sveta Džemal Bije- 
dič, o obisku in pogovorih pa so 
popoldne objavili tudi skupno spo
ročilo.

Bicios je v daljšem prijateljskem 
pogovoru z Bijedičem posredoval le- 
temu pozdrave predsednika grške 
vlade Karamanlisa, nakar sta pred
sednik zveznega izvršnega sveta in 
šef grške diplomacije razpravljala 
o dvostranskih odnosih, jih ugodno 
ocenila in podčrtala željo in priprav
ljenost obeh vlad. da se sodelova
nje krepi in širi na vseh področjih. 
V pogovorih so posebej naglasili ko
ristnost nadaljevanja prakse čimbolj 
pogostih stikov med jugoslovanski
mi in grškimi predstavniki na vseh 
ravneh, saj to prispeva k še bolj
šemu seznanjanju z obstoječimi mož
nostmi za razširitev sodelovanja, 
zlasti na področju trgovanja in v 
celoti na gospodarskem področju. 
Prav tako so poudarili pomen nada
ljevanja prizadevanj obeh držav, 
skupaj z drugimi na tem območju, 
da bi okrepili in razširiT sodelova
nje med balkanskimi državami, saj 
to prispeva k napredku popuščanja 
v Evropi v skladu s stališči helsin
ške konference o evropski varnosti 
in sodelovanju.

Tudi skupno sporočilo o Bicioso- 
vem obisku poudarja zadovoljstvo 
Jugoslavije in Grčije nad sedanjim 
razvojem dvostranskih odnosov, ki 
se razvijajo v duhu prijateljstva in 
obojestranskih interesov. V pogovo
rih so ugotovili, da različna med
narodna položaja Jugoslavije in Gr
čije ne preprečujeta njunega sode
lovanja in dobrih sosedskih prija
teljskih odnosov ter odkrivanja kon
struktivnih rešitev v skladu z na
čeli obojestranskih interesov, neod
visnosti, suverenosti, ozemeljske ce 
lovitosti in nevmešavanja v notra 
nje zadeve.

Obe strani sta izrazili tudi zado 
voljstvo nad razvojem gospodarskih 
odnosov in naglasili pomen in ob 
se'j tistega, kar sta doslej storili 
na tem področju. Pri -tem sta zla 
sti opozorili na vlogo medministr 
ske mešane komisije za gospodarsko 
sodelovanje. Ugotovili sta tudi, da 
mora novi sporazum o dolgoročnem 
sodelovanju na področju trgovinske 
menjave ter v industriji, znanosti in 
tehniki, ki ga bodo v kratkem skle
nili, postaviti temelje za še širše 
in bolj vsestransko gospodarsko so
delovanje.

V pogovorih so, kot pravi skup 
no sporočilo, namenili posebno po
zornost problemom evropske varno
sti in sodelovanja ter uresničevanju 
sklepne listine konference v Helsin
kih. Obe strani menita, da je treba 
na naslednji konferenci v Beogradu 
oceniti, kaj je bilo doslej narejene
ga na-tem področju. Sporočilo na

dalje poudarja, da sta se obe stra
ni strinjali, da je treba še naprej 
razvijati sodelovanje med balkan
skimi državami. Jugoslavija in Gr
čija sta prepričani, da je hkrati z 
izboljševanjem dvostranskih odnosov 
treba razvijali tudi večstransko so
delovanje na gospodarskem in dru
gih področjih, na katerih obstajajo 
objektivne možnosti in zanimanje. 
Jugoslavija in Grčija sta opozorili 
tudi na tesno povezanost varnosti 
in sodelovanja v Evropi z razmera
mi v Sredozemlju in potrdili svojo 
odločnost, da bosta razvijali sode
lovanje tudi na tem področju. Bi
cios je povabil Minica, naj obišče 
Grčijo, kar je jugoslovanski mini
ster z zadovoljstvom sprejel, datum 
obiska pa bodo določili pozneje.

VLADO BARABAŠ

ATENE. 7. - Grški zunanji mini 
ster Bicios je po vrnitvi iz Beogra
da izjavil, da je zek) zadovoljen z 
obiskom in pogovori, ki jih je imel 
z jugoslovanskim zunanjim mini
strom. Pogovori so bili, po besedah 
Biciosa vsebinski, rezultati obiska 
pa bodo prispevali k nadaljnjemu 
razvoju prijateljskih odnosov med 
sosednjima državama. Bicios je čas
nikarjem tudi izjavil, da je jugoslo
vanska stran v pogovorih znova po
jasnila svoje stališče do rešitve ci
prskega vprašanja, da se mora nam
reč to urediti v pogovorih zaintere
siranih etničnih skupin na otoku in 
z izvajanjem sklepov Združenih na
rodov.

da s tem preštevanjem, da bi po
stalo osnova za uresničevanje zlo
glasnega zakona o narodnostnih 
skupinah, ki po svoji vsebini in 
ciljih pomeni odkrito revizijo av
strijske državne pogodbe.

Za koroške Slovence je pomenil 
14. november še dosti več. Potrdil 
je strnjenost manjšine okrog nje-

odločenost boriti se za svoje pra
vice, odkril je. da manjšina ni več 
osamljena tudi v avstrijski javno
sti, ppč pa je dobila v demokratič
nih silah dragocenega zaveznika: 
dokazal je. da je manjšinsko vpra
šanje osrednje politično vprašanje 
Avstrije, prepričal je* koroške Slo
vence in gradiščanske Hrvate, da 
imajo zaveznike v njihovem boju 
ne le v matični domovini, pač pa 
tudi v širši mednarodni javnosti. 
Avstrijska vlada ne more. če ji je 
do rešitve osrednjega vprašanja, 
mimo teh neizpodbitnih dejstev.

Koroški Slovenci so jasno pove
dali, med drugim tudi v novo
letni skupni izjavi obeli osrednjih 
organizacij, Narodnega sveta koro
ških Slovencev in Zveze slovenskih 
organizacij: «Kot suveren noailec 
pravic slovenske manjšine poudar
jamo, da more biti osnova reševa
nja sšmo sedmi člen avstrijske dr
žavne pogodbe in to brez vsakršne
ga pogojevanja s . številčno močjo 
narodnostne, skupnosti*.

In še dalje pravi izjava: »Zato od
klanjamo zakon o narodnostnih sku
pinah, ki je bil sprejet proti vsem 
našim utemeljenim pomislekom in 
brez upoštevanja naših stvarnih 
predlogov in ki nikakor ne pomeni 
izvajanja določil sedmega člena dr. 
žavne pogodbe, marveč nasprotno, 
pomeni, revizijo avstrijske državne 
pogodbe.

Iz istega razloga ne vidimo mož
nosti za sodelovanje v tako imeno
vanih sosvetih, ki so sestavni del 
tega zakona, s katerega vsebino se 
ne moremo strinjati*. ■

Hkrati predstavniki koroških Slo
vencev ponavljajo predlog, ki so 
ga postavili neposredno po 14. no
vembru, o sporazumnem reševanju 
odprtili vprašanj v okviru kontakt
nega komiteja.

«V letu 1977 bo morala vlada 
končno vzeti na znanje mednarodno 
priznano načelo, da mimo prizadete 
manjšine rti mogoče reševati nje
nih življenjskih vprašanj«, se gla
si sklep skupne izjave.

Tudi Jugoslavija je te dni potr
dila svoja nespremenljiva stališča. 
Predstavnik zveznega tajništva za 
zunanje zadeve je na tiskovni kon
ferenci poudaril: »Slej ko prej j« 
mednarodna obveznost avstrijske 
vlade, da predloži konkretne in 
sprejemljive rešitve, kar zadeva u- 
veljavitev 7. člena državne pogodbe 
kot temelja za uresničevanje pravic 
slovenske in hrvaške narodnostne 
skupnosti v Avstriji. Edini in pravd 
način, kako najti zadovoljive re
šitve, so neposredna pogajanja med 
predstavniki slovenske in hrvaške 
narodnostne skupnosti na eni ie 
avstrijsko vlado na’ drugi strani*.

Stališča so dovolj jasna in ne
dvoumna. Besedo ima zdaj avstrij
ska vlada.

DRAGO KOŠMRU



PRIMORSKI DNEVNIK 2 TRŽAŠKI DNEVNIK
V GOVORU OB OTVORITVI SODNEGA LETA 1977

PRAVOBRANILEC DR. CARIGLIA KRITIČNO OCENIL 
PREDLOGE ZA REFORMO SODSTVA IN KAZNILNIC
Nesprejemljiv namig na povezavo med reformo kaznilnic in številnimi begi jetnikov ■ Suhoparno navajanje 
podatkov o delovanju sodstva v naši deželi * Le nekaj bežnih in neobvezujočih besed o Rižarni in o Petovljah

Namestnik predsednika tržaškega 
prizivnega sodišča dr. Eugenio Zu 
min je včeraj v veliki dvorani sod 
ne palače uradno odprl sodno leto 
1977. Slovesnost se je pričela točno 
ob 10.30, ko je sodni zbor vkora
kal v dvorano. Dr. Zumin je naj 
prej sporočil, da ne bo prebral 
razdelitve funkcij v tržaškem sod 
nem okrožju, ker je višji svet še 
ni odobril, nato pa je predal besedo 
glavnemu pravobranilcu, namestni
ku »obolelega* glavnega državne
ga pravdnika dr. Pftntrellija, dr. 
Mariu Cariglii.

Kot smo pričakovali, je bilo le
tošnje poročilo zgolj tehnično na
vajanje podatkov o dejavnosti sod
stva v naši deželi, medtem ko je 
pravobranilec precej polemično o- 
cenil reforme sodstva, zakonikov o 
sodnem postopku in reformo kaznil- 
niškega sistema. Uvodne besede so 
bile sicer namenjene »ekscelenci 
Pontrelliju*. ki mu je zaželel ta
kojšnje okrevanje (kasneje je dr. 
Cariglia naglasil, da višji sodni 
svet še ni imenoval novega pred
sednika tržaškega prizivnega so
dišča), sledil pa je običajni pozdrav 
predsedniku republike ter pozdrav 
prisotnim predstavnikom oblasti, 
besede sočutja pa je namenil pre
bivalcem področja, ki ga je priza
del potres.

Prvi del svojega govora — 30 
tipkanih stran', to je približno polo
vico manj od lanskoletnega Potrel- 
lijevega govora — je dr. Cariglia 
namenil vsedržavnim vprašanjem 
in dejal, da je povsod zaznavna po
časnost, s katero meljejo mlini pra
vice, ter ob tem omenil anekdoto o 
Napoleonu. Ko je francoski cesar le
ta 1807 obiskal neko provinco, je 
vprašal predsednika sodišča, koli
ki' zaostalega dela še imajo. Ker 
je bil zastoj precejšen, je vladar 
dejal, da ni pomembno, da je raz
sodba povsem pravična, ampak da 
mora biti hitra. Predsednik sodišča 
je na to predlagal, naj bi kar žre 
bali o tem, kdo je kriv in kdo je 
nedolžen.

Ta anekdota je služila državne
mu pravcbralnicu, da je naglasil, 
da redno delovanje sodstva lahko o- 
mogoči urejeno sožitje državljanov. 
Dejal je, da je treba pripisati kri 
zo srdstva predvsem neprimernim 
zakonom, »ki so bili izdani v dru
gačnem režimu in namenjeni druž 
bi, ki se v današnji družbi ne pre 
poznava*, takoj pa je drdai, da tu
di napredna sodna Struktura ne mo
re zadostiti svojim ciljem, če je ne 
dopolnjujeta sposobnost in zavze
tost sodnikov. Pri vsem tem pa po 
pravobranilčevem mnenju ni mogo
če zamolčati, da znani pravniki kri

tično ocenjujejo dejstvo, da se jo
čejo z reformo uvajati »v našo 
pravno ureditev, osnovano na sta
rih tradicijah*, nekatere značilno
sti tujih sodnih sistemov, ki bi se 
lahko izkazale kot neustrezne ita
lijanski stvarnosti. Tako je dr. Ca
riglia skeptičen glede predlogov o 
zaščiti osebne svobode državljanov, 
kajti po njegovem mnenju ni mož
no, da bi se v teku nekaj let vzpo
stavil tak red, da bi bili zadnji var
nostni ukrepi, ki dajejo policiji ve
čjo oblast, in ki omejujejo možnost 
izpustitev na začasno svobodo, ne 
potrebni. Zločinska dejavnost v
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Pravobranilec dr. Marin Cariglia

zadnjem času namreč neprestano 
narašča.

Ob tej priložnosti se je dr. Cari
glia spomnil vseh pripadnikov po
licijskih sil, ki so izgubili življenje 
pri opravljanju svojega poklica in 
dodal, da so sedaj na bojni črti sod 
niki, proti katerim so naperjene št* 
vilne poulične manifestacije in kon- 
testacije v sodnih dvoranah, in ki 
so že z življenjem plačali za svojo 
prizadevnost.

Poseben del svojega govora je 
dr. Cariglia namenil reformi kaz- 
nilniškega sistema. Povod za to je 
bil beg 'trinajstih jetnikov iz jet- 
nišnice v Trevisu in dr. Cariglia je 
izrekel pomisleke glede olajšav, ki 
jih predvideva reforma. Dejal je, 
da sicer pomanjkljivosti ni mogoče 
pripjsati izključno kaznilniški re

formi, kajti ni dokazov, da bi bila 
reforma kaznilnic vzrok za pove
čanje števila pobegov, ki jih je tre
ba pripisati ljudem, ki morajo izva
jati reformo. V zvezi s tem je de
jal, da niso vsi kaznjenci «enako 
nevarni in dn je treba samo na 
nekatere izrecno paziti* in da bi 
bilo treba zato spoštovati zakone, 
ki predvidevajo varnejše kaznilni
ce s poostrenim nadzorstvom in 
bolj usposobljenim pazniškim ose
bjem. »Ne moremo namreč med 
vsemi pravicami priznati kaznjen
cem tudi pravice do bega,* je dejal 
dr. Cariglia.

Drugi del govora je bil namenjen 
dejavnosti sodstva v naši deželi in 
je vseboval precej skop opis razmer 
na petih sodiščih naše dežele. De
jal je, da je potres hudo poškodo
val nekatere sodne palače (v Vidmu 
in Tolmeču), in da je zaradi raz

pršenosti prebivalstva potresnega 
področja otežkočeno delo sodnih or
ganov. V tržaškem sodnem okrožju 
nismo zabeležili porasta zločinskih 
dejavnosti, ki je značilen za vso dr
žavo, žal pa je še vedno zelo vi 
soko število ropov in tatvin. Iste 
velja tudi za nesreče, medtem ko 
v letu 1976 ni bilo kaznivih dejanj 
»s političnim ali Sindikalnim oza
djem*. V zvezi z mamili je dr. Ca
riglia dejal, da ne sme zavajati 
v zmoto manjše število postopkov, 
ker po novem zakonu posest majh
ne količine mamil za lastno upora
bo ni kazniva. »Vprašanje pa je, 
kje je meja, ki določa dovoljeno 
količino*, je pikro pripomnil.

Dr. Cariglia je nato omenil dva 
najpomembnejša procesa v letu 
1970. »Prvi je proces, na katerem

(Nadaljevanje na zadnji strani)

DOKUMENT DEŽELNEGA TAJNIŠTVA PSI

PROTI MONOPOLU KO IN SSk 
NA TRŽAŠKI RADIJSKI POSTAJI
Za čimprejšnjo uvedbo slovenskih televizijskih oddaj v deželi
Te dni je deželno tajništvo PSI 

objavilo dokument, ki ocenjuje ra 
dijsko reformo in še posebej sta 
nje na tržaški radijski postaji.

Smisel reforme, ugotavlja socia
listično tajništvo, je v globoki vse
binski 'spremembi oddaj v italijan
ščini, slovenščini in furlanščini. v 
novem bolj odprtem in demokratič
nem sistemu upravljanja.

PSI meni. da je programski do
kument vodstva RAI v Trstu se 
stavljen v dobrem namenu, ven
dar brez predhodnega posvetova
nja s političnimi, kulturnimi in druž
benimi silami naše dežele. Dejan
sko deluje tržaška. RAI v režimu 
«enobarvnosti», saj so vsi ljudje, 
ki odločajo, demokristjani ali pa. 
kot je primer slovenske radijske 
postaje, člani Slovenske skupnosti.

Potrebno je zato, po mnenju so 
cialistov, novo ravnotežje v orga 
nikih osebja, ker lahko samo to 
zagotovi, ob polnem spoštovanju oo- 
klicnih sposobnosti posameznikov, 
dejanski pluralizem v oddajah. Pre 
den bi šla RAI na pot novih zapo-
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TE DNI V DEŽELNIH KOMISIJAH

Vsestranska razprava o dokumentu 
za obnovo opustošene Furlanije
Zadnja beseda o ustreznih načrtih pripada parlamentu • Predstavnik 
Slovenske skupnosti za ohranitev etničnega značaja beneških vasi

Dokument za obnovo potresnih 
območij, ki ga .je tik pred koncem 
leta izdelal deželni odbor, je zdaj 
v središču pozornosti posebne ko
misije za potresno problematiko ir, 
stalnih komisij deželne skupščine. 
Včeraj na primer so o njem raz
pravljale hkrati omenjena posebna 
komisija ter stalni komisiji za šol
stvo in za kmetijstvo. Medtem ko 
zavzemajo stalne komisije stali
šča le do tistih poglavij dokumen
ta. ki Spadajo v njihove specifične 
pristojnosti, je posebna komisija za 
potresno problematiko zadolžena, da 
izreče globalno stališče o načrtu.

Razprava na ravni stalnih komi 
sij se bo nadaljevala še prve dni 
prihodnjega tedna, nato pridejo na 
vrsto posvetovanja s predstavniki 
gospodarskih in socialnih komponent 
deželnega prebivalstva. Okrog 20. 
januarja naj bi se razprava prene 
sla v dežčlno skupščino, kier bo 
govor ne le o splošnih načelih, ki 
raj vodijo delo pri obnavljanju ob 
močij, ki jih je prizadel potres, 
temveč konkretno tudi o višini fi-

NA PREDLOG VIŠJEGA SODNEGA SVETA

Sodniki in izvoljeni predstavniki 
razpravljali o sodstvu v naši deželi
Na srečanju ni bilo nobenega izmed slovenskih županov - Ali niso bili povabljeni?

Duh sodne reforme je vče-aj po
poldne končno zavel tudi v tržaški 
sodre palači. Novoizvoljeni višji sod
ni svet je namreč posla) predsed
nikom vseh prizivnih sodišč brzo
javke, v katerih sporoča, da se želi 
bolje seznaniti- s stvarnostjo na po
sameznih sodiščih, in zato predla
ga. da se organizirajo razprave s 
sodniki, parlamentarc' in predstav
niki javnih uprav. Ker ba to ni 
mogoče v okviru uradne slovesnosti 
ob otvoritvi sodnega leta, je za
dolžil predsednike sodišč, da te raz
prave priredijo ločeno, in sicer v 
popoldanskih urah.

V veliki dvorani tržaškega pri 
zivnega sodišča so se včeraj po 
poldne tako zbrali številni- sodniki 
in parlamentarci, manj pa je bilo 
predstavnikov krajevnih uprav. Ta 
ko ni bilo slovenskih županov. Ali 
jih niso povabili?

Po uvodnih besedah predsednika 
Zumina, ki je prebral brzojavko 
višjega sodnega sveta, in po po 
zdravu člana višjega sodnega sve
ta, socialista prof. Ettora Galla, se 
je razvila živahna razprava Veči
na posegov se je omejevala na opis 
stanja na posameznih sodiščih na 
še dežele, predvsem ria pomanjka 
nje sodnikov in pomožnega oseoja, 
nekaj posegov Da je treba zarndi 
njihovega političnega pomena izred
no omenit).

Med temi je predvsem poseg ko
munističnega poslanca Baracettija, 
ki je poudaril, da so taki sestanki 
zelo pozitivni, ker omogočajo poslan
cem, da se pobliže seznanijo s stvar
nostjo. o kateri razpravljajo v par
lamentu. Obžaloval je. da v govoru 
glavnega pravobranilca ni zasledil 
niti besedice o reformi policije, ki 
ne zahteva samo nekakšnih sindikal
nih pravic, ampak hoče biti resnič
no kos naraščanju kriminala. V zvezi 
s tem je poudaril potrebo po boljši 
povezavi med policijo in karabinjer
ji, predvsem ko gre za politični kri
minal, kakršen sta bila petoveljski 
atentat in preusmeritev letala v 
Ronkah. Baracetti se je tudi obreg
nil ob govor pravobranilca, ki ni 
bil dovolj jasen, ko je govoril o 
čudni povezavi med reformo kaznil
nic in povečanjem števila begov, in 
dejal, da mora biti vsem jasno, da 
to dvoje nima nič skupnega.

Baracettijev poseg je vzbudil ne
godovanje med nekaterimi sodniki 
in odvetniki, ki so se takoj nato 
prijavili k besedi. Najbolj žolčen

je bil odv. Antonini, ki je, Sklicujoč 
se na fojb«, očital poslancem, da 
zatirajo svobodo, ko govorijo o' po
litičnem kriminalu. Tudi namestnik 
državnega pravdnika dr. Brenči je 
bil zelo oster in je zahteval, naj se 
sprostijo roke policiji, kajti le ta
ko bi lahko preprečili naraščanje 
kriminala.

Diugačn' pa so bili zadnji pose
gi. Predsednik goriške pokrajine je 
med drugim poudaril, da živi v Go
rici številna slovenska manjšina, in 
to stvarnost bi, bilo treba upošte
vati tudi v sodstvu. To Stališče j« 
še izpolnila senatorka Jelka Gerbec, 
ki je dejala, da bi morali omogočiti 
vsem pripadnikom manjšine, da na 
sodišču govorijo v materinem jezi
ku, Gerbčeva je še naglasila, da je 
bilo sodno leto 1976 izredno pomemb
no zaradi p-ocesa o Rižarni, ki ga 
je mojstrsko vodil predsednik Mal- 
tese in mu gre za to vpa zahvala, 
izrazila pa je še upanje, da se bo 
preiskava o Rižarni v letu 1977 za
ključila z dodatnim procesom proti 
drugim obtožencem, katerih imena 
so že znana.

Protest radikalcev 
pred sodno palačo

Mladi radikalci so ob včerajšnji 
otvoritvi sodnega leta delili pred 
sodno palačo letake, v katerih naj
prej ugotavljajo, da je »avtoritarna 
in pompozna slovesnost* povsem 
neumestna. Radikalci ponatiskujejo 
del poročila, ki so ga objavili pred 
letom dni v zvezi z dejavnostjo glav
nega državnega pravdnika dr- Pon- 
trellija in s preiskavo o petovelj- 
skem atentatu.

Tržaški Lloyd 
dobi v kratkem 
novo kontejnersko ladjo

Konec meseca bo Tržaški Lloyd v 
Sestri Ponente prevzel novo kontej
nersko ladjo, ki jo je svoj čas na
ročil pri tamkajšnji ladjedelnici «1- 
talcantieri*. Nova ladja, »Africa*. 
je že opravila poskusno vožnjo v 
Genovskem zalivu, zdaj bodo na njej 
opravili še vrsto del, nakar bo okrog 
12. januarja opravila uradno poskus
no vožnjo. »Africa* meri 208 m v

dolžino in 30 m v širino. Opremlje
na je za prevzem 773 kontejnerjev 
v skladiščih in nadaljnjih 429 na 
palubi.

Šolski skrbnik Fidenzi 
odšel v pokoj

Tržaški šolski skrbnik dr. Pericle 
Fidenzi je po dolgem službovanju 
v našem mestu odšel s 1. januarjem 
v pokoj. Prosvetno ministrstvo je 
v pričakovanju novega imenovanja 
poverilo začasno vodstvo tržaškega 
skrbništva deželnemu šolskemu nad
zorniku prof. Giulianu Angiolettiju.

nančnega prispevka oziroma nakazi 
la, ki naj ga zagotovi osrednja 
vlada. Ko se bo razprava o doku
mentu v Furlaniji - Julijski krajini 
iztekla, bodo dokument poslali o- 
srednjim organom v Rim, kjer se- 
bo moral o njem izreči tudi parla
ment.

Dokument, deželnega odbora se 
stoji iz dveh delov: v prvem je pri
kazana škoda, ki jo je potres pov 
zročil globalno v deželi in na po
sameznih področjih (v kmetijstvu, 
trgovini, obrti, turizmu, na javnih 
delih, na stanovanjskih gradnjah 
in v zdravstvu). Drugi del pa se 
neposredno ukvarja z načrti za ob
novo porušenih krajev. V lem delu 
je posebej poudarjeno, da si bodo 
pristojni organi pri obnavljanju pu 
rušenih krajev prizadevali, da bi 
obnovljena Furlanija ne bila le re
zultanta posegov za obnovo posa
meznih zaselkov oziroma gospodar
skih in socialnih dejavnosti, tem
več res zaokrožena razvojna eno
ta, vsestransko vključena v sred
njeročni razvojni načrt za ' deželo 
Furlanijo - Julijsko krajino.

Dokument nadalje naglaša. da je 
deželna uprava, Č pričakovanju fi
nančnega nakazila iz državnih bla
gajn, sklenila vključiti v proračun 
za Jeto 1977 poseben predujem v 
višini 150 milijard lir, tako da ne 
bi začeta dela v prvih mesecih 
leta obtičala v pričakovanju no
vih sredstev iz Rima. Poieg fi
nančne podpore bo dežela zahte
vala od osrednjih oblasti tudi pri
znanje posebnih davčnih olajšav 
za prizadeta območja in izvedbo 
posebnih načrtov v okviru pristoj
nosti posameznih ministrstev. Tako 
na primer bo zahtevala odprtje 
neodvisne univerze v Vidmu in čim 
prejšnjo gradnjo prometnih infra
struktur, od katerih je odvisno na
daljnje uveljavljanje Furlanije - Ju
lijske krajine v mednarodni blagov
ni izmenjavi.

Zahtevo po odprtju avtonomne 
univerze v Vidmu so podprli tudi 
furlanski svetovalci, ki so se ude
ležili včerajšnje razprave v stalnih 
komisijah za šolstvo in kmetijstvo 
Predsednik komisije za šolstvo Vi- 
tale pa je postavil zahtevo tudi po 
ustanovitvi posebnega šolskega o- 
kraja za potresna območja.

slitev pa naj razmisli o boljšem 
izkoriščanju razpoložljivih sil.

Glede zunanjih sodelavcev, ki so 
bistvenega pomena za zares od
prte in z deželno stvarnostjo po
vezane kulturne in umetniške pro
grame, pa je PSI mnenja, da mo 
ra biti odnos do RAI urejen s po
močjo sindikalnih organizacij. Vse 
kakor pa je pogoj za kvalitetne od
daje zadostno plačevanje sodelav
cev.

Glede jamstev za pluralizem in 
demokratičnost v radijskih poroči
lih. je deželno tajništvo PSI mne
nja, da bi morali čimprej imenova
ti novega voditelja časnikarskih od
daj (poročil), ki naj kaže spošto
vanje za načela avtonomije in plu
ralizma. V tem okviru bi morala 
RAI zagotoviti slovenskim poroči 
lom (oziroma časnikarjem) ope
rativno avtonomijo. Zato je PSI 
mnenja, da bi RAI morala ime
novati tudi načelnike posameznih 
redakcijskih skupin in pri tem u- 
poštevati tudi časnikarje, ki so 
«laiki*.

V okviru oblikovanja kulturne po
litike radijskih oddaj v italijanšči
ni, slovenščini in furlanščini pa bi 
se morala RAI v čedalje večji me
ri posluževati možnosti sodelovanja 
s sorodnimi radijskimi postajami v 
sosednjih deželah in pri tem pouda 
riti vlogo «mostu», ki jo ima naša 
dežela.

Socialistično tajništvo se nato u- 
kvarja z vprašanjem televizijskili 
oddaj v naši deželi. Znano je, da 
je po zakonu o reformi (pa tudi za 
radi tehničnih zmogljivosti trža
ške RAI) mogoče v najkrajšem ča
su pričeti televizijske oddaje v slo
venščini, PSI meni, da bi morali 
takoj določiti datum, ko se bodo 
te oddaje začele, in določiti tudi 
možnost sočasnega začetka itali
janskih deželnih TV-oddaj.

Deželna TV v slovenščini in ita 
lijanščini naj bo odprta za dopri
nose iz kulturnih in družbenih stvar
nosti naše dežele. PSI že vnaprej 
odklanja možnost Ustvarjanja no 
vih »monopolov*. PSI je tudi rnne 
nja, da bi konvencije države (ozi
roma dežele) in specifičnih mini 
strstev z RAI morale biti izdelane 
s sodelovanjem predstavnikov sil 
iz naše dežele, kolikor jih to ne 
posredno zadeva. Za zasebne radij 
ske postaje pa ie PSI mnenja, da 
je treba izdelati pravilnik.

je je udeležil tudi predsednik de
želnega odbora Comelli, so prišla 
do izraza tudi določene kritike na 
račun delovanja same komisije. So
cialist De Carli je v tej zvezi na
glasil, da komisija praktične nima 
nobenih posebnih pristojnosti, saj 
so si jih kar sebi prisodili razni 
parlamentarci in načelniki sveto
valskih skupin v deželni skupščini.
Kritične pripombe sta izrekla sve
tovalca Magrini (KPI) in Lenza (P 
SDI). Predstavnik Slovenske skup
nosti Štoka je v svojem posegu iz
razil zadovoljstvo ob tem, da se 
v dokumentu predvideva ohranitev 
etničnih značilnosti zaselkov v Be
neški Sloveniji, ki jih je prizadel 
potres. V tej zvezi .je poudaril po
trebo po obnovitvi opustošenih va
si, in sicer ob upoštevanju vseh 
protipotresnih tehničnih pravil. Što
ka je nadalje priznal odboru, da je 
obtej priliki pokazal določeno poli
tično odprtost in omogočil, da bo
do pri obnavljanju opustošenih ob
močij konkretno sodelovale vse po
litične sile iz naše dežele.
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POLNE ROKE DELA ZA ORGANE JAVNE VARNOSTI

PO ČUDNIH ZAPLETLJAJIH 
ARETIRALI ŠTIRI ZLIKOVCE
Tatič prijavil sebe m pajdaša, ki mu je ušel s plenom

Klavdij Palčič 
razstavlja v Tržiču

Klavdij Palčič, ki se s soojimi deli 
čedalje bolj uveljavlja v našem 
mestu, pa tudi izven njegovih me
ja, razstavlja v teh dneh v Tržiču. 
V triiški umetnostni.: galeriji cUni- 
versal* bodo 'namreč danes, ob IS. 
uri, odprli razstavo njegovih del.

Dejavnost agentov letečega oddel
ka tržaške kvesture je bila v teh 
dneh dokaj razgibana, pa tudi uspeš
na. Izsledili in zaprli so štiri zli
kovce, s katerimi so imeli precej 
preglavic. Dva od teh sta Tržačana, 
in sicer 23-letni Fulvio Azzarelli iz 
Ul. delle Doccie 1/1 in 22-letni Fran
co Poli iz Ul. Catalani 10. Oba sta 
brez stalne zaposlitve in sta imela 
že večkrat opravka s policijo. To
krat sta ukradla 22-letnemu Flaviu 
Cadenaru alfetto in se z njo vozarila 
po mestu. Azzarelliju, ki je šofiral, 
so pred kratkim odvzeli vozniško 
dovoljenje. Vse to jima je spravilo 
na sled policijo. Potem ko jima je 
prvič uspelo pobegniti pred zasledo
vanjem policijskega avta, so jima 
bili v božični noči agenti spet za 
petami. V Ul. Pindemonte bi ju bili 
skoraj dohiteli, če bi Azzarelli ne

Na seji posebne komisije, ki jo 
je vodil svetovalec Varisco in ki se
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Za izlet PD samo včeraj dopoldne 332 prijav

Včeraj dopoldne smo v prostorih našega uredništva začeli vpisovati za tradicionalni izlet Primorskega dnev- 
nika po Jugoslaviji. Že v zgodnjih urah je bilo na hodniku tako, kot na uradu avtomobilskega kluba, kjer 
v teh dneh plačujejo avtomobilske takse. Samo do 12. ure se je za Izlet vpisalo 332 naročnikov in čitate- 
ljev. Vpisovanje se je nadaljevalo tudi po 17. uri. Danes bomo vpisovali od 8.30 do 12.30 in vpisovanje 
zaključili v ponedeljek ob 13. uri. Vsi, ki bi hoteli z nami po slikovitih poteh Jugoslavije do Beograda, 
potem od Beograda do Bara po novi progi iu nato vzdolž Dalmacije do Trsta, naj pohitijo, kajti število 

izletnikov ni neomejeno. (Na sliki: vrsta za vpisovanje)

pritisnil na zavore na rahlo zaledene
lem cestišču. Alfetto je zaneslo in 
trčila je v tri 'parkirana vozila, za 
njo vozeči policijski avto pa je rav
no tako zaneslo najprej v drugi av
tomobil, nato pa še v drevo. Pod
častnik Adolfo Ossi in agent Angelo 
Rossi sta se pri tem celo rahlo 
ranila. Mladeniča pa sta skočila 
iz avtomobila ter se peš odda
ljila. Policija ju je izsledila šele v 
sredo ter po daljšem zasledovanju 
prijela najprej Azzarellija, dan kas
neje pa še Polija. Oba sta sedaj za 
rešetkami.

Predvčerajšnjim sta se jima pri
družila še dva jugoslovanska dr
žavljana, ki sta kradla v nekem gr- 
ljanskem lokalu ter na motornih čol. 
nih v tamkajšnjem portiču. To sta 
26-letni Mehmed Balič iz Sarajeva 
in 25-letni Rasim Maslič. Njuna pu
stolovščina je bila dokaj nenavadna. 
Potem ko sta v Grljanu nagrabila 
nekaj denarja in razne druge pred
mete, sta se na čuden način razšla. 
Maslič, ki je nosil ves plen, je eno
stavno izginil in pustil pajdaša praz
nih rok. To je Baliča tako razkačilo, 
da se je enostavno sam prijavil na 
kvesturi, priznal svojo tatvino ter 
zatožil Masliča. Policiji ga je tudi 
podrobno opisal, tako da ga je že 
isti dan zasačila na avtobusni posta
ji in aretirala.

Pri krlikem portiču 
našli utopljenko
Včeraj okrog poldne so v morju, 

nedaleč od kriškega portiča, zapazili 
plavajoče truplo neke ženske. Pozne
je so ugotovili, da gre za 44-letno 
Giulio Mason iz Ul. Toffani. žen
ska je pred tremi dnevi odšla od do
ma in jo <Sd tedaj nihče več ni videl. 
Domnevajo vsekakor, da gre za sa
momor, saj je Masonova že večkrat 
poskušala narediti ta usodni korak. 
Težko bo tudi ugotoviti, kje je žen
ska padla ali skočila v vodo. Naj
brž so njeno truplo v bližino kriškega 
portiča zanesli tokovi.

, Prosvetno društvo »VALENTIN 
VODNIK* v Dolini prireja v po
nedeljek, 10. januarja, ob 20.30 
razgovor na temo:
»Osimski sporazum in slovenska 
narodnostna skupnost v Italiji*

Uvodno besedo bo imel član 
izvršnega odbora SKGZ Bogo 
Samsa, nato bo sledila diskusija.

STALNO
SLOVENSKO GLEDALIŠČE 

V TRSTU

FRANČEK RUDOLF
KOŽA MEGLE

Scena Drago Turina
Kostumi Anja Dolenčeva
Glasba Mojmir Sepe
Režija JOŽE BABIČ

Danes. 8. januarja, ob 20,30 
in

jutri, 9. januarja, ob 16. uri

Prvo gostovanje 
v občinskem gledališču

«F. Prešeren* v BOLJUNCU

Abonenti SSG iz dolinslte ob
čine, ki si še niso ogledati »Ko
že megle* v Kulturnem domu, 
imajo možnost ogledati si pred
stavo v soboto in v nedeljo v 
Boljuncu.

Prodaja vstopnic pri blagajni 
gledališča v Boljuncu jutri od 
12, do 14. ure ter dve uri pred 
pričetkom obeh predstav.

Prosveta
Zveza cerkvenih pevskih zborov iz

Trsta vabi na božični koncert, ki bo 
v cerkvi sv. Antona novega jutri, 9, 
januarja, ob 16. uri.

Včeraj-danes
Danes, SOBOTA, 8. januarja

MAKS
Sonce vzide ob 7.45 in zatone ob 
16.39. — Dolžina dneva 8.54. — Lu
na vzide ob 20.12 in zatone ob 9.04. 

Jutri, NEDELJA, 9. januarja 
JULIJAN

Vieme včeraj: Najvišja temperatura
9.2 stopinje, najnižja 8,1, ob 19. uri
8.3 stopinje, zračni tlak 1026,4 mb 
pada, vlaga 92-odstotna, nebo poobla- 
ceno, dežja je padlo 6,6 mm, brez
vetrje, morje mimo, temperatura mor
ja 6,6 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 6. in 7. januarja 1977 se je v 

Trstu rodilo 10 otrok, umrlo pa je 
2,5 oseb.

UMRLI SO: 90-letna Dorotea Kalin 
vd. Groppazzi, 69-letni Ermanno Gel- 
mo, 77-letna Natalia Rocco vd. Ram- 
baldo, 64-letni Emilio Clapci, 72-Ietni 
Giuseppe Pertot. 79-letni Giusto Ursini, 
29 letni Sergio Dolenc, 62-letni Mario 
Gibi, 75-letni Emilio Fabris, 72-letni 
Giuseppe Balt, 67-letni Carlo Cucek, 
SS-letna Giuseppina Skerianc vd. Li- 
pus, 81-letna I.ucia Miloch vd. Ker- 
kozh, 7i-letna Alma Muller por. Lock, 
mčr, 24-let;>a Paola Mularoni por. Fer
rari. 64-letna Emilia Sanco, 37-letni 
Tullio Colia. 80-letna Sara Micari vd. 
Di Risola, 82-letna Amalia Bassan vd. 
Carbonese, 72-letna Iolanda Rossi vd. 
Corrado, 80-letna Rorr.ilda Prelesnich 
vd. Cassel, 63 letni Primo Deganutti, 
72 letni Giovanni Negrisin.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

All Angelo d Oro, Trg Goldoni 8: 
Ai Due Lueci. Ul. Ginnastica 44; 
Cipolla, Ul. Belpoggio 4.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

1NAM - Al Cedro, Trg Oberdan 2; 
Gmeiner, Ul. Giulia 14; Manzoni, Lar. 
go Sonnino 4.

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA
Nočna služba za zavarovance INAM 

>o ENPAS od 22. do 7. ure; teief 
St 732-627

V predprazničnih In prazničnih dneh 
dnevna in nočna služba deluje ne 
pretrgoma od 14. ure predpfaznič 
nega dne do 7. ure dneva po prazni 
ku. To velja za zavarovance INAM 
[NADEL. ENPAS. Dnevni poziv na 
telefonski številki 68-441. nočni pa 
na številki 732-627.

LEKARNE V OKOLICI
Boljunec: tel. 228-124, Bazovica: tel 

226-165; Opčine: tel. 211001: Prosek: 
tel. 225-141; Božje polje. Zgonik: tel 
225-596: Nabrežina: tel. 200-121: Se 
sljan: tel. 209-197. Zavije: tel. 213-137 
Milje: tel. 271 124.

BmH]
Sto

TEČAJI VALUT V MILANU 
DNE 7. 1. 1977

Ameriški dolar: debeli 874,-
drobni 840,-

Funt šterling 1488,-
Švicarski frank 354,50
Francoski frank 176.—
Belgijski frank 23,85
Nemška marka 369.—
Avstrijski šiling 51,80
Kanadski dolar 845.—
Holandski florint 352,-
Danska krona 148.—
švedska krona 208,-
Norveška krona 166.—
Drahma: debeli 19,25

drobni 19,25
Dinar: debeli 44,-

drobni 44,—

MENJALNICA
vseh tujih valut

Mali oglasi
UVOZNO IZVOZNO podjetje sprejme 

v službo uradniško praktikantko po 
možnosti z dovršeno trgovsko ali 
podobno šolo. Ponudbe na Oglasni 
oddelek Primorskega dnevnika pod 

' šifro «Impex».
NA KRASU najamem hišico ali krneč, 

ko poslopje z enoletnim predujmom. 
Tudi' kupim. Tel. 755926.

I1ALIJANSKA DRUŽINA v Nemčiji 
išče kuharico — hišno pomočnico. 
Devetmesečno delo, plačane social
ne dajatve, 260.000 lir mesečno. Te
lefonirajte Sulli' A. 040/200331.

8. januarja 1977

Gledališča
VERDI
Jutri, ob 16 uri, (red D) prva po

novitev Massenetove opere «Werther». 
Naslednje ponovitve: v sredo ob
20. uri (red C—B). v soboto 15. ob
18. uri (red S), v torek 18 ob 20.
uri (red E—A), v petek 21 ob 20.
uri zadnja ponovitev (red F)*. Di
rigiral bo Bruno Bertoletti, delo je 
režiral Giulio Chazalettes. V glavnih 
vlogah bosta pela Carmen Gonzales 
m Alfredo Kraus.

AVDITORIJ
Danes, ob 16. in 20.30 bosta gosto

vala RIC in GIAN s predstavo «Zares 
čuden par*. Delo je režiral Emilio 
Eruzzo, pripravila pa sta ga Garinei in 
Giovannini. Cena vstopnic je 2.500 in 
5.000 lir. Rezervacije pri Osrednji 
blagajni Pasaže Protti. Za abonente 
posebni popusti.

• * *

10. in 11. januarja bo na sporedu 
izven abonmaja Goldonijeva komedija 
»La cameriera brillante*.

ROSSETTI
Od 11. januarja Ibsenovi »Strahovi* 

z Lillo Brignone, Ugom Pagljajem in 
Renzom Giovampietrom. Režija Edmo 
Fenoglio. Abonmajska predstava. Re
zervacije pri osrednji blagajni.

Kino
La Cappella Underground 19.00—21.30 

»France societe anonime*. Režiser 
Alain Corneau. Barvni film.

Ariston 16.30 «11 grande Jack*. Jack 
Lemmon. Barvni film.

Mignon 15.30 »La scarpetta e la rosa*
Nazionale 15.00 «11 libro della giun- 

gla*. VValt Disney. Barvni risani 
film.

Grattacielo 16.00 «Quelle strane oc- 
casioni*. N. Manfredi, Stefania San- 
drelli, Alberto Sordi in P. Villaggio.

Penice 15.00 »King Kong*. Barvni 
film Dina De Laurentiisa.

ExceIsior 16.00 «11 Casanova* Fede- 
rica Fellinija. Igra Donald Suther- 
land. Prepovedan mladini pod 18. 
letom.

Eden 16.30 «Histoire d'0». Corinne 
C)ery. Prepovedan mladini pod 18. 
letom.

Ritz 16.00 «11 signor Robinson*. P. 
Villaggio in Zeudi Araja.

Aurora 16.00 »Bruciati da cocente 
passione*. J. Birkin, C. Spaak in 
A. Macione. Barvni film. Prepove
dan mladini pod 14 letom.

Capitol 17.00 »Tutti gli uomini del 
presidente*. R. Redford in D. Hoff
man. Barvni film.

Cristallo 16.00 »Spoglian-oci cosi sen- 
za pudore*. Johnny Dorelli, Barba
ra Bouchet. Barvni film. Prepove
dan mladini pod 14. letom.

Moderno 16.00 »Signore c signori buo- 
nanotte*. P. Villaggio. N. Manfredi, 
U. Tognazzi. Barvni film.

Filodramniatico 15.30 »Emanuelle e 
Francoise le sorelline*. Barvni film. 
Prepovedan mladini pod 18 letom.

Impero 16.30 »Robin e Marian*. Sean 
Connerj’ in A. Hepburn.

1 ittorio Veneto 16.30 »Candidato all o- 
bitorio*. Charles Bronson in Jacque- 
line Bisset. Barvni film.

Ideale 16.00 «Tre contro tutti*. F. Si
natra, D. Martin in S. Davis.

Abbazia 16.30 »Primo tango a Roma*. 
E. Black in R. Neri. Barvni film. 
Prepovedan mladini pod 18 letom.

Radio 16.00 «Yuppi du». A. Celentano 
in C. Rampling. Barvni film.

Astra 16.30 «11 secondo tr^gico Fan- 
tozzi*. P. Villaggio. Barvni film.

Volta Milje 16.00 «Airport 75». C. He- 
ston in K. Black. Barvni film.

TRŽAŠKA KNJIGARNA
javlja, da bo danes, 8. januarja, 
zaprta zaradi inventure.

Razna obvestila
Sestanek slovenskih študentov fakul

tete za književnost in filozofijo bo v 
četrtek, 13. januarja ob 16. uri v Ul.
Universita 7. Domenili se bomo za na
daljnji program in pregledali doku
ment o nalogah fakultete do sloven
ske manjšine, ki ga bo didaktična ko
misija predložila fakultetnemu svetu 
v odobritev.

Kulturno združenje Most 
vabi na predavanje Tarasa Ker
maunerja O DIVJEM Iti DOMA
ČEM'GOLOBU, osredotočeno na 
znano literarno delo Alojza Rebu
le. Predavanje bo v sredo, 12. ja
nuarja, ob 20.15 v Mali dvorani 
Kulturnega doma.

10. redni občni zbor Narodne in 
študijske knjižnice v Trstu, bo v 
torek, 18. jan. t.l. ob 18. uri v Gre
gorčičevi dvorani. Upravni odbfer va
bi vse člane društva NŠK, da se 
občnega zbora polnoštevilno udeležijo.

Nemški kulturni inštitut prireja v 
torek, 11. januarja, ob 17. uri sre
čanje z grafiki, študenti in profesorji 
Državnega umetnostnega zavoda- ob 
zaključku razstave »Manifesti arti- 
stici*.

Razstave
Atilij Kralj razstavlja v dolinski 

Torkli do 10. januarja 1977, Razstava 
je odprta ob torkih, četrtkih in sobo
tah od 19. do 21. ure in ob nedeljah 
in praznikih od 10. do 12. ure in od 
15. do 18. ure.

Danes, 8. januarja, bodo v galeriji
»Tribbio* ob 18. uri, odprli razstavo 
del slikarja Giancarla Cazzanige, ki 
živi in deluje v Milanu.

Prispevki
Ob 2. obletnici smrti drage mame 

Elze daruje sin Robert Kozina z dru
žino 10.000 lir za šolo »Karel Destov
nik - Kajuh* Padriče - Gropada.

V spomin dragega nonota Metod* 
darujeta Kristina in Barbara Maver 
10.000 lir za ŠZ Bor.

ŠD Primorje izreka iskreno sožalje 
svoji igralki Sonji Cibic ob izgubi 
očeta.
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ZARADI NEIZPOLNJEVANJA OBVEZE OBČINSKE UPRAVE

Starši iz protesta zasedli prostore 
gropajsko-padriške šole «K. D. - Kajuh
Zahtevajo pregraditev večje učilnice, da bi pridobili nov prostor in rešili vprašanje popoldanskih izmen

Starši med včerajšnjo zasedbo v gropajsko ■ puri riški šoli

Združenje staršev gropajsko - pa- 
driške slovenske osnovne šole «Ka- 
del Destovnik - Kajuh* je imelo 
doslej potrpljenja na pretek v pri
čakovanju, da bodo občinske obla
sti vendarle izpolnile staro zahtevo 
o ureditvi šolskih prostorov, za ka 
toro so se med drugim že zdavnaj 
tudi obvezale. Te obljube zaudar
jajo že po plesnivem. Starši so se 
zato med pravkar preteklimi po
čitnicami posvetovali in uvideli, da 
ne bo šlo drugače, kot da se po- 
služijo ostrejših prepričevalnih me 
tod.

Včeraj zjutraj, ko bi se bil mo
ral začeti pouk, so se pred šolskim 
poslopjem namesto otrok pojavili 
njihovi starši. Takoj je bilo vsem 
jasno, da gre za protestno akcijo 
zasedbe šole. Vzrok protesta so, 
kot rečeno, šolski prostori, ki še 
zdaleč ne zadoščajo stvarnim potre
bam. Celotno poslopje razpolaga s 
tremi učilnicami, ki so sicer Dre- 
cej obsežne. Stari avstro-ogrski si
stem pač, ki je za tiste čase mor
da ustrezal. Od teh učilnic služi 
ena otroškemu vrtcu. Kako stlačiti 
vseh pet razredov v preostali dve 
učilnici? Pomagali so si, kot so 
vedeli in znali. Za prvi in drugi 
razred so uvedli popoldanske izme
ne, z vsemi negativnimi posledica 
mi, seveda. Za tretji in četrti raz
red so bili prisiljeni uvesti enoraz- 
rednico (to je oba razreda istočas 
no v isti učilnici), s še hujšimi po
sledicami za otroke, ki prav gotovo 
v takšnem položaju ne morejo pri 
dobiti tistega znanja, kot bi ga 
lahko sicer. Ostal je še peti raz-

teljsko pisarno. Prostor meri sla
bih dvajset kvadratnih metrov in 
otroci so prisiljeni gledati na tablo 
z razdalje enega ali dveh metrov. 
Učitelji se morajo seveda sestajati 
kar na hodniku.

No, kakšna je bila ob vsem tem 
zahteva združenja staršev? Dokaj 
skromna in enostavna. Občino so 
zaprosili, naj poskrbi za razpolo
vitev in pregraditev večje učilnice 
v zgornjem nadstropju, da bi s tem 
pridobili dva prostora in tako re
šili vsaj problem popoldanskih iz
men.

Dodati moramo tudi, da so to 
zahtevo postavili na začetku šol
skega leta 1975-76. Občinske obla
sti so nekaj mesecev kasneje spo 
ročile, da so zahtevo sprejele in da 
bodo že med poletnimi počitnica
mi pregradile omen.jeno učilnico z 
montažno steno. Počitnice so šle 
gladko mimo in novo šolsko leto 
se je začelo v starih pogojih. Od
bornica za šolstvo Bennijeva je te
daj pomirila razburjene duhove z 
novo obljubo, da bo podjetje, ki 
se je za takšna gradbena dela pri
javilo, izvedlo to nalogo v teku no
vembra. Tudi iz tega ni bilo nič.

Gropajski in padriški starši so 
sedaj sklenili podaljšati novoletne 
počitnice za svoje otroke, dokler 
ne bodo pristojne oblasti dokončno 
rešile tega problema. Zasedeno šo 
lo je že v jutranjih urah obiska) 
didaktični ravnatelj Bole, ki je za
gotovil, da bo takoj spet posredo
val pri šolskih in občinskih obla
steh. Drugih odgovornih organov 
ni bilo na spregled. Pač pa se je 
razgovor odvijal po telefonu. Pred

Z ELANOM V NOVO LETO

Krajevna skupščina Štandrež terja 
odgovor na nekatera važna vprašanja

Predsednik IValter Reščič predlagal sestanke z odgovornimi dejavniki 
glede regulacijskega načrta, plinovoda in partizanskega spomenika

red. ki so ga strpali v malo uči-
........... ................................. .................................................................

PEREČI PROBLEMI ŠOLSTVA V KRIŽU

Otroški vrtec premeščen 
začasno v italijansko šolo

Podpreti je treba prizadevanja združenja staršev
ustanova, letos pa je postal last tr
žaške občine, ki pa se še ni nikoli 
jasno izrekla o pravicah, ki jih i- 
majo tudi naši otroci, da bi ga lah
ko redno obiskovali.

Problemov glede šolstva je v Kri
žu, kot vidimo, še precej, zato je 
treba, da se vse vaške organiza
cije še bolj zavzamejo za enako
pravnost naše šole in da podprejo 
pravilno borbo in prizadevanje 
združenja staršev. st.

Po sklepu tržaške občinske u- 
prave se bo pouk kriškega otroške
ga vrtca, od ponedeljka dalje, od
vijal v italijanski osnovni šoli, in 
sicer v dveh pritličnih sobah, ki so 
bile vse doslej neuporabljene, razen 
°b volitvah, ko tam namestijo vo
lišče. Prizadevanja združenja star
šev so vendar obrodila nekaj sa
dov, čeprav so ravno starši, a tu
di celotna vaška skupnost, trdno 
Prepričani, da je ta premestitev 
kriškega vrtca v italijansko šolo sa
mo začasno, saj obstaja načrt za 
zgradnjo v Križu novega šolskega 
centra, za katerega pa, kot kaže, 
se bodo morali še pošteno boriti 
ob podpori naprednih sil, ki so na
črt podprle.

Kot je znano, je bila stavba, kjer 
je bil doslej vrtec, v izredno sla
bem stanju, saj je v njej zelo vlaž
no in neugodno za pouk, primanj
kovalo je tudi prostora, kjer bi 
se otroci lahko nemoteno igrali, 
stranišča pa so bila skrajno majh
na in absolutno nehigienična. Zdru
ženje staršev je o slabih pogojih 
za pouk večkrat opozorilo ustano
vo ONAIRC, a njihove prošnje so 
vedno zadele na gluha ušesa, saj 
se ni ta ustanova nikoli potegovala 
za reden potek pouka na naših 
vrtcih. Ob taki brezbrižnosti pristoj
nega organa, so se kriški starši ob 
sodelovanju rajonske konzulte za 
zahodni Kras, obrnili na težaško 
nbčinsko upravo, dosegli sestanek z 
odbornico za šolstvo Bennijevo in 
se dogovorili za premestitev vrtca 
'S prostore italijanske osnovne šo
le- Tukaj bo naš vrtec razpolagal 
Verjetno z dvema sobama, ni še pa 
znano, kako se bo občina dogovo- 
nila s pristojnim šolskim ravnatelj
stvom glede uporabe kuhinje (ki bo 
''erjetno skupna z italijanskim o- 
tnoškim vrtcem) in pa higieničnih 
naprav. Težave pa bi lahko nasta
le. ko bi začela delovati šola s ce
lodnevnim poukom, ki bo potrebova
la nove prostore, in to morda prav 
v Pritličju stavbe, kjer bo sloven- 
sk. vrtec. Pristojni organi imajo 
torej dolžnost, da najdejo najboljšo 
nešitev za te probleme, med kate- 
re bi dodal tudi celodnevni pouk 
na slovenski osnovni šoli, za kate
rega se že več časa zavzema zdru
ženje staršev. Odprto ostaja še ve
dno tudi vprašanje rekreatorija, ki 
ga je do lani upravljala begunska

stavnik podjetja Ferro - Alluminium. 
ki naj bi izvedlo ustrezna dela, je 
izjavil, da podjetje čaka le na ukaz 
občine za pričkek del. Z odporni
štva za šolstvo pa je funkcionar dr. 
Gerin izjavil predsednici združenja, 
da je občina nakazala sredstva za 
izvedbo del na gropajsko - padriški 
šoli že preteklega maja in da bi 
morala biti dela že v teku. Zdru
ženje staršev je bilo skratka priča 
običajnemu zvraianju krivde, do
končnega odgovora pa ni bilo, tudi 
ker odbornice včeraj ni bilo mo
goče nikjer dobiti.

Dejavnost šole, ki je bila kljub 
nemogočim pogojem predvsem po 
zaslugi podjetnih učiteljic dokaj pe
stra in bogata (začeli so izdajati 
šolski list «Mlada Gaja*, izvedli so 
ekskurzije na grad sv. Justa, v 
akvarij, v zvezdarno pri Bazovici 
itd.), je sedaj prekinjena. Starši 
so trdno odločeni, da ne bodo po
pustili, dokler ne bodo njihove u- 
pravičene zahteve izpolnjene.

Dežela zagovarja 
nadaljevanje proizvodnje 

rabeljskem rudniku
Položaj, v katerem se nahaja ra

beljski rudnik po znanem sklepu 
družbe EGAM, da razpusti sedem 
pridruženih organizacij, med temi 
tudi AMMI, ki upravlja rudnik, je bil 
včeraj predmet daljšega razgovora 
med predstavniki sindikalnih orga
nizacij in deželnim odbornikom za 
industrijo in trgovino Stopperjem. 
Predstavniki organizacije Fulc in 
rudniškega sveta so prikazali Stop- 
perju nujnost stalnega bdenja nad 
sklepi, ki jih sproti prevzema EGAM 
in odločne podpore deželne uprave 
njihovemu boju za ohranitev sedanje 
ravni zaposlenosti.

Stopper je zagotovil vsestransko 
prizadevanje dežele za to, da se pro
izvodnja v rudniku ne le nadaljuje, 
temveč tudi poveča, saj so zadnje 
strokovne raziskave dokazale, da so 
pod Predilom nahajališča kovin, ki 
jih je mogoče koristno izkoriščati 
vsaj še za nadaljnjih 12 let. Stopper 
je na koncu napovedal skorajšen 
sklic posebnega sestanka med pred
stavniki sindikalnih organizacij, Ital- 
miniere, AMMI in deželne uprave, 
da bi skupno pregledali vprašanje 
najbolj ustrezne vključitve rabeljske
ga rudnika v program za preosnovo 
družbe EGAM.

Pol milijarde lir 
za prevažanje šolarjev

Deželni odbor je na zadnji seji 
namenil 187 občinskim upravam Fur
lanije -' Julijske krajine skupno vso 
to 500 milijonov lir kot delno kritje 
stroškov za prevažanje otrok v šo
le. V goriški pokrajini bo prispevek 
prejelo 23 občin, v tržaški pokrajini 
pa 5. V goratih predelih Furlanije - 
Julijske krajine krije deželna upra
va 50 od sto stroškov, v ostalih ob
činah pa 21 od sto. Polovico stroškov 
prevzema nase dežela tudi ko gre za 
nabavo šolskih avtobusov. Deželni 
odbor je na isti seji nakazal še nekaj 
prispevkov družbam, ki vzdržujejo 
avtobusne zveze v Furlaniji - Ju 
lijski krajini. Doslej je dežela tem 
družbam nakazala skupno 5 milijard 
742 milijonov lir.

Prometna nesreča 
deželnih svetovalcev 
Pupplnljeve In Ermana

V Barkovljah sta se včeraj okrog 
10. ure ponesrečila z avtomobilom 
deželna svetovalca Comelia Puppi- 
ni D’Angaro, predstavnica Furlan
skega gibanja, ter socialist Angelo 
Ermano. Bila sta namenjena v de
želno palačo. Kakih dvesto met-ov 
od semafora na križišču z Ul. Bo- 
veto, kjer popravljajo cestišče, sta 
z avtomobilom fiat 128 najprej tr
čila v neki fiat 127, ki se je nena
doma ustavil pred njima. Za njima 
je vozil še avtobus podjetja Saita, 
ki se tudi ni mogel pravočasno u- 
staviti. Z avtomobilom deželne usta
nove so ju takoj odpeljali v splošno 
bolnišnico, kjer so jima zaradi laž
jih udarcev nudili prvo pomoč. Okre
vala bosta v nekaj dneh.

Krajevna skupščina v štandrežu 
začenja novo leto z odpiranjem vr
ste problemov javnega značaja, o 
katerih pričakuje hiter in zadovo
ljiv odgovor. Predsednik krajevne 
skupščine IValter Reščič je za pri
hodnje dni povabil v štandrež se- 
stavljalca variante splošnega regu 
lacijskega načrta inž. Roberta Co
sto in njegove sodelavce, da bi 
poiskali zadovoljive rešitve za pred
loge, ki se oblikujejo v Štandrežu. 
Na tem sestanku, ki je napovedan 
za 20. januar, bodo poleg članov 
krajevne skupščine Štandrež na 
vzoči tudi člani skupščine z Rojc 
Predstavniki domačega prebivalstva 
pričakujejo, da bodo strokovnjaki 
pojasnili izhodišča, na katerih slo
nijo njihovi predlogi o stanovanj
ski kakor tudi industrijski in drugi 
gradnji. Pričakujejo pa tudi, da 
bodo upoštevali predloge, ki so se 
v krajevni skupščini izoblikovali na 
podlagi dobrega poznavanja doma
čih razmer in tudi razvojnih Smer 
nic in interesov.

Ker prehajamo v zaključno raz
dobje sestavljanja sprememb regu
lacijskega načrta, je od tega se
stanka v veliki meri odvisen na
daljnji razvoj Štandreža. Zato je 
pričakovati, da bodo predstavniki 
vaščanov zavzemali enotna stališča, 
takšna, kot so jih zavzemali trije 
izvoljeni predstavniki v občinskem 
svetu na posvetovalnem sestanku v 
župnišču.

Nadalje je v štandrežu zelo ob 
čuteno vprašanje plinovoda. Mest
na podjetja so napeljala plinovod 
samo po glavni cesti, se pravi sa
mo po Mihaelovi ulici, ter doslej 
niso poskrbela za stranske ceste, za 
stari del štandreža. Ko je plinar
na izdelala načrt za širjenje svo 
jega omrežja, so v Štandrežu šte
vilni občani svoje grelne naprave 
preuredili na plin, zaradi česar se 
sedaj srečujejo s številnimi nev
šečnostmi. Krajevna skupščina bo 
kot tolmač potreb vsega štandre- 
škega prebivalstva seznanila pred
stavnike mestnih podjetij s temi 
vprašanji. Predsednik Reščič in ob
činska uprava sta se dogovorila, 
da bosta predsednik mestnih pod- 
.etij dr. Marin in tehnični ravna
telj inž. Rigonat prišla v kratkem 

Štandrež, da se seznanita z zah 
tevami prebivalstva po nadaljnji 
razširitvi plinskega omrežja.

Z novim letom pa se bodo štan- 
drežci odločneje spopadli tudi z od
govornimi dejavniki na občini za 
dodelitev zemljišča za postavitev 
partizanskega spomenika. Zahtevo 
po spomeniku sd domačini v obliki 
pisma s podpisi že pred leti poslali 
na občino, vendar občinski pred
stavniki zadevo zavlačujejo. Kra
jevna skupščina želi o tej zadevi 
slišati jasen odgovor odbornika za 
javna dela Zucallija ter ga je zato 
povabila na srečanje.

Iz vsega, kar smo zapisali, je 
razvidno, da se hoče krajevna

NA POBUDO INŠTITUTA ISDEE

Na univerzi razprava 
o novem jugoslovanskem 
zakonu o združenem delu

Novi jugoslovanski zakon o zdru
ženem delu bo predmet širše razpra
ve na ekonomski fakulteti tržaške 
univerze. Na pobudo tukajšnjega 
Inštituta za preučevanje in doku
mentacijo o vzhodni Evropi (ISDEE) 
bo v dvorani za konference na fa
kulteti v četrtek, 20. januarja, ob 
18. uri poseben posvet o novem za
konu. Nastopili bodo štirje univerzi
tetni profesorji iz Ljubljane. Prof. 
Rudi Kiovvski, docent delovnega pra
va, bo obravnaval dispozicije nove
ga zakona predvsem kar zadeva de
lovne odnose v podjetjih oziroma 
organizacijah združenega dela; prof. 
Bogomil Sajovic, docent civilnega 
prava in dekan pravne fakultete, bo 
razvil temo o družbeni lastnini; do
cent ekonomije prof. Pavle Ziherl, 
bo predaval o razdelitvi dohodkov, 
prof. Bojan Zabel, docent gospodar
skega prava, pa bo spregovoril 
organizaciji podjetij po novem za
konu. Izvajanje štirih predavateljev 
bodo sproti prevajali v italijanščino.

Do 9. januarja 
razstava v Costanzi

Deželni sindikalni odbor likovni
kov naše dežele je sklenil, da se bo 
kolektivna razstava v palači Costan
zi podaljšala do nedelje, 9. t.m. o- 
poldne. V soboto 8, t.m. ob 18.30 
pa bo v razstavni dvorani javna 
konferenca, na kateri bo Daneluti 
govoril o organizaciji razstave, Mo- 
lesi pa bo komentiral razstavo.

skupščina soočati z resnimi težava
mi, ki se pojavljajo v Štandrežu, 
in da hoče poiskati tudi ustrezne 
rešitve, ki bodo zadovoljevale šir
še in tudi specifično narodnostne 
potrebe.

Naša narodnostna skupnost se za
veda resnosti položaja ter se je lo
tila vprašanja obstoja in razvoja 
gospodarsko in narodnostno ogro
ženega prebivalstva v Štandrežu na 
raziskovalni podlagi, da bi izbila 
argumente iz rok tistih ki govn 
rijo na pamet, in nakazala rešit
ve, k- bodo upoštevale širše in traj
ne interese. To delo prehaja v za
ključno razdobje in bo predstavlja
lo važno pomagalo naporom štan- 
dreške krajevne skupščine v nje
nem boju za obrambo koristi ce
lotne skupnosti.

Zaradi resnosti tega vprašanja 
zares ne moremo razumeti, zakaj 
najvišji pristojni dejavniki ne po
vabijo k sodelovanju tudi manjšin
ske konzulte pri goriški občinski 
upravi, da bi sodelovala pri obli
kovanju stališč in pri varovanju 
narodnostnih koristi. Povabilo k so
delovanju ne bi dalo delu samo zna
čaj večje strokovnosti, ampak tudi

značaj večje demokratičnosti, 
katero se tako radi sklicujejo.

Zaskrbljenost sindikatov 
zaradi nižanja 
zaposlenosti na Goriškem

Na torkovem sestanku pokrajin
skih sindikalnih kadrov, ki je bil 
v Gorici, so delegati raznih tovarn 
izrazili solidarnost z delavci tovarn 
»Simo* v Tržiču in «Baggio» v 
Gradišču, kjer teče ostra polemika 
med delavstvom in vodstvi podjetij. 
Sindikalni delegati so tudi izrazili 
zaskrbljenost zaradi stalnega niža
nja števila zaposlenih na Goriškem. 
V nekaterih tovarnah, med temi tudi 
v onih z državno udeležbo, so bloki
rali sprejemanje v službo. Posebno 
je pri tem prizadeta ženska delovna 
sila. Delegati so tudi pozdravili u- 
stanovitev koordinacijskega odbora 
policijskih uslužbencev v Gorici. De
legati so, končno, izrazili svojo so
lidarnost tudi španskemu ljudstvu, 
ki si prizadeva, da bi spet doseglo 
demokratično ureditev države.

Slovenska kulturna društva in Zveza izseljencev lz Beneške 
Slovenije prirejajo jutri, 9. jan uarja ob 15. uri v gledališču 
Ristori v Čedadu

DAN EMIGRANTA
Sodelujejo pevski zbori, beneški otroci z recitacijami in Be
neško gledališče z dialektalno dramo Izidorja Predana

EMIGRANT
(režija ADRIJAN RUSTJA)

Izseljence bosta pozdravila videmski nadškof msgr. Alfredo 
Battisti in v imenu kulturnih društev prof. Viljem Černo.

Okrepitev prometa 
v pristanišču Portoroscga

1.188.769 ton natovorjenega in raz
tovorjenega blaga je izredno zado-

Gosta megla 
na ronskem letališču

Gosta megla, ki je zadnje dni za
jela precejšnji del severne Italije, 
je v četrtek in včeraj zjutraj onespo-

voljiv obračun lanskega leta v bla-j šobila deželno letališče v Ronkah. V 
govnem pristanišču Portorosega. La- j četrtek zvečer so letala, ki so priha-
ni so pamreč prvič od obstoja pri
stanišča presegli številko 1 milijo- 
ha, saj so doslej največ blagovnega 
prometa imeli leta 1970, ko so raz
tovorili nad 800.000 ton blaga. V 
primerjavi z istim obdobjem leta 
1975 se je v tržiškem pristanišču po
dvojila količina blaga.

V tržiško pristanišče je prišlo pred. 
vsem dosti lesa, železa in premoga, 
kar je znak, da so se okrepile ne
katere stroke v krajevni industriji.

PRAVOČASNO ZAGOTOVILI PREZIMITEV ZA ŽRTVE POTRESA

Medobčinski odbor za odpravo posledic potresa 
proglasil leto 1977 - leto obnove Posočja

V tolminski, novogoriški in idrijski občini veliko skrb 
namenjajo ukrepom za gospodarsko preobrazbo Posočja

Medobčinski odbor za odpravo po
sledic potresa v Posočju je r.a svoji 
nedavni seji tudi uradno sporočil, da 
so pravočasno zagotovili prezimilev 
za vse delovne ljudi in občane, ki 
jih je prizadela naravna nesreča. V 
dokumentu je poudarjeno, da je pro
gram najnujnejših del, oziroma po
segov, ki so ga sprejeli po zadnjih 
hudih potresnih sunkih v preteklem 
septembru, v celoti izpolnjen. Pri 
delih v okviru prvega obdobja ob
nove so sodelovale enote vojske, de
lavci milice, 3.100 gradbenih in dru
gih delavcev iz okrog strt podjetij 
v vsej Jugoslaviji, mladinske delov
ne brigade in številni prostovoljci. 
Zgradili so več’ kot 400 rrtonthžnih 
stanovanjskih hiš v 64 vaseh, pre
ko 30 večjih objektov iz sestavlji
vih delov in pomagali pri obnovi 
1.800 stanovanjskih hiš, ki pri po
tresu niso bile huje poškodovane. 
Sporočili so, da je 2.500 občanov do
bilo nove domove v montažnih sta

njih 3.000 ljudi se je vselilo v last
na poslopja, ki so jih že obnovili, 
okrog 600 občanom v Posočju pa so 
zagotovili prezimitev bodisi pri svoj
cih ali pa pri sosedih.

Kot smo v »Primo-skem dnevniku* i .. , „ , .n .
že poročali, bodo akcijo za odpravo j nedeljah od 7.30 do 19. ure), 
posiedic katastrofe intenzivno nada-1 Devetaki: od 6. do 18 ure.

Rafut: od 7. do 18. ure (ob ne 
deljah od 8. do 18. ure).

Šempeter: od 6.30 do 19.30 (ot) 
nedeljah od 7.30 do 19.30).

Miren: od 6.30 do 19. ure (ob

jala iz Rima in Milana, pristala v 
Benetkah, potnike pa so z avtobusi 
pripeljali do Ronk. Položaj v vče
rajšnjih jutranjih urah ni bil nič 
boljši, tako da z ronškega letališča 
ni vzletelo nobeno letalo. Komaj po 
11. uri, ko se je megla zredčila, je 
pristalo prvo letalo, ki je prišlo iz 
Rima.

Jutri drugi smučarski 
izlet SPD Gorica

Jutri, 9. januarja, prireja Sloven
sko planinsko društvo drugi smučar, 
ski izlet za tečajnike. Odhod avto
busov bo s Travnika ob 7.10, iz 
Štandreža pa ob 7.20. Vodstvo tečaja 
priporoča točnost.

Ijevati tudi v letu 1977, dokler ne 
bodo odpravili celotne škode ter za
gotovili tudi možnosti za gospodarski 
in družbeni razvoj Posočja. Medob
činski odbor za odpravo posledic po
tresa (predsednik tega organa je 
generalni ravnatelj industrije «Salo 
nit* iz Anhovega Milan Vižintin) je 
predlagal, da bi leto 1977 proglasili 
za leto obnove Posočja. Hkrati je 
pozval delovne ljudi in občane v 
vsej Jugoslaviji, da bi pri obnovit
venih naporih pomagali z enako za
vzetostjo, organiziranostjo, sponta
nostjo in elanom, kot so jih pokaza
li v prvem obdobju obnove. Medtem 
v treh prizadetih občinah spreje
majo programe o konkretnih nalo-novanjskih hišah, oziroma v večjih

objektih iz sestavljivih delov, nadalj- gah, ki jih bodo izpolnili na raznih 
.nun   im i iiini mn nuli ■  ........ ................................................ ..... . pofLočjih. V tolminski občini na pri

mer predvidevajo nadaljevanje grad- 
POSLEDICE SLABEGA VREMENA nje montažnih stanovanjskih hiš, po

tem gradnjo običajnih zidanih stano
vanjskih poslopij, nadaljevanje in 
zaključek obnove tistih hiš, ki so 
bile ob potresu laže poškodovane, 
obnovo in novogradnjo raznih gospo- 

jdarskih poslopij, rušenje in odstra
nitev vseh objektov, ki jih ni mo
goče več popraviti, obnovo poškodo
vanih cest, vodovodov in kanaliza
cije, začetek gradnje šol in otroških 
vrtcev ter tudi začetek izvajanja 
obsežnega programa za gospodar
sko preobrazbo še zmeraj pasivne 
tolminske občine.

Obilne padavine razmočile 
tla - že nekaj usadov v Brdih

Udira se cesta med Bukovjem in Križiščem 
Krivi so tudi človekovi posegi v naravno 
ravnovesje in iztrebljanje naravnega gozda

Obilica padavin v drugi polovici 
1. 1976 je dodobra razmočila tla tu
di pri nas in povzročila nekaj usa
dov in plazov. Posledice sicer niso 
tako hude, kakor drugod v Italiji, 
zlasti na Siciliji, vendar ne gre kar 
tako zanemariti vprašanja. Nekaj 
premikov tal so za zdaj zabeležili 
na območju Brd, kjer so zaradi ge
ološke sestave ti pojavi precej po
gosti. Zaradi človekovega posega
nja v naravno ravnovesje, predvsem 
zaradi iztrebljanja gozdov, pa ute
gnejo v prihodnosti povzročiti še 
precej škode, ne samo na cestah 
ali vinogradih, ampak tudi na go
spodarskih in stanovanjskih po
slopjih.

Ob koncu decembra je goriška po
krajinska uprava morala omejiti 
promet na pokrajinski cesti Krmin - 
Bračan - Dolenje. Po nekaj letih 
mirovanja se je spet začela premi
kati velika gmota zemlje in drseti 
na cestišče. Že pred leti so pora
bili precejšnja denarna sredstva za 
ureditev nevarnega brega. Očitno pa 
so bili vsi ukrepi zaman, kajti raz
močena zemlja je začela spet lezti 
v dolino, proti cesti.

Podoben pojav je opaziti tudi na 
nekaterih cestah v Števerjanu, kjer 
so sicer manjši usadi nekaj vsakda
njega. Na cesti med Bukovjem in 
Križiščem so pred dobrim letom u- 
trdili cestišče na dveh krajih. Ne
kaj mesecev je »flikarija* lepo dr
žala, potem pa so se pojavile raz
poke proti sredini cestišča. Voda je 
nato opravila svoje, tako da se je 
cesta začela usedati. Te dni so na
mestili na kraju opozorilne table. 
Promet poteka izmenično enosmer
no, najbrž pa bo treba cesto v 
kratkem povsem zapreti za promet, 
kajti ni težko napovedati, da se dr
senje ue bo ustavilo kar tako, sa
mo od sebe.

Zaskrbljujoče pri tem pa je dej
stvo, da je pojav opaziti zdaj že na 
dolžini kakih 70 metrov, medtem 
ko so bili prejšnji usadi zelo ome
jeni. Za popravilo bo zatorej potreb 
nih kar precej sredstev, kajti izka
zalo se je, da taka utrjevalna de
la, kakor so jih že opravili na istem 
kraju, ne zadostujejo. Najbrž pa bo

treba na primemo ureditev kar pre
cej počakati!

• Pri Goriškem zelenem križu je mo. 
goče nabaviti žepni koledarček za 
leto 1977, zanimivo knjižico, ki ob 
sega vrsto koristnih informacij. Člani 
omenjene humanitarne ustanove pa 
lahko te dni dvignejo v prostorih 
na Ulici Crispi izkaznice za tekoče 
leto.

POD VTISOM HUDE NESREČE

Ugotovili istovetnost 
petega potnika v fiatu 127

Goriška je še vedno pod vtisom 
hude prometne nesreče, ki je v če
trtek zvečer, blizu Krmina, terjala 
pet mladih življenj. Medtem so v 
videmski bolnišnici uspeli ugotoviti 
istovetnost mladeniča, ki so ga tja 
prepeljali s hudimi poškodbami. 
Zdravniki so se zaman trudili, da bi 
mu rešili življenje. Peta žrtev je 17- 
letni dijak Franco Cortello iz Tr
žiča, Tržaška ulica 172.

Cestna policija pa je še vedno 
zaposlena, da bi ugotovila vzroke 
za eno najhujših prometnih nesreč 
na Goriškem v zadnjih letih in da 
bi posredovala sodni oblasti kar 
največ podatkov. Naloga najbrž ne 
bo lahka, saj razpolagajo, kolikor 
nam je znano, samo z ugotovitvami 
posledic trčenja. Vsi potniki fiata 
127 so mrtvi. Očividcev, ki bi s 
svojimi izjavami lahko pripomogli 
pojasniti primer, pa tudi ni.

Po nepotrjenih vesteh, naj bi 55- 
letni Arduino Costantini, ki je vozil 
iz Vidma proti Marianu in ki je 
edini preživel nesrečo, pri prehite
vanju neznanega vozila trčil v na
sproti vozeči fiat. Po drugi strani ne 
gre zanemariti možnosti, da je do 
trčenja prišlo zaradi spolzkega ce
stišča, kajti ravno takrat je začelo 
deževati. Vsekakor zelo zapleten pri
mer, ki ga bo skušala razvozlati 
sodna oblast na podlagi izsledkov 
policije. Štiri žrtve nesreče bodo 
pokopali že danes, medtem, ko bo 
pogreb Franca Cortella najbrž 
ponedeljek.

Urnik mejnih prehodov 
druge kategorij«

Jamlje: od 6.15 do 19. ure 
nedeljah od 7. do 19. ure).

(ob

Uspela koncertna 
sezona v Gradišču

Na italijanskem in furlanskem 
podeželju Goriške je prišlo v zad
njem času do zanimivega kulturne
ga prebujenja, ki je izraz tudi dru
gačnega odnosa novih upraviteljev 
do kulturnih vprašanj. V Tržiču je 
občinska uprava odkupila staro 
stavbo gledališča Azzurro in jo bo 
preuredila, tako da bodo v njej 
lahko gostovanja gledaliških skupin 
in pevskih zborov, dvorana pa bo 
služila tudi domačim amaterskim 
skupinam. V Krminu se je občin
ska uprava znašla pred težko na
logo, popravit i gledališče, ki je bilo 
poškodovano lani zaradi potresa. V 
Koprivnem se je obnovil furlanski 
pevski zbor, ki ni deloval veliko 
let. Tu pa tam se odpirajo sli
karske galerije, kjer razstavljajo 
domači, mnogokrat doslej nepozna 
ni umetniki. V Fari so pričeli s 
prirejanjem koncertov.

V Gradišču so lansko jesen pri
redili, na pobudo občinske uprave, 
občinske knjižnice in organizacije 
Enal, koncertno sezono. Imeli so 
šest koncertov v dvorani mestnega 
gledališča, ki je bila sicer preve 
lika za poslušalce, ki so se odzvali 
vabilu prirediteljev. Vendarle pa je 
bila sezona prva in že proti koncu 

_ . . se je pričelo število poslušalcev
Objavljamo urnik mejnih preho- večati, tako da bodo jeseni imeli

STALNO SLOVENSKO GLEDA
LIŠČE V TRSTU, SLOVENSKA 
PROSVETNA ZVEZA V GORICI 
in ZVEZA SLOVENSKE KATO
LIŠKE PROSVETE V GORICI v 
sodelovanju z Ustanovo za kultur
ne in umetniške prireditve EMAC 

iz Gorice
GOSTOVANJE LUTKOVNEGA 

GLEDALIŠČA IZ LJUBLJANE
Svetlana Makarovič

SOVIČA CKA
Režija in obnova 

predstave Matjaž Loboda
Osnutki za lutke 

in sceno Jaka Judnič
Pesmi

uglasbila Svetlana Makarovič 
Glasbena oprema 

in priredba Franci Ogrizek
Izvedba lutk Janko Štefe

Beca štupnik 
Vojko Štuhec 
Salko Bašič 

Ciril Jagodic
f ponedeljek, 10. januarja, ob 

9.30 in 11. uri v Katoliškem domu 
v GORICI

Izvedba kostumov 

Tehnično vodstvo

Razstave

dov druge kategorije za mesec ja 
nuar.

Mirnik: od 7. do 18.30.
Jenkovo: od 6.30 do 19. ure (ob 

nedeljah od 6.30 do 20. ure).
Plešivo: od 7. do 19. ure (ob ne 

deljah od 7. do 20. ure).
Vi polže: od 6.15 do 19. ure (ob 

nedeljah od 6.15 do 20. ure).
Števerjan: od 6.15 do 19. ure (ob 

nedeljah od 6.15 do 19.30).
Podsabotin: od 6.15 do 18. ure 

(ob nedeljah od 6.15 do 20 ure).
Solkan 1: od 6.30 do 19 30.

že drugo sezono. Med šestimi kon 
certi sta bila tudi dva koncerta 
umetnikov iz Ljubljane. 12. novem
bra je nastopil Trio Tartini iz Lju
bljane, ki ga sestavljajo Dejan Brav
ničar, Aci Bertoncelj in Ciril Ške
rjanc. Za zaključek sezone pa je. 
namesto napovedanega orkestra 
Glasbene matice iz Trsta, nastopil 
Pihalni trio iz Ljubljane, ki so ga 
sestavljali Fedja Rupel, Igor Kar
lin in Vlado Čeme. Podobne stike 
s Slovenijo bodo ohranili tudi v 
bodoče.
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IZ GORIŠKIH SODNIH DVORAN

Na zatožni klopi trojica 
ki je oropala upokojenca
Dvema so prisodili 2 leti zapora pogojno, tretjega so oprostili
Na zatožni klopi goriškega sodišča 

so včeraj zjutraj sedeli trije mlado
letniki, dva fanta in punca, ki so se 
zagovarjali zaradi vloma v stanova
nje upokojenca iz štarancana Giu- 
sepppa Foschiattija. Sodišče, je 18- 
letno Gino Coghetto in Izletnega 
N. A., oba iz Štarancana, obsodilo 
na 2 leti zapora pogojno, 16-letnega 
M.C. pa je oprostilo.

Dogodek se je pripetil 6. decem
bra lani, ko je trojica vdrla v Fo- 
schiattijevo stanovanje ter prisilila 
gospodarja, da jim je dal ves de
nar (200.000 lir), ki ga je imel v 
hiši. Upokojencu so zagrozili, da če 
bo kaj črhnil policiji, ga bodo zo
pet »obiskali*. Foschiatti pa se ni 
ustrašil njihovih groženj ter dogo
dek prijavil kvesturi, ki je na po
dlagi opisov, ki jih je dal oropanec,

nekaj dni kasneje zasledila trojico. 
Komaj pred dnevi pa je državni 
pravdnik dr. Pascoli izdal nalog 
za aretacijo treh mladeničev, ki so 
jih odvedli v goriški zapor.

Na včerajšnji obravnavi (predsed 
nik dr. Mancuso, stranska sodnika 
dr. Succi in Marinelli, javni tožilec 
dr. Laudisio, zapisnikarica Deghen- 
ghi), so vsi trije obtoženci priznali 
dejanje in ga delno omilili. Javni 
tožilec je za skupino iz štarancana 
zahteval pc 2 leti zapora in 200.000 
lir globe. Odvetnik Genovese, ki je 
branil vse tri, je dejal, da ne gre 
za skupino kriminalcev, ki bi na 
črtno ropala. Prizadeval si je, da 
bi sodišče upoštevalo olajševalne o- 
koliščine, ker so vsi trije mladolet 
niki.

Drevi, ob 18. uri, bodo v galeriji 
Univerzal v Tržiču odprli razstavo 
slovenskega tržaškega slikarja Klav
dija Palčiča. Razstava bo odprta do 
konca meseca.

Kino
Gorica

VERDI 17.15-22.00 «Quelle strane oc- 
casioni*. N. Manfredi. A. Sordi. P. 
Villaggio. S. Sandrelli. Barvni film. 
Prepovedan mladini pod 18. letom.

CORSO 16.30—22.00 »Cattivi pensieri*. 
U. Tognazzi in E. Fenech. Barvni 
film. Mladini pod 14. letoni pre
povedan.

MODERN1SSIMO 17.00-22.00 »Piccoli 
gangsters*. J. Foster in S. Baio. 
Barvni film.

CENTRALE 17.00-21.30 »La pattuglia 
dei dobermann al servizio della leg- 
ge». J. Brolin in S. Clark.

VITTORIA 17.00-22.00 »Le semina- 
riste*. C. Giuffre in D. Doria. 
Barvni film. Mladini pod 18. letom 
prepovedan.

Tržič
EXCELS10R 17.00-22.00 »Missouri*.
PRINCIPE 17.00-22.00 cCandidato 

airobitorio*. Barvni film.

Nova Gorica 
in okolico

SOČA »Vrhovi Zelengore*. Jugoslovan
ski film ob 18.00 in 20.00.

SVOBODA »Tommj*, ameriški film ob 
18.00 in 20.00.

DESKLE »Avanture štirih mušketirjev 
I. del* francoski film ob 19.30.

Včeraj-danes
Iz goriškega matičnega urada
RODILI SO SE: Lorenzo Arbanassi. 

Tiziana Cimador, Arturo Miranda, Tho- 
mas Berin, Viviana Merlo, Vasja 
Chiarion, Alessandra Borghes, Fran- 
cesca Marcucci.

UMRLI SO; 50-letna gospodinja Lu
ciana Tomasin por. Vorisi, 83-letna 
upokojenka Domenica Scarbolo vdova 
Micheloni, 73-letni upokojenec Mario 
Cervi. 80-letna upokojenka Marija Mer. 
vic vdova Grion, 53-letni uradnik Mi
lan Troncar, 74-letna gospodinja Baoll- 
na Cech vdova Stoia, 57-letna gospo
dinja Anna Gherbaz por. Puja.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je v Go

rici dežurna lekarna Marzini, Korzo 
Italija 89. tel. 24-43.

eseohhhi
V počastitev spomina Jožeta Grav- 

nerja daruje družina Milana Gravner- 
jn z Oslavja 20.000 lir za Slovenski 
dijaški dom Simon Gregorčič.
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RAZMIŠLJANJE OB EKONOMSKI KRIZI

Konec potrošniške iluzije močno 
vpliva na naš način življenja

Soočati se bomo morali z vprašanji, ki odločajo o duhovni človekovi podobi
Italijanski delovni ljudje brez 

dvoma močno občutijo ekonomsko 
krizo. Poudarjamo delovni ljudje, 
kajti Italija je čudna dežela, kjer 
živi veliko občanov na parazitskih 
rentah in na ramenih delavstva. 
Jasno je, da kdor si privošči mili
jon za večerjo pri menihu Eligiu 
ne tarna nad krizo, saj ima še pre
več denarja in mora študirati, kako 
bi ga zapravil. Z večino ljudi pa 
le ni tako, varčevati moramo na 
vsakem litru bencina, na oblekah, 
ki so grozovito drage in sploh na 
stvareh, ki jih rabimo vsak dan. 
Verjetno smo vsi bolj ali manj ra
zumeli, da je treba stiskati pas. 
Pasu pa ni vedno lahko stiskati, 
saj kriza ne pomeni samo trenut
no pomanjkanje te ali one dobrine, 
ampak seže globoko v naš način 
življenja. Ekonomska kriza je na
vadno podlaga številnim drugim 
duhovnim, moralnim in kulturnim 
krizam, še posebno po evforiji po
trošništva in potrošniške kulture 
kriza veliko pomeni in izpodjeda 
tla marsikaterim iluzijam ter daje 
občutek negotovosti, kar se izrazi 
tudi v duhovni zgradbi človeka. 
Jasno je. da so najbolj izpostavlje
ni duhovnim pretresom oni, ki so e-

konomsko najslabši. Vzemimo pri
mer mladine: pomanjkanje delovnih 
mest, misel, da ni pravih perspek
tiv, porajata situacije, ko mladina 
zaide v miselno in kulturno krizo in 
ta kriza se večkrat kaže na načine, 
ki se zdijo dobro mislečim ljudem 
nerazumljivi. Vzemimo primer Par
ka Lambra in zadnje dogodke ob 
operni premieri «Otella» v milanski 
Scali, kjer je mladina kontestirala 
blišč predstave in vrtoglave cene 
vstopnic z demonstracijo, ki je vodi
la v nasilne spopade. Krizo obču
tijo seveda tudi starejše generacije 
in se javlja na najrazličnejše na
čine.

V letih potrošniškega mita in eko
nomskega booma se je tudi majhne
mu človeku zdelo, da bo živel vedno 
boljše in da si lahko privošči to, 
kar si želi. Industrijska proizvod
nja je jasno usmerjala človekove 
želje in s tem tudi njegovo zavest. 
Avtomobili, televizija in sploh vsi 
potrošniški predmeti niso pomenili 
samo nekaj, kar uporabljamo za 
boljše življenje, ampak so napolnje
vali določeno duhovno in kulturno 
praznino človeka, ki živi v družbi, 
ki ga iz dneva v dan odtujuje nje
govemu bistvu. Velika mehanizacija
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Novost na knjižni polici

Tone Pavček: 
Poganske hvalnice

Pesnik piše o drobnih življenjskih ra
dostih in tudi o žalostnih stvareh

Res je sicer, da navadno vsa
ka nova pesniška zbirka prikazu 
je nov vzpon in novo rast avtor
ja. Ni pa nujno. Če je vzpon še 
loVko bolj očiten, če pomeni nova 
zbirka pesmi dokaz zrelosti av
torja. tako v miselnem kot ob'i 
kovnem pogledu, pa smo zbirke 
še bolj veseli. Tone Pavček sodi 
v sam vrh naše srednje pesni
ške generacije. Zato nas s svojo 
zrelostjo sicer ne sme več prese
nečati Vendar na smo vseeno ve
seli njegove knjige, ki nam jo je 
zdaj posredovala Mladinska knji
ga v zbirki Nova slovenj'/: knji
ga in ki nosi nekoliko Himničen 
naslov POGANSKE HVALNICE. 
To pa prav zaradi izčiščenosti 
pesniške tematike, moči umetni
škega in izpovednega izraza in 
dozorelosti forme, ki se sicer opi
ra na klasične pesnške tradici e. 
pa ie po svojem izrazu vendarle 
moderna. Tone Pavček ie izdal 
v zadnjih letih dve pesniški zbir
ki. zadnja Iskanje sveta ie izšlo 
pred tremi leti. Naslov zadnje 
zbirke je še kazal na pesnikovo 
iskanie. Sedan-a zbirka, ki je te
matsko razdePena na tri cikle 
(Travam Koreninam. Krošnjam) 
n» predstavlja več pesnikovega 
iskanja. Zdi se. da je pesnik na 
šel kar je iskal. Ali pa je nehal 
iskati, ker tistega, kar naj bi do
bi. ni dosegel. Zato v tej zbi/ki 
Tone Pavček, ki se moti: no opi
ra sicer na podobno tematiko kot 
v svojih orešnjih pesmih, le da 
se tematika tu bolj zgošča, živ
ljenje jemPe tako kot je. Nič več 
se ne spotikuje nad tem in onim, 
nič več se ne posebno navdušuje, 
temveč ostaja stvaren, bolj rea
len. čeprav seveda še vedno pes
niški v svojem bistvu. Drobne, 
vsakdanje življenjske radosti in 
tudi žalostne stvari vsakdanjega 
sveta sprejema kot zrel mož, za
vedajoč se, da je vse, kar vsak 
dan užije, spoznava in doživlja, 
največja človekova radost. Življe
nje. njega vsakdanje radosti, ži
veti to življenje, to je osnovni 
motiv pesmi, pa naj gre za pe
sem posvečeno Dolenjski, dolenj
skemu potepuhu ali umrlemu pri
jatelju. Zato je tudi zadnja pe
sem. kot simbol celotne zbirke 
posvečena nrav življenju, zato je 
celotna knjiga radostno ubrana

Reševanje Akropole
Generalni direktor Unesca Ama- 

dur Mahtar Mbou bo 10. januarja 
poslal z Akropole v Atenah poziv 
vsem državam, članicam Unesca, 
da hi pomagale pri reševanju te
ga spomenika stare grške kultu
re, ki ga ogrožajo vremenske ne- 
prilike in turisti. Grški kulturni 
minister Konstantin Tripanis je 
izjavil, da je za ohranitev zname
nitega spomenika potrebnih 15 
milijonov dolarjev in da je grška 
vlada dodelila namenu milijon in
400.000 dolarjev.

Dela za zaščito 24.000 let stare
ga spomenika, ki ga vsako leto o- 
bišče nekaj milijonov turistov so se 
pričela. Nekaj kipov iz Partenona 
in Erheteuma so že sneli in jih 
zaščitili, določili pa so tudi ome
jitve prometa okoli Akropole. Do 
kazano je namreč, da izpušni pli
ni in podobne snovi razjedajo 
marmornate površine.

Po podatkih ministra Tripanisa 
bodo ob vznožju Akropole posta
vili poseben muzej, kjer bodo raz
stavljeni kipi iz Partenona in Er
heteuma. Največ kipov, med ka
terimi tudi dela znanega kiparja 
Fidije, so v začetku stoletja od 
nesli iz Akropole in so sedaj v 
Britanskem muzeju v Londonu.

himna življenju in zadovoljstvu 
nad bitjem. Radosti vsakdanjega 
življenja pa niso zgolj prebliski 
mladeniča, kot niso žalostne be
sede o temnih straneh življenja 
jadikujoč izbruh. Oboje je izraz 
zrelega spoznanja in razumevanja 
stvarnosti življenja. K temu pa 
moramo dodati, kot rečeno, še 
klasično formo verza, ki ga pes
nik oplemeniti s sodobnimi stilni
mi posebnostmi, ki pa n> kvarijo 
notranje ubranosti ne verza ne 
kitice, ne celotne pesmi. Tc/ko je 
tudi oblika nekakšna sinteza zre
lih avtorjevih prizadevanj in iz
kušenj.

Če torej danes tožimo nad so
dobno slovensko poezijo in se 
sprašujemo, če je to. kar izdajajo 
naše založbe in pišejo mladi pes
niki sploh še poezija, potem lab 
ko ob knjigi Toneta Pavčka po- 
ganske hvalnice, spoznamo da je 
prava poezija vendarle resnično 
drugačna. In da naši dvomi v 
nekatere predstavnike mlade slo
venske poezije niso brez osnove. 
Tone Pavček nam s svojimi po
ganskimi hvalnicami dokazuje, da 
je mogoča tudi dobra moderna 
poezija, ki kljub moderni formi 
ostaja vendcrle pristna umetniška 
izpoved pravega pesnika.

Sl. Ru.

B KRITE 
REVIJO

in tehnološki razvoj avtomatizirata 
delo in človek, ki je osem ur za 
strojem, verjetno nima ob delu prav 
nobenega zadoščenja. Delo postane 
le sredstvo za zaslužek in ni več 
način, kjer. bi lahko nekdo izrazil 
svojo ustvarjalno moč in bi se v 
njem človeško realiziral. Denar po
stane edini cilj človeškega dela, kar 
seveda nujno pripelje do določenega 
duhovnega siromaštva. Temu denar
ju je treb* vedno dati neko vred
nost, to je, ljudi je treba prepriča
ti, da si lahko z denarjem napolni
jo svoje življenje, skratka z denar
jem lahko kupijo predmete, s kateri
mi so bodo zabavali in zadostili svo
jim kulturnim potrebam. Iz te mi
selnosti se razvija potrošniška kul
tura. Avtomobil je postal mit, to je 
človeku ni pomenil več prevoznega 
sredstva, ampak je bil in še vedno 
je znak določenega prestiža, in v 
več primerih pomeni edino veselje. 
Da bolje razložimo, uradnik, ki vsak 
dan udarja s žigom po papirjih in se 
pri tem seveda skrajno dolgočasi, 
bo lahko našel v mislih na avtomo
bil, ali na podoben potrošniški pred
met edino razvedrilo. Mislimo, da 
je prav to glavna značilnost potroš
niške kulture. Potrošniška miselnost 
ni to. da imamo hladilnik, avto, te
levizijo in podobne predmete. Po
trošniška miselnost je v tem, da ti 
predmeti zadoščajo našim duhovnim 
in kulturnim potrebam, skratka so 
nam nadomestilo za zadoščenja, ki 
jih v vedno bolj obtujenem delu ne 
moremo najti. Celotni ustroj kapita
listične družbe nam je potrošniško 
kulturno vsili). Delovni človek je ni 
izbral po svoji lastni svobodni pre
soji.

Dolgo let so nas torej prepriče
vali, da je možnost potrošnje kvali
teta naše civilizacije, sedaj pa mo
ramo stiskati pas. Ekonomska kriza 
in vedno manjša kupna moč denar
ja jasno rušita mit potrošnje, saj 
si ne moremo več privoščiti tega, 
kar smo si lahko privoščili pred le
ti. Človeku, ki smo ga stalno nava
jali v to, da je kupoval in trosil 
denar za pot”ebne in nepotrebne 
stvari nenadoma rečemo, da je 
praznika konec in da moramo stis
kati pas. Sicer nas reklama, filmi, 
revije še vedno vodijo v pravljič
ne svetove, resnica pa je drugačna. 
Vzemimo ženske modne revije: te 
prinašajo modele oblek, ki so lepi 
za oko, posebno če jih nosijo ma
nekenke, vendar so za žepe navad
nega državljana težko dosegljive. 
To pomeni imeti ljudi za n»xa in 
zaostrovati duhovno krizo. V bistvu 
je stvar ista, kot da ponujamo psič
ku klobaso in jo potem obesimo ta
ko visoko, da je ne more doseči. 
Tudi reklama ponuja vse, kar ši 
človek želi, a mu je navadno nedo
segljivo. Skratka med tem, kar nam 
ponujajo in tem kar si lahko dejan
sko privoščimo zeva brezno.

Morda je res prav, da govorimo 
ljudem, kako je t-eba stiskati pas, 
vendar jim moramo dati nekaj v 
zameno. Splošno geslo je, da naj 
krize ne občutijo samo revnejši slo
ji, ampak naj kriza prizadene tudi 
žepe bogatih. Manj pa govorimo o 
tem, da moramo ljudem, ki smo 
jih prepojili s potrošniškimi miti da
ti nekaj v zameno za to, da se odpo
vejo trošenju. Človeka ne moremo 
pustiti, da živi samo od dela, ki mu 
v bistvu nič ne pomeni in kjer 
je popolnoma pasiven. Tak človek 
bo jasno nezadovoljen, saj je težko 
živeti le za denar, ki ima itak ved
no manjšo vrednost. Mislimo, da je 
to važno vprašanje, k*' bo močno 
vplivalo na življenje ljudi in bo na 
določen način o naši družbi odloča
lo, saj je bila tudi potrošniška kul
tura odločilnega pomena v našem 
družbenem in osebnem bivanju.

To je seveda le en aspekt krize. 
Vedno bolj bomo morali postajati 
pozorni na tiste družbene plati, ki 
jih navadno klasificiramo z imenom

podproletariat. Pozorni bomo mo
rali biti na te družbene plati, saj 
se veča nezaposlenost in vedno več 
ljudi je, predvsem mladih, ki ne vi
ri1 jo v življenju prave perspektive. 
Pred leti, ko smo govorili o nasilju 
v italijanski družbi; o raznih aten
tatih, bombah, pretepih, ugrabitvah 
itd. so vse niti vodile k strategiji 
desnice, da s pomočjo neredov pri
pelje do situacije, ko si bodo ljudje 
želeli trdo pest. Mislimo, da danes 
marsikateri primer nasilja kaže na 
neko bivanjsko stisko in na strah 
pred prihodnostjo. Ivan Cankar je 
v svojih delih večkrat pokazal, 
kako postanejo ljudje, ki živijo 
v nečloveških razmerah hudobni. 
Vzemimo primer Blatnega dola, 
kamor pride učitelj Martin Kačur. 
Tu je ozračje tako, da se ljudje 
nujno razčlovečijo, v blatu se pač 
človek blata navadi. Mislimo, da je 
danes v Italiji Blatnih dolov precej 
in da se v teh pokrajinah razoča
ranja in skrbi lahko razvijajo klice 
nasilja. Na to moramo pomislita mi
mo raznih političnih računov. Konec 
koncev je lahko govoriti stiskajte 
pas, ni pa lahko najti take oblike 
življenja, kjer bomo tudi s stisnje
nim pasom živeli dostojno in za člo
veka vredno življenje. Višarje v snegu
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VPRAŠANJE, KI NI SAMO GEOLOŠKO

Rudno bogastvo zemlje 
še zadostuje potrebam

Razpoložljivih svetovnih rezerv surovin trenutno ni mogoče natančno oceniti
Rudno bogastvo našega planeta 

bo verjetno postalo problem, saj 
tudi rudnine niso nekaj večnega, 
potrebe ljudi pa se stalno večajo. 
Za zdaj na srečo še ni bojazni, 
da bi svetovne zaloge pomembnej
ših rud pošle. Pred 30 leti so biie 
svetovne rezerve po oceni strokov
njakov 20-krat do 50-krat večje, 
kot je znašala tedanja letna pro
izvodnja. Razmerje je danes več 
ali manj podobno, čeprav se je 
izkoriščevanje rud precej poveča
lo. Odkrili so namreč številna no
va nahajališča, veliko pa je še 
neraziskanih rezerv. Ta ugotovi
tev nekoliko ublažuje pozive med*-' 
narodnih organizacij in forumov, 
da je treba z rudami varčevati, 
saj"«o zaloge omejene.. Mislimo^ 
da nam ni treba zganjati panike, 
saj se računska predvidevanja ve
dno ne ujemajo z isledki geoloških 
strokovnjakov, čeprav se njihova 
mnenja o geološkem bogastvu na
šega planeta razlikujejo.

Razpoložljivih svetovnih rezerv 
surovin trenutno ni mogoče natanč
no oceniti. Konec koncev je ves 
zemeljski planet rudna rezerva 
vsake pedi pa le ne moremo pre
učiti. Če upoštevamo količine za

log kovin lahko ugotovimo, da je 
pod zemljo bakra na voljo 50-ti- 
sočkrat več kot ga je v danes 
znanih nahajališčih. To pomeni, da 
bakra ne ’ bo še tako kmalu 
zmanjkalo. Seveda računi so ra
čuni, k njim je treba dodati dej
stvo, da vsega bakra ne bomo 
mogli več izkoristiti. Ravno tako 
velja za ostale kovine. Če bi hoteli 
izkoristiti vse kovine, ki tičijo v 
običajnih kameninah, bi potrebo
vali ogromne količine energije, 
kar pomeni seveda izredne stro
ške. Večkrat bi energija, ki bi jo 
uporabili za izkopavanje več sta
la,, kot so rudnine vredne. Po da
našnjih rentabilnih? računih bi se 
ižplačalo izkoriščati le tisto rudo, 
ki bi jo lahko z Ustreznimi geolo
škimi procesi vsaj 20-krat opleme
nitili, to pomeni, da bi bila vseb
nost kovine 20 krat večja od obi
čajne. To velja za baker, ki ga 
je v nahajališčih po svetu še ve
dno precej. Seveda so tudi take 
zaloge, ki so z bakrom siromaš- 
nejše. Rudo k sreči odkrivajo tu
di v gosto naseljenih območjih in 
je ni najti samo v oddaljenih kra
jih kamor pridemo le po dolgi po
ti in z velikimi stroški.
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KULTURNO SODELOVANJE

Izbor italijanske skulpture
Velika antološka razstava italijanskih mojstrov ho 
gostovala na Reki, v Murski Soboti in Beogradu

Medlikovne manifestacije, ki jih 
predvideva kulturno sodelovanje 
Jugoslavije s tujino spada tudi 
razstava sodobnega italijanskega 
kiparstva, ki bo obiskala Reko, 
Mursko Soboto, in Beograd. Anto-

Maijan Krav u» Cunja ju steklenica 11

logijski zbor obsega 120 del itali
janskih mojstrov našega stoletja. 
Razstava bo najprej gostovala v 
Moderni galeriji na Reki. Razsta
vo je priredil Narodni kvadriena- 
le umetnosti v Rimu v sodelova
nju z italijansko ambasado v Beo
gradu na iniciativo ministrstva 
zunanjih zadev in italijanskim mi
nistrstvom za kulturne dobrine. 
Razstava bo torej izredno pomem
bna. saj bo v njej sodelovalo 61 
atftorjev in bo nudila možnost kri
tičnega in problemskega pristopa.

Razstavljeni bodo kipi srednjega 
in manjšega formata, in sicer za
radi tehničnih potreb. Možno je, da 
je ta zamisel poenostavila tehnično 
stran prireditve in na neki način 
omejevala izbiro. Vsekakor je vodji 
razstave Fortunatu Bellonziju. ge
neralnemu sekretarju Narodnega 
kvadrienala umetnosti uspelo pri
praviti takšen izbor del, ki ne 
daje samo navadne informacije, 
ampak lahko pouči gledalce o raz
vojni kontinuiteti modernega ita
lijanskega kiparstva. Razstava bo 
torej priložnost, da se jugoslovan
ska javnost podrobneje seznani z 
najbolj karakterističnimi italijan
skimi obdobji italijanskega kioar- 
stva tega stoletja. Razstavljena 
dela bodo abstraktna in figura
tivna drla. Med kiparji, ki bodo 
na razstavi zastopani, naj omeni
mo imena kot so Martini, Manzu, 
Boccioni, Greco, Messina, Rosso, 
Mirko, Mascherini in drugi.

Prireditev je brez dvoma važna 
saj bo pripomogla medsebojnemu 
spoznavanju kultur dveh držav. 
Italijansko kiparstvo je v tem sto: 
letju doseglo vidne vrhove in je 
bilo tesno vključeno v evropška 
kulturna iskanja. Od figurativne 
do abstraktne umetnosti vodi pot 
polna razmišljanj umetniških i- 
skanj in hotenj. V težkih zgodo
vinskih trenutkih je znalo itali 
jansko kiparstvo izraziti marsika
tero kritično občutje in je znalo 
postati kulturno bogastvo naroda, 
ki je preživel tudi kritična zgo
dovinska obdobja.

Seveda danes moramo iskati ru
do vedno globlje. Nahajališč, kjer 
je ruda tik pod zemeljsko površi
no je vedno manj. V letih 1920- 
1930 so v Kanadi v 80 odstotkih 
novo odkritih nahajališč črpali ru
do kar z zemeljske površine, takš
nih najdišč je bilo v obdobju 
1965-1969 le še okrog 9 odstotkov. 
Danes odkrivajo večino rudnih na
hajališč z geološkimi raziskava
mi, pri katerih poleg geologov so
delujejo tudi geofiziki in kemiki.

Z današnjimi metodami je mo
goče rudo najti tudi 2(X) metrov 
pod zemljo, vendar je strokov
njakom. na KitajskčVn V zadnjem 
času uspelo odkriti veliko nahaja
lišče rud celo 300 metrov pod ze
meljsko površino.:n J

Če si bomo v svetu hoteli za
gotoviti dovolj rud, jih bomo mo
rali iskati v večjih globinah. S 
tem, da bi podvojili ali potrojili 
izkoriščanje rude bi lahko ustrez
no povečali zaloge kovin, Raziska
ve bomo morali usmeriti tako. da 
bomo natančneje določili verjetne 
zplpge rud, tako da bo nadalj
nje iskanje cenejše in smotrnejše. 
Dan^s si pri določanju rudnih na
hajališč pomagamo z najmodernej
šimi tehnološkimi dosežki, na pri
mer s pomočjo letal in satelitov. 
Barvni, posnetki raznih spektral
nih območij lahko opozorijo na 
strukturo zemeljske skorje, ki je 
bogatejša s kovinami. Skratka iz 
satelho lahko narišemo zemlje
vid. ki kaže rudna najdišča.

V prid geološkim raziskavam 
so n dvomilo geofizikalne meto
de, ki omogočajo natančnejšo do
ločitev območij z domnevnimi za
legami rud. Tako so na primer 
strokovnjaki iz ZR Nemčije sku
paj z brazilskimi partnerji začeli 
izvajati program v okviru kate
rega so z magnetskimi meritvami 
iz zraka na območju Minas Ge- 
rais odkrili strukture, ki upravi
čujejo domneve, da gre za slo
je, ki vsebujejo bakrove, titano
ve, niobove in tantanove rude. 
Druge značilne geofizikalne ano
malije kažejo, da gre ves čas za 
nekakšna vulkanska žrela s ka
meninami, ki utegnejo vsebovati 
tudi diamante.

Rud je torej na zemlji dovolj. 
Ne smemo pa se vdajati pretira
nim optimizmom, saj živimo v 
času, ko moramo varčevati z vsa
ko stvarjo.

Voda za vse

SOBOTA, 8. JANUARJA 1976
ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
Prvi kanal

12.30 Družinski pogovori
13.00 Komični film
13.25 Vremenska slika
13.30 DNEVNIK
16.30 GARMISCH: Slalom za moške, evrovizijski prenos
17.00 Pel bo «11 Piccolo Coro deli'Antoniano» iz Bologne
17.30 Piccola ribalta — XVI. tekmovanje natečaja ENAL

Oddajo, ki je bila tokrat posneta v Trstu v katedrali Svetega 
Justa in v gradu Miramar, bosta vodila Maria Giovanna Elmi 
in Enzo Cerusico

18.35 Izžrebanje loterije
18.40 Nabožna oddaja
19.20 Jaz in moji trije sinovi, TV film
19.45 Almanah in vremenska slika
20.00 DNEVNIK
20.40 NEPOBOLJŠLJIVCA —

Glasbeno-govorna oddaja, v kateri nastopajo Franco Francih, 
Ciccio Ingrassia in Daniela Goggi
Komika Franco Franchi in Ciccio Ingrassia bosta v oddaji 
posnemala indijanskega poglavarja «Toro sedutos. in Buffala 
Billa (slednji je postal aktualen po istoimenskem filmu z 
Paulom Newmanom ter Anito in Giuseppa Garibaldija. Da
niela Goggi bo zapela Clementino, motiv iz glasbene kome
dije «Aggiungi un pošto a tavola», kjer je Goggi nastopila 
skupaj z Johnnyjem Dorellijem ter zakoncema Paolom Panel- 
lijem in Biče Valori. Po skečih «11 distretto», «L’oculista» ter 
po spominih na «Partitissimo 67» bo še nadaljevanje parodije 
«Sandogat», ki sta jo pripravila Amendola in Corbucci. Od
daja pa se bo zaključila s sceno, ko se Franchi in Ingrassia 
spreta ob glasbeni spremljavi odlomka Franca Pisana «Le tor
te in faccia».

21.50 Dnevne vesti — Filmska premiera 
DNEVNIK in vremenska napoved

Drugi kanal
10.55 Evrovizijski prenos iz Garmischa
12.30 SHIRLEY MC LAINE: «11 corpo del reato» film
13.00 DNEVNIK 2 - Ob 13. uri
13.30 Sestanek z časnikarji
11.00 Odprta šola
14.30 Dnevi Evrope
17.00 «1 Colombaionh, večer z klovni
17.45 Violina, TV film
18.15 Srečanje z Stevenom Schlaksom
19.15 Športna sobota
19.45 DNEVNIK 2
20.40 TRIJE MUŠKETIRJI, 15 nadaljevanje in konec

Milady je trdno prepričana, da je svobodna. Toda ujamejo jo 
in obsodijo, D’Artagnana imenujejo za namestnika mušketirjev, 
Athos zapusti skupino, Porthos pa se poroči.

20.55 Zgodbe grofovstva: Mala kmetija
21.55 DESIDER1 NEL SOLE, film

Zgodba govori o Michelu Lambertu, uslužbencu na francoski 
televiziji, ki se pred dekleti rad ponaša, da je televizijski ope
rater, da bi imel pri njih več uspeha. Zato bomo priča veselim 
in sentimentalnim dogodkom in zapletljajev.
Ob koncu DNEVNIK — Zadnje vesti

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA 
Ljubljana

8.00 Mala čebelica
8.15 Vrtec na obisku
8.30 JOLE, JOLE, nadaljevanka
9.00 Zverinice iz Rezije, lutke
9.15 Skrivnosti morskih globin, dokumentarec
9.40 Risanke

10.(K) H. Turunen: VETRNJAK, nadaljevanka
10.55 GARMISCH: Slalom za moške, prenos
15.55 OBZORNIK
16.10 Košarka: Kvarner — Brest
17.45 Charlottina pajčevina, film
19.15 , Risanka
19.30 DNEVNIK
19.50 Tedenski zunanjepolitični komentar
20.00 MOULIN ROUGE, ameriški barvni film

Film je leta 1953 po romanu Pierra La Murra zrežiral John 
Hustoni Govori o francoskem slikarju Toulouseu Lautreucu, 
ki se je kot otrok ponesrečil in postal pohabljen. V Parizu 
živi kot bohem, pri ženskah pa zaradi svoje pritlikavosti nima 
uspeha. Zaljubi se v prostitutko, ki ga le izkorišča. Ko sreča 
žensko, ki ga ima rada. je prepozno. Zaradi preslabih izku
šenj se ji ne upa zaupati. Dekle se poroči z drugim, on pa 
se preda pijači. Pred smrtjo ga pripeljejo domov in tu umre 
v času, ko njegove slike sprejmejo v F.ouvre. V glavni vlogi 
igrata Jose Ferrer in Colette Marchand 

22.05 DNEVNIK
23.00 Kvartet Elvin Jones

Koper — barvna
16.00 Košarka Kvarner — Brest
18.30 Smučanje: Garmisch — spust za moške
19.30 Otroški kotiček
20.15 DNEVNIK
20.35 Maščevalci, serijski film
21.25 BOJEVNIKOV POČITEK, Celovečerni film, v katerem igrajo 

Brigitte Bardot, Michel Serrault in Macha Merril. Režija 
Roger Vadim

Zagreb
18.45 Zabavnoglasbena oddaja
19.30 DNEVNIK
20.00 Prebrisani Pejo, humoristična oddaja
20.30 POLKOVNIK JAZ, film
22.10 DNEVNIK

trst a RAD.O 1
7.00, 8.00, 9.00, 10.00, 12.45 15.30, 7.00, 8.00, 9.00, 13.00. 15.00 in

17.00, 18.00, 19,15 Poročila* 7 20 - 19.00 Poročila; 7.20 Kronike in 
12.45 Dobro jutro, Kramljanje, glasba; 9.00 in 10.35 Vi in jaz:
Koncert. Jazzovski utrinek. Dru 
žina v sodobni družbi, Lahka glas

10.00 Posebna reportaža; 12 K) 
Glasbeno-govorni spored: 13 30

ha, Pratika. Glasba po željah: Ital. in tuje plošče: 14.10 Literat* 
13.00 - 15.30 Sestanek ob 13.. Kul- na oddaja: 14.30 Jazz; 15.05 Gle 
turna beležnica. Mladina v zrcalu dališki igralec; 18.15 Radio vče 
časa, Glasba na našem valu; 16 00 raj in danes; 20.00 Radijska pri

19.00 Poslušajmo spet. Izbirajte redba 
v diskoteki, Radijski prizor. Glas
bena panorama

KOPER
7.30, 8.30, 12.30, 14.30, 16 00

21.05 Lirična glasba.
SLOVENIJA

7.00, 8.00, 10.00, 12,00. 15 00.
18.00. 19.00, 22.44 Poročila. 0 20 
Rekreacija: 6.50 Dobro jutro, o

Sredi marca bo v Mar del Pla
ti (Argentina) konferenca o vpra
šanju vode, ki jo prirejajo Zdru
ženi narodi. Vprašanje vode po
staja vedno bolj pereče in grozi, 
da bo postalo hujše in težje reš
ljivo kot vprašanje energetske 
krize. Prebivalstvo na svetu se 
stalno veča, vedno širše zemelj
ske površine bo treba namakati, 
poleg tega se voda močno one
snažuje. Vsi ti problemi bodo ve
rjetno vedno bolj silili države, da 
skrbijo za vodnp bogastvo in da 
nied sabo sodelujejo, saj je vpra 
sanje vode vprašanje vseh ljudi.

llinillllHHHIIIIIIIIinillllHIIIIHIIIlillllllllirilltlllllltiniHimilHHIIIIHIIIIIIIIIIMIHIIIIIHIHIIIIIIIHHnnHHHIIIIIIIIinilHIllnilllllHHIIIIIIIlMIIIIHtllHIHIIIimilHIII«

OVEN (od 21. 3. do 20. 4.) Pri

18.30, 20.30 Poročila; 6.20 Glasba troci!: 8.08 Glasbena matineja, 
za dobro jutro; 8.35 Intermezzo; 9.05 Pionirski tednik; 9 35 Mladi
10.00 Z nami je...: 10.35 Koledar na poje; 10.45 Turistični napotki 
ček; 10.45 Glasba in nasveti; 11.15 12.30 Kmetijski nasveti; 12.40 Ve 
Orkester Kennv Rogcrs, 12.00 Na seli domači napevi; 14.25 S pes 
prvi strani; 12.05 Glasba po že mijo in besedo po Jugoslaviji; 
Ijah; 14.00 Ital. pregovori 15 00 15.00 Dogodki in odmevi: 15.45 S 
Plošče; 16.50 Primorski periskop; knjiženga trga; 17.00 Studio ob 17
17.00 Glasba po željah; 17.'9) Pri uri; 18.05 Gremo v kino* 19 35 
morski dnevnik; 18.00 Vročih 100 Lahko noč, otroci!. 20.00 Spozna 
kW; 18.35 Zapojmo in zaigrajmo: va>mo svet in domovino: 21.15 Za
19.30 Glasbeni weekend; 22.00 Pie 
sna glasba.

prijetno razvedrilo: 21.30 23.00 
Oddaja za naše izseljence;

delu boste imeli veliko zadoščenja. 
V čustvenih zadevah več razoča
ranja kot veselja.

BIK (od 21. '4. do 20. 5.) Pri
tožbe na račun vaše dejavnosti 
ne bodo utemeljene, nekaj pa le 
ne bo prav. Ljubosumni boste

DVOJČKA (od 21. 5. do 21. 6.) 
Nekdo govori o vas, da bi vam 
škodoval. Neka oseba je zelo ob
čutljiva.

RAK (od 22. 6. do 22. 7 ) Pri 
dolu veliko sreče, čeprav boste 
močno utrujeni. Srečno naključje 
vas bo zbližalo s prijetno osebo.

LEV (od 23. 7. do 22. 8.) Opra
vite najprej najnujnejša dela in

Horoskop
opravke, ostalo prepustite drugim. 
Razumevanje v družini.

DEVICA '(od 23. 8. do 22. 9.) 
Delo se bo začelo vleči in uspeh 
je v nevarnosti. Zavihajte rokave. 
Muči vas ljubosumnost.

TEHTNICA (od 23. 9 do 22. 10.) 
Več diplomacije in vaši posli bo
do šli bolje. V čustvenih odnosih 
bo prišlo do manjše razpoke.

ŠKORPIJON (od 23. 10 do 21. 
11.) S svojo sposobnostjo si boste 
mogli privoščiti več kot si smejo 
privoščiti vaši tekmeci. Delikaten 
čustveni problem.

STRELEC (od 22. 11. do 20. 12.) 
Nekdo vam bo skušal metati po
lena pod noge. Bodite pripravlje
ni. Nepričakovan dogodek vas bo 
streznil.

KOZOROG (od 21. 12. do 20. L) 
S primernim taktom boste razčle
nili staro zadevščino. Zvezde vam 
obetajo srečo v ljubezni.

VODNAR (od 21. L do 19. 2.) 
Odlične ideje, toda bolj malo vo
lje za njihovo uresničenje. Neka 
oseba ne zasluži vse vaše lju
bezni.

RIBI (od 20. 2. do 20. 3.) Delo 
bo teklo od rok. uspehov pa ven
darle ne bo V družini vzdušje ne
sporazumov.
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SMUČANJE V PFRONTNU

Neoporečna zmaga 
A. Moser-Prollove
Po tej zmagi vodi tudi na lestvici za svetovni pokal

PFRONTEN, 7. - Avstrijka An 
nemarie Moser Proll si je v sve
tovnem pokalu ponovno priborila 
avtoritativno zmago v smuku. Zma
govalka ni zagrešila danes na vsej 
Progi niti ene same napake in si je 
tako priborila tudi prvo mesto na 
lestvici 2& svetovni pokal. 

Italijanka Claudia Giordani na 
tekmovanju ni nastopila. 

Lestvica smuka:
1 Proll (Av.) 1’20”09
2- Nadig (Švi.) 1’20”86
3- Epple (ZRN) 1'21”45

Totschnigg (Av.) 1’21”63
5. Zurbriggen (Švi.) 1’21”91
o- Spiess (Av.) 1,22"07
"• Caserer (Av.) 1’22”13
«• Deufl (Av.) 1’22”29
9- Wenzel (Liech.)' 1’22”35

Ellmer (Av.) 1'22”43
JI' Mittermaier (ZttN) 1'22''55
12. Kerscher - Schroll (Av.) 1’22”67 
J3- Kreiner (Kan.) 1'22"69
L Nelson (ZDA) 1’22’'92

!5- De Agostini (švi.) r23"(l2
Lestvica za svetovni pokal je

l Proll (Av.) 117
2- Totschnig (Av.) 101
3- Morerod (Švi.) 95

Wenzel (Liech.) 77
5- Spiess (Av.) 52
®- Nadig (švi.) 44
1 Nelson (ZDA) 41
3- Kaserer (Av.) 36
»• Giordani (It.) 34

10' Matous (Iran) 32

Jutri svetovni
Pokal za moške

„ GARMISCH - PARTENKIRCHEN,

ODBOJKA

Predprvenstvena 
preizkušnja Krasa

Moška šesterka Krasa, za katero 
nastopajo tudi nekateri mlajši per
spektivni Borovi odbojkarji, bo ime
la drevi zadnjo predprvenstveno pre
izkušnjo z nastopom na finalnem 
delu turnirja v Manzanu. «Belo-rde- 
či» se bodo tokrat pomerili z orga
nizatorjem turnirja — ekipo PAV 
Natisoma — in merijo bolj na iz
boljšanje skupne igre kot na re
zultat sam na sebi. Prihodnjo sobo
to pa se bo pričel prvenstveni ples 
s prvimi tretjeligaškimi spopad;. Tu
di med zadnjimi prazniki so Grilan- 
čevi varovanci vestno trenirali, ven
dar zaradi pomlajene postave ni še
sterica še najbolje uigrana in tre
ner napoveduje za povratni del pr
venstvenih bojev boljšo in učinkovi
tejšo igro svojih varovancev.

KOŠARKA NAŠE PETERKE V RAZNIH LIGAH

Jadran pred dokaj težko nalogo 
Dečki: domovci za drugo mesto
Kontovelovi kadeti v gosteh • Naši naraščajniki brez možnosti za zmago
PROMOCIJSKO PRVENSTVO

Po daljšem premoru zaradi božič
nih in . novoletnih praznikov se bo 
jutri nadaljevalo promocijsko prven
stvo, v katerem nastopa tudi naša 
združena ekipa Jadran, ki je doslej 
trikrat zmagala, dvakrat pa je bila 
poražena.

Naši košarkarji bodo jutri zjutraj 
v telovadnici, v Ul. della Valle pred 
dokaj težko nalogo. Spoprijeli se 
bodo namreč z nevarno peterko Bar- 
colana, ki je doslej le enkrat izgu
bila in sodi med glavne favorite za 
končno zmago, poleg seveda še ne
premagane Servolane, ki pa bo prav 
tako jutri pred dokaj težko preiz
kušnjo. Škedenjci bodo namreč go
stovali v Gradišču. Če bodo tudi v 
tem srečanju zmagali, potem bo-jas
no, da bo Servolana skoraj nedoseg
ljiva na poti za prestop v višjo, D 
ligo.

MLADINCI
V tem prvenstvu bo zadnje kolo 

prvega dela. Oba naša zastopnika 
bosta pred izredno težko nalogo.

Openski Polet bo jutri doma igral

s tržiško Sidertecnico, ki še naprej 
vodi na lestvici.

Borovci pa bodo zaposleni že dre
vi, ko se bodo v telovadnici, v Ulici 
della Valle spoprijeli z Interjem l9fi4, 
ki še ni izločen iz borbe za prvo 
mesto. Inter 1904 pa se je za name
ček še ojačil z močnim igralcem 
Parigijem

KADETI
Kontovelci so v nedeljo brez več

jih težav, v zaostali tekmi, prema
gali Don Bosco. Jutri pa bedo v go
steh igrali s Ferroviariom, ki pa 
uvršča košarkarje, ki so za leto 
mlajši od naših zastopnikov.

Predvidevanja so torej v korist 
Kontovela, ki bi moral pospraviti 
nov par točk in tako ohraniti drugo 
mesto na lestvici.

Borovci pa bodo drevi igrali doma 
s Flaminiom. «Plavi» so v zadnjih 
tekmah pokazali velik napredek in 
upati je, da bodo tudi danes proti 
močnemu nasprotniku zapustili do
ber vtis.

NARAŠČAJNIKI
Zanimivo je, da se bo naraščaj-

niško prvenstvo v drugem delu pri
čelo kar z drugim kolom. Prvo ko
lo bi morali odigrati že 6. januarja. 
Na sporedu so bile zaostale tekme 
in tako bodo naši trije zastopniki 
igrali v gosteh.

Bor, Breg in Polet pa bodo pred 
dokaj težko nalogo, tako da od na
ših košarkarjev lahko pričakujemo, 
največ le dobro igro.

DEČKI
Zveza doslej še ni javila, kdaj se 

bo pričel drugi del prvenstva deč
kov v B skupini.

V A skupini pa bo Bor A tokrat 
počival, medte/n ko bodo Brežani 
igrali v gosteh z Ricreatorijem. Do
slej so Brežani osvojili le dve toč
ki, Ricreatori pa sodi med boljše 
ekipe tega prvenstva.

Danes bodo zaposleni Domovi deč
ki, ki so doslej izgubili le enkrat in 
so tako na drugem mestu lestvice. 
Naši goriški košarkarji pa bi mora
li odpraviti drugo postavo Arteja in 
tako še naprej ostati na tem mestu 
lestvice.

edko

NOGOMET V 2. AMATERSKI LIGI

Naše enajsterice bodo jutri 
odigrale več zanimivih tekem

V 3. AL bo na stadionu «1. maj» derbi Union-Kras 
Obe naši goriški moštvi merita na zmago

2. AMATERSKA LIGA
Deževno vreme ogroža potek ju- 

trišnjegA 13. kola. Nogometna igri 
šča so precej razmočena ter blatna 
in če se vreme ne bo popravilo bo 
verjetno tudi v jutrišnjem kolu pri
šlo do odgoditev.

Zaule — Primorje
Prosečani, ki so se po četrtkovi 

zmagi nad S. Sergiom povzpeli na 
sam vrh lestv:ce, gredo v goste k 
ekipi Zaule, ki zaradi razmočenega 
in blatnega igrišča v četrtek ni o- 
digrala zaostale tekme s S. Marcom. 
Razumljivo je zato, da bo verjetno 
prav igrišče protagonist tega dvobo
ja. Domačini bodo zaradi kočljive
ga položaja na lestvici prav gotovo 
ubrali obrambni sistem igre, ker bi 
se p”oti Primorju zadovoljil, tudi z 
belim izidom. Prosečani pa seveda 
računajo na celotni izkupiček in bo
do zato primorani napadati, čeprav 
se na blatnem igrišču boljše znajde-

... .............................................................................................................. .....................................................................................................immuimi.iimiiiiiiimimiiimiiimimmmiii................ ....................................................................................iiiiiiimiiimiiiiitiiiiiiiimiiiiitiliitliiiiimmiiiimimiiiiiHiiiiiiiiiiiiimiim................ ..

V 3. AMATERSKI LIGI NA GORIŠKEMNOGOMET

!• ~ V Garmisch - Partenkirchnu 
jutri moški smuk za svetovni po- 

kaL na katerem bodo najboljši tek
movalci (in italijanski smučarji) 
startaJi v takem vrstnem ledu:
L Grissmann (Av.)
2' Read (Kan.)
3- Irwin (Kan.)
L Plank (Ita.)
“■ Russi (švi.) 
o- Berthod R. (Švi.)
'• Veith (ZRN)
E Walcher (Av.)
9. Klammer (Av.)

‘O- Steiner (Av.)
II' Ferstl (ZRN)
12- Winkler (Av.)
13' Luscher (Švi.)
JL Tresch (Švi.)
J5. Eberhard (Av.)
J®- Josi (švi.)
IL Haker (Norv.)
13- Wirnsberger (Av.)
19. Hunter (Kan.)
*“• Thčni R. (Ita.)
TJ- Antonioli (Ita.)
? ■ Stricker (Ita.)

!• Tach (Ita.)
'}■ Thoni G. (Ita.) 
e,- Eorvi (Ita.)

Confortola (Ita.)

SNEŽNE 
*** RAZMERE
Trbiž 50 cm
ŽABN1CE 5« cm
VIŠARJE 150 cm
OVČJA VAS 50 cm
MATAJUR 35 cm
NEVEJSKO SEDLO 50 cm
AMPEZZO 30 cm
FORNI AVOLTRI 15 cm
'ORNI DlSOPRA 40 cm
FRAMOLLO 120 cm
STUDENA 40 cm
FRATO CARN1CO 30 cm
"AVASCLETTO 25 cm
ZONCOLAN 110 cm
SAURIS 60 cm
N E VEG AL 45 cm
SAPPADA 50 cm
PIANCAVALLO 100 cm
»ELIKA PLANINA 85 cm
KRVAVEC 110 cm
»OGEL 190 cm
KOMNA 215 cm
ZELENICA 120 cm
KRANJSKA GORA 65 cm
ZATRNIK 55 cm
POKLJUKA 90 cm
»TARI VRH 55 cm
golte 60 cm
Pohorje 20 cm
KALIC, • 15 cm
ČRNI VRH (Idrija) 43 cm
VRŠIČ 200 cm
KANIN 220 cm

Sovodnje v zadnjih petih minutah 
nasule Brazzanu kar tri zadetke

Mladost je po zmagi nad Azzurro na 3. mestu lestvice
Brazzano — Sovodnje 0:3

BRAZZANO: Nicolausig, Azezlin, 
Gasparin, Tuni, Climec, Buiatti, Mia- 
notti, Clocchiatti, Bastiani, Sfiligoi, 
Visintin.

SOVODNJE: G. Marson, Trivel- 
lato, Pusig, Podveršček, Kovic, Fer- 
folja, Petejan, Butkovič, Tomšič, B. 
Marscn, P. Florenin.

SODNIK: Balsamo iz Gorice.
STRELCI: v 40. min. d.p. Tom 

šič, v 42. min. Florenin, v 44. min. 
Anže lin (avtogol).

Sovodenjci so tekmo z Brazzanom 
odločili v lastno korist 5 minut pred 
koncem, ko je Tomšič z glavo dose
gel prvi zadetek. V teku poslednjih 
minut pa so Marsonovi varovanci 
dosegli še dva gola.

Srečanje (zaradi blatnega in na
močenega igrišča) ni bilo na zado
voljivi tehnični ravni, saj so morali 
igralci obeh ekip premagati nema
lo ovir, da so lahko podajali žogo. 
Kljub temu se je srečanje odvijalo 
brez vsakršnih grobosti in to pred
vsem po zaslugi sodnika Balsama.

V drijgem delu srečanja se je So- 
vodenjcem ponudila priložnost za 
prednost, ko jim je sodnik prisodil 
11-metrovko. Petejanov strel je vra
tar ubranil. Vse je kazalo, da se 
bosta ekipi neodločeno razšli, ko je 
5 minut pred koncem padel Tomši
čev gol in za Sovodnje je postalo 
vse lažje.

Mladost — Azzurra 2:0
MLADOST: Todon, Faccio, Ulian, 

Cotič, Gergolet, Barbana, G. Ferfo- 
lja, E. Ferfolja, K. Ferfolja, Pahor, 
Zampa.

AZZURRA: Menichino, Monticolo, 
Concilio, Gomišček, Ledni, Rupil,

Bologna - Inter X ~ '
Catanzaro - Foggia 1 f
Genoa - Cesena 1 X 2
Milan - Verona —r
Napol! • Juventus I x~
Perugia - Fiorentina X r
Roma - Sampdoria 1 X _
Torino - Lazio 1 X -
Ascoli - Monza 1X2
Catania - Avellino X
Rimini - Palermo X
Piša - Parma 1 X
Pro Vasto - Paganese X

Pelizon, Federico, Collenz, Pedrin- 
gente, Lo Presti.

SODNIK: S. Brumat iz Ronk.
STRELCI: v 70. min. G. Ferfolja, 

v 78. min. K. Ferfolja.
OPOMBE: 100 gledalesev. V 85. 

min. izključen K. Ferfolja zaradi 
protestov.

Članska enajsterica doberdobske 
Mladosti je premagala s klasičnim 
izidom solidno enajsterico Azzurre 
iz Gorice. S tem poslednjim korist
nim rezultatom se je naša enajste
rica povzpela na povsem zasluženo 
tretje mesto lestvice. Glavni »ju
nak* tekme je prav gotovo bilo vre
me, kajti igrišče je bilo skrajno ne
primerno za nogometno tekmo; v 
drugem polčasu pa je postalo pravi 
»plavalni bazen*. Gostje so vzdržali 
domače napade le v prvem polčasu, 
v drugem pa so psihično in fizično 
klonili.

Tekma se je začela na sredini i- 
grišča, kjer so imeli gostje lahno 
premoč. Skušali so tudi ustvariti 
kakšno dobro akcijo, a naša obram
ba je tudi tokrat zaigrala zelo so
lidno in ni dopuščala prodorov. Tu 
naj omenimo odlično tekmo desne
ga branilca Uliana, ki je praktično 
onesposobil lastnega napadalca in 
bil pravi steber v kraški obrambi. 
Bolj ko so minevale minute so na
ši prevzemali vajeti igre v svoje ro
ke. Tu se je odlikoval Zampa, ki 
je skupno z odličnim Evgenom Fer- 
foljo dal vrsto odličnih podaj, naši 
napadalci pa tokrat niso imeli sre
čo. V 22. minuti naj omenimo lep 
in nevaren strel, ki ga je dal v 
protinapadu branilec gostov Monti
colo, katerega je odlični Todon le
po ubranil. V zadnji polovici tekme 
so skušali naši predstavniki povesti, 
a nasprotnikova obramba je v tem 
delu zaigrala odločno in naši po
skusi so se vsi izjalovili.

V drugem delu srečanja so naši 
odločno startali na zmago in v prvi 
minuti za las niso povedli s stre
lom, ki ga je dal Karel Ferfolja. 
Od tedaj so naši stalno napadali in 
ustvarili so vrsto zrelih priložnosti. 
V 20. minuti se je Gabriel predsta
vil sam pred vratarjem, a njegov 
strel je vratar ubranil, žoga je pri
šla do Pahorja in zopet je bil vra
tar na mestu. V 21. min. je Gabriel 
preigral nekaj nasprotnih branilcev, 
le ti pa so ga podrli. Enajstmetrov
ko je streljal Ulian, njegov strel pa 
je vratar ubranil. V 25. min. je zo
pet Gabriel Ferfolja preigral nekaj

igralcev, ko pa je prišel sam pred 
vratarja, ga je z odličnim strelom 
premagal. V 33. minuti se je zopet 
Gabriel Ferfolja lepo osvobodil v 
kazenskem prostoru, žogo je točno 
podal prostemu Karlu, ki je streljal 
v vrata. Dve minuti kasneje je na 
Karlovo podajo iz kota lepo streljal 
Cotič, a je dobro postavljen vratar 
ubranil. Do konca tekme so naši 
zgradili še nekaj priložnosti, a za
radi smole (ali zaradi odličnega 
vratarja gostov Menichina) se jim 
niso uresničili številni poskusi. V 
78. minuti pa je bil po nepotreb
nem izključen Karel Ferfolja, za
radi pričkanja z nasprotnimi igralci.

Fabio Gergglet

KOŠARKA

V PRVENSTVU NARAŠČAJNIKOV

Novoletni premor 
usoden za Bor

Servolana — Bor 75:58 (33:27)
BOR: Bajc 4, Canciani (k) 24, 

Kalc 2, Pegan A. 8, Kerpan 12, Ra- 
žem M. 4, Švara 2, Kosovel 2 in 
Pečar.

PM: 6:26. PON: v 14. min. d.p. 
Kerpan.

SODNIKA: Policastro in Brusadin 
iz Trsta.

Naraščajniški ekipi Servolane in 
Bora sta končno lahko zaigrali tek
mo, ki so jo že večkrat prenesli za
radi neugodnih vremenskih razmer.

Tokrat sta se moštvi spoprijeli v 
tržaški športni palači. Servolana je 
zasluženo zmagala, saj je s svoji
mi igralci nepremagljiva pod koše
ma. Poleg tega je moral edini višji 
izkušeni center Bora, Valter Ker
pan, polovico tekme »počivati* na 
klopi zaradi obremenitve z osebni
mi napakami. Opazilo se je, da na
ši fantje niso trenirali med božič
nimi in novoletnimi počitnicami in 
tako so zaigrali nekoliko okomeje. 
Pozitivno je, da so se dober del 
tekme vrstili vsi razpoložljivi igral
ci slovenske ekipe.

fP

ROKOMET
RIM, 7. — V mednarodnem roko

metnem srečanju reprezentanc »un- 
der 21» je Izrael premagal Italijo 
s tesnim izidom 19:18.
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Jutrišnja naloga Krasa 
nikakor ne bo lahka

Regaldi je bil že v Nabrežini za naša dekleta trd oreh
Jutri bodo na sporedu prvi dvo

boji povratnega dela ženskega na
miznoteniškega prvenstva A lige. 
Krasova dekleta,- ki po prvih štirih 
tekmah samevajo na vrhu lestvice 
svoje skupine, bodo tokrat potovala 
v daljno Novaro, kjer bodo skušale 
ohraniti svojo nepremagljivost. Že v 
prvem srečanju je novinec Regaldi 
Novara prijetno presenetil in v Na
brežini so piemontske zastopnice pro
ti vsakemu pričakovanju že vodile 
kar s 4:2. nakar pa so varovanke 
trenerja Derganca le izbojevale tes
no zmago s 5:4. Ta podatek nam že 
zgovorno priča, da ne bo jutrišnja 
naloga slovenskih deklet prav tako 
lahka in bi vsako podcenjevanje na
sprotnika lahko bilo tudi, usodno. 
Treba bo torej stopiti za zeleno mi
zo z zvrhano mero zbranosti in vo
lje. do; zmage,, saj bi bilo res .škoda, 
da bi si »belo-rdeče* z lagodnim 
nastopom delno zapravile svoj pri
vilegiran položaj na vrhu prvenstve
ne lestvice. Razveseljiva je ugotovi
tev, da krasovke polagoma priha
jajo v vedno boljšo formo, torej če 
ocenimo tehnične vrednote, ni pri
čakovati neljubega spodrsljaja.

Kras bo tudi tokrat nastopil z obi
čajno postavo Milič, Vesnaver in 
Žigon, v —bs—

PASPOGGIO, 7. — Pri Sondriu bo 
jutri in pojutrišnjem večje medna
rodno žensko smučarsko tekmova
nje v slalomu in veleslalomu na 
katerem bo nastopilo 88 tekmovalk 
iz petih držav, med katerimi bo tu
di Jugoslavija.

1. — prvi
drugi

2. — prvi
drugi

3. — prvi
drugi

4. — prvi
drugi

5. — prvi
drugi

6. — prvi
drugi

1
X
2
2
2
1

jo branilci kot pa napadalci. Ker 
pa ima trenutno Primorje z 21 za
detki naiprodornejs. napad, predvi
devanja jasno govorijo v korist pco- 
seškega kluba.

Vesna — Costalunga
Kržani bodo sprejeli v goste eki

po, ki je startala med favoriti te:a 
prvenstva. Trenutno pa se Costa
lunga z 11 točkami nahaja na deve
tem mestu lestvice, z dvema točka
ma zaostanka za Vesne. To jašno 
prikazuje slab start Tižačanov„ ki 
imajo v svoji sredi nekaj izkušenih 
nogometašev, ki so že igrali V viš
jih ligah (Furlani, Bussi, Giraldi, 
Tulliani). Vse to pa Tržačanom do 
sedaj ni zadostovalo, da bi se bolj
še izkazali, kajti Vesna (čepsav ni
ma tako kvotiranih nogometašev) je 
trenutno boljše uvrščena od Costa- 
lunge. Križanom je seveda treba 
priznati izreden affonizem, ki jih je 
doslej spremljal skoraj vsako tek 
mo. Vesna je namreč doživela le en 
poraz in še tega v gosteh proti O- 
picini. Res je, da v zadnjih nasto
pih Križani niso zablesteli, prepri
čani pa smo, da jutri ne bodo razo
čarali svojili navijačev in bodo od
nesli vsaj eno točko, čeprav bi zma
ga še bolj razveselila Križane, saj 
to žele že osem nedelj. Zadnji u- 
speh Vesne smo namreč zabeležili 
24. 10. proti Edile Adriatici (3:2) 
prav na domačih tleh.

1 2 
2 1 

1 2 
2 1 
1 X 

X 1

Rosandra — Zarja
Bazovci gredo v Dolino z name

nom. da odnesejo vsaj točkj, zave
dajoč se da bodo domačini naredili 
vse. da bi odnesli celoten izkupiček. 
Priznati je vsekakor treba, da sodi 
Rosandra med močnejše ekipe te 
skupine, vendar je tudi Zarja po 
slabem startu vzbudila precej po
zornosti. Bazovci so v zadnjih sed
mih nastopih izbojevali kar šest 
zmag, klonili so le v gosteh Primor
ju. Ta podatek zgovorno kaže tre
nutno formo Bazovcev, ki so zmož
ni odščipniti Rosandri tudi obe točki.

Edile Adriatica — Breg
Kot po navadi bo tud: tokrat pro

blem Brega postava. Trener Mondo 
jutri ne bo razpolagal s Cadenarom 
in Rodello, ki sta izključena, po
leg tega je v dvomu (zaradi poškod
be) tudi Mikuš. Postava Brega je 
zato zavita v meglo. To pa nikakor 
ne dela preglavic trenerju Mondu, 
ki se je na to že privadil. Skrb se
veda obstaja zaradi jutrišnjega tek
meca, to je ekipa Edile Adriatica, 
ki se odlikuje z solidno obrambo. 
Do sedaj so Tržačani prejeli le se
dem golov, to je le gol manj kot 
so jih do sedaj dali Brežani (8), ki 
ca imajo svojo hibo prav v riapadu. 
Zato bi bel izid tokrat prav gotovo 
razveselil predstavnike dolinske ob
čine.

V ostalih tekmah predvidevamo re
mi med S. Marcom :n Op. Supeicaf- 
fs, zmago Aurisine nad Flaminiom, 
delitev točk med S. Sergiom in S. 
Marcom iz Devina ter zmago Opici- 
ne nad Pro Farro.

3. AMATERSKA LIGA
Če bo vreme dopuščalo bodo odi

grali pare dvanajstega kola. v ka
terem sprejme Gaja v gosie žilavo 
ekipo Esperia Pio XII., ki je do se
daj doživela le en poraz. Po nepri
čakovanem remiju s S. Vitom si ?a- 
jevci ne smejo dovoliti niti delnega 
spodrsljaja, kajti to bi lahko izko
ristil Primorec, ki sprejme v goste 
ekipo Rozzola, ki je v tem prvenstvu 
klonila Inter ju SS in Gaji, ki je prav 
s to zmavo spodrinila Tržačane s 
prveza mesta lestvice. Torej ze’o 
zanimiv dvoboj tudi v Trebčah, kjer 
govore, seveda, predvdevanja za 
domačine.

Spored zaključujeta Union in Kras, 
ki se bostš pomerila na prvomaj
skem igrišču. Ekipi sta do sedaj 
delno razočarali, posebno Kras, ki 
je zasidran na repu lestvice. Kra
šovci bi se v tem dvoboju zadovo
ljili tudi s točko. Un on.pa računa 
po dveh mesecih na drugo prven
stveno zmago. Edini uspeh Unio"a 
smo namreč zabeležili v tretjem ko
lu 24. 10 (2:1) oroti Valpadana Cave.

B. R.
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DANES
SOBOTA, 8. januarja 1977

KOŠARKA
MLADINCI

18.00 v Trstu, Ul. della Valle 
Inter 1904 - Bor• * *

KADETI
19.00 v Trstu, Ul. Caravaggio
Bor - Flaminio

* * •

16.00 v Gorici, Dijaški dom
Dom - Sidertecnica B (Tržič) 

* * *
DEČKI

15.00 v Gorici, dvorana CONI
Arte B • Dom

ODBOJKA
TURNIR PAV

19.30 v Manzanu 
PAV Natlsonia - Kras

JUTRI
NEDELJA, 9. januarja 19’

NOGOMET
2. AMATERSKA LIGA

14.30 v štivanu ob Nadiži 
Natisone - Juventina

DOMAČI ŠPORT

NA GORIŠKEM
V okviru skupine E druge ama

terske lige bo Juventina šla v go
ste k ekipi Natisone, ki se trenut
no z 9 točkam1 nahaja na spodnjem 
delu lestvice. Prav gotovo ..e Štan- 
drežci tokrat ne bi zadovoljili z re
mijem, saj domačini precej šepajo 
v napadu in o temu priča dejstvo, 
da je ekipa Natisone do sedaj dala 
le sedbm golov, če bo torej obram
ba Juventine pazljiva in napadalci 
uspešni, se bodo Plesničar in tova
riši lahko vrnili domov z dvema 
točkama v žepu.

V skupini M 3. amate-ske lire pa 
po četrtkovi gladki zmagi (2:0) nad 
Azzuro, Mladost sprejme v gbrta 
ekipo Medeuzze, ki je z 12 točkami 
trenutno na sedmem mestu lestvi
ce, medtem ko so Doberdobci z 
dvema točkama več na četrtem me- 

*ktu. Visoko morala, ki prevladuje v 
taboru Mladosti po zadnjih uspeh!h, ~ 
bo nedvomno botrovala uresničitvi 
zastavljenega cilja, to je zmage.

Tudi Sovodenjci so v četrtek glad
ko zmagali (3:0) proti Brazzarerč'- 
ju in to celo v gosteh. S tem se 'e 
položaj Sovodenj ' znatno poboVSal 
in , ker gredo jutri Sovodenjci v 
goste k Ederi, ki ima le točko manj 
(sedem) in ki je z visokim 5:0 po
dlegla v četrtek S. Lorenzu, lahko 
s prestižno zmago še poboljšajo svoj 
položaj.
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^ DEČKI
9 15 v Trstu, Športna palača
Ricrpalori - Breg

14.30 v Žavljah
Zaule - Primorje 

• * «
14.30 v Križu
Vesna - Costalunga 

* * *
14.30 v Dolini
Rosandra - Zarja • • •
14.30 v Trstu, Ul. Šanzio
Edile Adriatica - Breg 

* * «
3. AMATERSKA LIGA

14.30 v Doberdobu
Mladost - Medeuzza 

» • »
14.30 v Gorici
Edera - Sovodnje 

• • •
14.30 na Padričah
Gaja - Esperia Pio XII # * .
12.00 v Trstu, «1. maj*
Union - Kras

« • «
14.30 v Trebčah

, Primorec - Rozzol

KADETI
9.45 na Opčinah, Alpinska ulica
Op. Supercaffe - Zarja

KOŠARKA
PROMOCIJSKO PRVENSTVO

9.00 v Trstu, Ul. della Valle 
Barcolana - Jadran

• * •

MLADINCI
11.00 na Opčinah 
Polet - Sidertecnica

• • •

KADETI
11.00 v Trstu, Miramarski drev.
Ferroviario - Kontovel 

• <* *
NARAŠČAJNIKI

11.00 v Trstu, športna palača
Ricreatori - Breg 

* * -
11.15'v Trstu, Istrska ulica
Don Bosco • Polet 

• « *
9.30 v Trstu, Miramarski drev.
Ferroviario - Bor

NAMIZNI TENIS
ŽENSKA A LIGA

10.00 v Novari 
Regaldi Novara - Kras

Pokrajinska nogometna zveza 
je sporočila, da je zaradi raz- 
močerih in blatnih igrišč odgo- 
dila vse tekme naraščajnikov, 
najmlajših, začetnikov, ciciba
nov in tekmo kadetov Fortitu- 
do - Vesna, ki so bile napove- - 
dane za danes in jutri.

Kar se tiče 3. amaterske lige, 
bodo o tem odločali sodniki, 
kar pomeni, da se bodo morale 
vse ekipe predstaviti na igrišču 
in čakati na sodnikovo odlo
čitev.

Tako odločitev je sprejela tu
di deželna nogometna zveza, 
kar pomeni, da bodo o vseh o- 
stalih nogometnih prvenstvih 1.,
2. in promocijske lige odločali 
sodniki.

B. R.

V

SREČKO VILHAR - ALBERT KLUN
v

Narodnoosvobodilni boj 
Primorcev in Istranov 
na Sardiniji,
Korziki m v južni r ranči ji

2.

NA ODDALJENEM OTOKU

Slovenci so se prvič seznanili s Sardinijo med prvo 
vetovno vojno. Sardinija je prišla nadnje kot zlo, ki ga 

niso pričakovali in niso bili nanj pripravljeni. Tako kot je 
čti5anje slovenskega naroda dobivalo nove oblike in se v za- 
etku prve svetovne vojne/še bolj stopnjevalo, prav tako je 
edno bolj postajala tudi Sardinija, »zatočišče* najrazličnej- 
lh Pregnancev.

_ Pred prvo svetovno vojno je bila Italija skupaj z Avstro- 
in Nemčijo članica trozveze. Za vse tri države pa je 

nacilno, da so krenile na pot imperialistične ekspanzije, 
vn,S° !^e kolonije ^ razdeljene.'Po izbruhu prve svetovne 
v ll6 -*e kila Italija nekaj časa nevtralna. Da bi jo članice 
e|lke antante pritegnile na svojo stran, so ji obljubile Južno 
irolsko, Primorsko s Trstom, Istro in dobršen del Dalma- 
Je skupaj z otoki. Barantanje se je končalo 26. aprila 1915, 
0 je Italija podpisala londonski pakt. 23. maja 1915 je

Avstro-Ogrska napovedala vojno, naslednjega dne pa je njena 
vojska že prestopila državno mejo in brez boja zasedla av
strijski del Furlanije, Brda in Kobariški kot. Lahko bi bila 
šla še naprej, saj so mejo na avstrijski strani branili le fi
nančna straža in nekaj obmejnih čet.

Italijanski vojaki, ki so se pomikali čez avstrijsko mejo, 
so se čudili, ker so naleteli na slovensko prebivalstvo. V voja
ški enoti, ki je napredovala proti Kobaridu, je bil tudi Mus
solini. Spotoma si je v svoj dnevnik zabeležil tudi slovenski 
napis z neke kapelice. To mu je bil dokaz, da je tudi on sam 
z italijansko vojsko stopil na tujo zemljo. Po' vojni je ob
javil dnevnik, v katerem je tudi omenjeni slovenski napis.

2e v prvih desetih dneh vojne so se dogodile v Kobari
škem kotu stvari, ki so boleče odjeknile med našim prebival
stvom. Komandant italijanske vojaške enote je dal po hi
trem postopku ustreliti 12 slovenskih kmetov, od teh 5 iz 
Smasti, 4 iz Kamnega, 1 iz Lader, 1 iz Krna in 1 iz Trnove
ga. 1) še danes ne poznamo pravih vzrokov tega strašnega 
dejanja. Po prvi svetovni vojni so zaradi tega dogodka slo
venski poslanci v rimskem parlamentu protestirali in zahte
vali pojasnila, vendar brez uspeha. Italijanski vojaški arhivi 
iz prve svetovne vojne so zdaj po 50 letih že dostopni zgo
dovinopiscem. V Italiji se v tej zvezi pojavljajo obsežna de
la, ki govore o italijanski vojski v letih 1915 - 1918. Eno od 
teh, ki mu sicer ni moč odrekati dokumentarnosti, razčle
njuje razne procese pred vojaškimi sodišči, obsodbe na smrt, 
o tragičnih dogodkih na Kobariškem pa ne pove ničesar. 2)

Prav iz prvih dni italijanske okupacije Kobariškega 
kota in Brd pa beležimo tudi prve internacije Slovencev na 
Sardinijo. Italijanska vojska je takoj po prihodu na Kobari
ško pograbila več slovenskih fantov, ki so jih zatem odpeljali 
na Sardinijo. Čeprav so živeli na otoku v popolni izolaciji 
— saj so jih nastanili v napol zapuščenih cerkvicah ali gra
dovih v bližini pastirskih vasi — pa so jih stalno sumničili,

da so dajali znake sovra5WTuT Ta stvar je bila naravnost 
smešna, ali bi lahko vendarle imela za naše internirance 
zelo težke posledice. 3)

Kakšni so bili občutki prvih naših internirancev na 
Sardiniji, ki so se iznenada znašli v deželi, o kateri niso 
ničesar vedeli, v okolju, ki se jim je moralo zdeti sila tuje, 
med ljudmi s popolnoma drugačnimi navadami in jezikom? 
To si pač lahko mislimo. Viri, ki bi nam lahko nudili kaj 
več podatkov o tem, so že skoraj, popolnoma usahnili.

Med prvo svetovno vojno so italijanske vojaške oblasti 
poslale z zasedenega ozemlja v internacijo na Sardinijo tu
di nekaj slovenskih duhovnikov. Med njimi sta bila Gerbec 
iz Mirnika (Mernlco) in Milanič iz Marijinega Celja. 4) V 
tistem času je umrl na Sardiniji internirani Ivan Rutar, 
doma iz Krna pri Kobaridu. 5)

Po vstopu Italije v vojno je napravil avstrijski glavni 
štab glede soške fronte dobro premišljeno potezo. Na to 
fronto je poslal predvsem dalmatinske in slovenske polke, 
računajoč, da bodo branili svojo ožjo domovino in obe
nem še avstro-ogrsko državo. In res, ob polkih, ki so sei jim 
pridružili še Bosanci, so se na soški fronti razbile številne 
ofenzive italijanske vojske.

Toda, kako je prišla italijanska vojska do prvih av
strijskih vojnih ujetnikov? Ti niso bili s soške fronte, tem
več so prišli iz Srbije. Skupaj z umikajočo se srbsko vojsko 
proti koncu leta 1915 so se premikali prek zasneženih 
albanskih gora tudi njeni avstrijski vojni ujetniki. Skupaj 
s srbskimi vojaki je na tej poti omagalo in pomrlo več kot 
polovica ujetnikov. Preživele je prevzela Ithlija in jih kon
centrirala na otoku Asinara (Sardinija). Tisti, ki so se 
pozneje rešili z otoka, so pripovedovali, da jih je tam 
pomrlo skoraj 10.000. V italijanskem priročniku beremo v 
tej zvezi: Tri zone, namreč Piano Čampo Perdu, Piano gli 
Stretti in Tumbarino, so znane, ker je bilo tu koncentrira

nih v času vojne 1915 - 1918 več tisoč vojnih ujetnikov. Na 
otočku so bili nastanjeni od decembra 1915 do julija 1916 
ujetniki srbske vojske, ki so jih nam izročili po umiku 
skozi Albanijo. Zaradi epidemije kolere, ki je neusmiljeno 
udarjala po nesrečnih ostankih armade generala Potioreka, 
je bilo več kot 5.000 avstro-ogrskih ujetnikov položenih v 
kostnico, ki so jo zgradili pionirski oddelki'v bližini Čampo 
Perdu. Sledovi o prisotnosti toliko ljudi so v številnih 
zgradbah, ki so nastale tu in tam in pa v zanimivem ki
parskem delu iz cementa madžarskega ujetnika Istvana 
Nemeta, ki prikazuje v reliefu trpljenje oh umiku skozi 
Albanijo. Nad to skulpturo stoji moški, ki dviga svoj pro
test proti vojni. 6)

Naj omenimo mimogrede, da je bila na otoku Asinara 
od 1896. leta dalje velika kaznilnica. Kaznjence so uporab
ljali za prisilno delo na velikem državnem posestvu. 7)

Med vojnimi ujetniki, ki so prišli leta 1915 na Asinaro, 
so bili tudi Slovenci. Naj navedemo le dva zanimiva pri
mera.

1) Soča, kolendar izbjeglica iz Istre, Trsta i Goričke za godil 
1937, str. 54-59.

2) Forcella Enzo — Monticone Alberto: * Pio tone di esecuzione 
processi della prima guerra mondiale. Bari 1968.

3) Perat Just: Vohuni so šli «na dopust* na Sardinijo. Zgodbe 
prve svetovne vojne, ki pripovedujejo, kako je Anton Golanda neprost 
voljno potoval na daljni otok. Delo 10/1968, 324 (Lj. 26. 11.). str. 7.

4) Medeot Camillo: Storie di preti isontini internati nel 1915 Ii 
ziativa Isontina. 10/1968. 4/41. str. 97.

5) Soča, .kalendar izbjeglica Iz Istre, Trsta i Goričke za godii 
1934. str. 64.

6) Sardegna, guida dTtalia del Touring Club Italiano. Milano . 196 
str. 304.

7) Prav tam, str. 304.
(Nadaljevanje sledi j



Uredništvo, uprava, oglasni oddelek,
TRST, Ul. Montecchl 6 PR 559 — Tal. 79 38 08 79 46 38 79 58 23 76 14 70 
Podružnica Gorica, Ul. 24 Maggio 1 — Tal. 83 3 82 • 57 23
Naročnina
Mesečno 2.500 lir. — vnaprej plačana celotna 25.000 lir. Letna naročnina 
za inozemstvo 38.000 lir, za naročnike brezplačno revija «DAN».
V SFRJ Številka 2,50 din, ob nedeljah 3,00 din, za zasebnike mesečno 35,00 
letno 350,00 din, za organizacije in podjetja mesečno 47,00., letno 470,00 din

Poitni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska. Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK Za SFRJ DZS . 61000 Ljubljani,

Oglasi

Stran 6

Žiro račun 50101-603-45361 »ADI1*
Gradišče 10/11' nad. telefon 22207
Trgovski 1 modulus (širina 1 stolpec, višina 43 mm) ob da* 
lavnikih 13.000, ob praznikih 15.000.

Finančno-upravril 500, legalni 500, osmrtnice in sožalja 250 lir za mm višina 
v širini 1 stolpca. Mali oglasi 100 lir beseda. IVA 12%. Oglasi za tržaško in 
goriško pokrajino se naročajo pri oglasnem oddelku ali upravi. Iz vseh drugih 
pokrajin Italije pri SPI.

•LJnr
‘fl1«' zrložnikov FIEG^iV*8. januarja 1977 Odgovorni urednik Gorazd Vesel
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ZGLEDNA RAZSODBA RIMSKEGA SODNIKA ZA SPORE NA DELOVNEM PODROČJU Tudi »Boeing* podkupoval
tuje funkcionarje

Glavnega urednika «0rdine pubblico» 
je založnik dolžan znova zaposliti
Odpust Franca Fedelija je neutemeljen in pomeni odkrit napad reakcio
narnih krogov na demokracijo - Camilleri in Belluscio v protinapadu

RIM. 7 — Sodnik Marco Pivrt' i, 
ki je zadolžen za reševanju delov
nih sporov, je razsodil, da inofa 
biti Franco Ferieli znova sprejet 
v službo kot ('lavni urednik revije 
»Ordine pubblico*. Pravična raz- 
sjdba torej, ki le še potrjuje ja
lovost ir reakcionarno naravo skle
pa. s katerim je založnik Camille 
n odpustil napredno mislečega u- 
rednika.

Omenjena revija, na katero je na
ročenih najmanj 40.000 policijskih 
agentov in drugih organov javne

varnosti, čeprav trdi Camilleri. da 
ima le 4.500 naročnikov in toku 
pravzaprav dela medvedjo uslugo 
samemu sebi. se že dolgo bori za 
demokratizacijo policijskega apara 
ta oziroma za ustanovitev posebne
ga policijskega sindikata v lesni po 
vezavi s sindikalno federacijo CG 
IL - CISL • UIL. To seveda ni po
godu zmernim in desničarskim si
lam, ki so prešle v protiofenzivo 
ravno v času. ko vlada pripravlja 
zakon o reformi policijske službe. 
Fedelijev odpust je naravna posle-
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DANES V VIDMU

SKUPNA MANIFESTACIJA 
KPI IN PSI ZA OBNOVO 
PRIZADETE FURLANIJE

Po oceni obeh strank lahko mino vlada 
demokratične enotnosti premosti ogromne 
težave za obnovo prizadetih območij

VIDEM. 7. — Na pobudo deželnih 
tajništev KPI in PSI bo jutri popol
dne v videmskem avditoriju »Zanon* 
manifestacija za obnovo Furlanije, 
ki naj postane drugačna dežela z 
vlado demokratične enotnosti. Kot 
pojasnjujeta stranki in kot pove že 
tema srečanja, je namen demonstra
cije spodbuditi vse demokratične sile 
k skupnemu naporu za obnovo podro
čij. ki jih je prizadel potres, ob
enem pa obnoviti in nadaljevati raz
pravo o političnem položaju v deželi, 
ki se je razvila v zadnjih mesecih. 
Kakšen pomen pripisujejo pobudniki 
jutrišnjemu srečanju dokazuje tudi 
dejstvo, da se ga bosta udeležila 
č’an vodstva KPi Armando Cossutta 
in član vodstva PSI Aldo Aniasi. 
ki v strankah vodita resor krajevnih 
ustanov.

V zvezi z jutrišnjim srečanjem je 
deželni tajnik KPI Antonino Cuffa 
ro poudaril, da gre za poziv k skup 
nemu in enotnemu nastopu, naslov 
ljenernu vsem demokratičnim silam, 
ki naj tako korenito spremenijo do
sedanjo politiko deželnega odbora. 
Po oceni Cuffara je namreč stanje 
tako hudo in problemi, s katerimi 
se dežela sooča, tako veliki, da se 
jih lahko reši samo s prispevkom 
vseh sil. To pa je tudi edini način 
za premostitev prve faze posega in 
za začetek deianske obnove prizade
tih mest in vasi,

»Zlasti še — je pribil deželni tajnik 
Pšl Gabriele Renzulli — ker bi v 
nasprotnem primeru, kot nas uči 
izkušnja, ne bilo nobenega jamstva, 
da bo vloženi napor obrodil zaželje- 
ne uspehe*. Socialistični voditelj 
je nadalje poudaril, da ie ljudstvo 
ž.e pokazalo to enotnost, ki se pa 
z'enkrat še ne odraža na deželni 
ravni. Zato je treba odpraviti vse 
zanreke in začeti s' stvarnim načrto
vanjem za obnovo prizadetih območij 
ter seveda za korenito spremembo 
politike deželnega odbora. «Upamo 
— je zaključil Renzulli — da bodo 
ostale demokratične sile pozitivno 
odgovorile na našo pobudo.* (vt)

tucijc in socialistične samoupravne 
graditve.*

Zvezni tajnik za notranje zadeve 
Franjo Herljevič je rekel, da so 
Jugoslovani po zaslugi strategije, ki 
jo že 40 let razvija Tito. pokazali 
in dokazali, da maša revolucija zna 
zmagovati in se uspešno braniti*. »Ko 
sc- učimo na izkušnjah narodnoosvobo
dilnega boja. moraino družbeno samo
zaščito tako dograditi, da nas v no
benem trenutku in na nobeni točki v 
državi sovražnik ne bo mogel prese
netiti,* je naglasil Herljevič.

Drlogacija slovenske 
gospodarske zbornice 
na obisku v Črni gori

TITOGRAD. 7, — Delegacija gospo
darske zbornice Slovenije, ki jo vodi 
predsednik Andrej Verbič, je prispela 
danes na dvodnevni obisk v Črno 
goro. Slovenski gospodarstveniki so že 
imeti pogovore s predstavniki gospo
darske 'zbornice Slovenije. Ugotovili 
so, da skoraj v vseh gospodarskih 
panogah obstajajo velike neizkoriščene 
možnosti za sodelovanje med delovnimi 
organizacijami iz Slovenije in Orne 
gore. to pa še zlasti velja za elek
trogospodarstvo. kovinsko predeloval
no industrijo, ladjedelstvo in pomor
sko gospodarstvo. Slovensko delegaci
jo je dopoldne sprejel tudi predsednik 
skupščine črne gore Budislav šoškič. 
popoldne pa je obiskala Koiašin.

rlica te ofenzive.
Pravična n: le Pivettijeva raz

sodba. pravična in zanimiva je zla
sti njena utemeljitev. Pretor je na
mreč izrecno poudaril, da so raz 
’ogi za urednikov odpust iz trte 
zviti in zlonamerni. Založnik Ca 
milleri je skratka hotel naoraviti 
konec Fcdelijevi napredni politiki, 
ali bolje, v nazadnjaškem smislu 
preusmeriti politični značai revije. 
Dokaz tega je, da je Fedeii.ja na
sledil bivši socialnodemokratski po
slanec Belluscio, ki je med govo
rom v poslanski zbornici 5. maja 
1975 odklonil zamisel o policijskem 
sindikatu.

Pivetti je odredbo o ponovni na
stavitvi Fedelija kot glavnega u 
rednika »Ordine pubblico* uteme
ljil z vsebino 4. člena zakona št.

| 604 z dne 15. julija 1976 in 15. člc- 
j na delavskega statuta: skratka s 
predpisom- po katerem je odpust u- 
službenca, pa naj bo ta delavec, 
uradnik ali policijski agent, prepo
vedan, če se delodajalec zanj odlo
či na osnovi političnih ali sindikal 
nih razlogov, ali z drugimi beseda 
mi zaradi določenega političnega na 
zora ali sindikalne dejavnosti pri
zadetega.

Založnik Camilleri in Belluscio 
sta seveda izrazila ogorčenje nad 
razsodijo, a Camilleri je Fedeliju
poslal že štiri ure ' po omenjeni 
razsodbi pismo, s katerim ga ob 
vešča, da ga kljub sodni odredb 
znova odpušča!

Založnik Camilleri in Belluscio 
sta seveda izrazila ogorčenje nad 
razsodbo, a Camilleri je Fedeliju
poslal že štiri ure po omenjeni 
razsodbi pismo, s katerim ea oh 
vešča. c’a ga kljub sodni odredbi 
znova odpušča!

Zadeva je tako postala že prav
groteskna. Seveda ne gre pozabi
ti. da pomeni napad na Fedelija
hkrati napad na demokracijo. Sam 
prizadeti je izjavil, da so na delu 
reakcionarne sile, ki ustvarjajo 
državi napetost in skušajo zavreti 
proces nadaljnje demokratizacije. S 
Fedelijem soglašajo tudi tisoči nje
govih kolegov, ki ne bodo dovolili, 
da se ti naklepi uresničijo, tdg)

Vzhodnonemški pisatelj 
prosil za politično 
zatočišče v Švici

ŽENEVA. 7. — Vzhodnonemški pi
satelj Bernd Jcntzch je zaprosil za 
pol tično zatočišče v Švici, kamor 
je prispel oktobra, da bi pripravil 
antologijo sodobne švicarske lirike. 
Pred dobrim mesecem je Jentzsch 
odločno protestiral proti izgonu pev
ca in pesnika Wolfa Biermana.

Notranji minister SFRJ 
o vprašanjih samozaščite

BEOGRAD 7 - »Sovražnik v
zadnjem času skusa prilagoditi taktiko 
svojega delovanja novim razmeram in 
se v pomanjkanju podpore v državi 
sl uša usmeriti k istomišljenikom in 
zaveznikom v tujini, kjer dobiva spod 
bude in podporo fašistične emigracije 
in določenih reakcionarnih sil.* To je 
danes izjavil jugoslovanski notranji 
minister Franjo Herljevič. ko jg v 
Titogradu govoril političnemu aktivu 
Črne gore o aktualnih vprašanjih 
varnosti in družbene samozaščite.

Herijevič je ob tej priložnosti po
zitivno dcenil varnostni položaj v 
Jugoslaviji in naglasil, da je to pred
vsem plod celotne akcije organizira
nih sil z zvezo komunistov na čelu. 
Dejal je tudi. da organi in službe 
varnosti delujejo čedalje bolj učinko- 
v ito in dosegajo dobre rezultate. 
»Družbena samozaščita je potreba 
našega časa* — je naglasil Herlje
vič — «s podružbljanjem funkcije var
nosti pa v bistvu ustvarjamo sistem, 
v katerem delovni človek postaja 
glavni nosilec tudi za zadeve varno
sti. Za opravljanje te častne nalčgc 
je močno motiviran, saj so naši de
lovni ljudje, naši narodi in narodno
sti pripravljeni branita dosežke revo-

Ulcmcljilcv septembrske 
razsodbe proti policijskemu 
častniku Margheritu

PADOVA, 7. — Okrožno vojaško 
sodišče je posredov alo tisku uteme
ljitev, s katero je bil 28. septembra 
lani obsojen na leto, dva meseca 
in 20 dni zapora častnik zloglasne
ga 2. policijskega oddelka »celere* 
Salvatore Margherito. Z utemeljitvi
jo sta bila seveda takoj seznanjena 
tudi Margheritova branilca, ki mo
rata v teku 10 dni predložiti vrhov
nemu vojaškemu sodišču v Rimu u- 
temeliitev priziva proti razsodbi.

Policijski častnik se, kot znano, 
vztrajno bori za demokratizacijo po
licijskega aparata, proces proti nje
mu pa so sprožile zmerne in desni
čarske sile, ki se boje, da bi z 
izrabljanjem* zdajšnje toge discipli
ne med policisti v okviru napoveda
ne ustanovitve policijskega sindika
ta izgubile učinkovito sredstvo za 
zaviranje procesa demokratizacije 
italijanske družbe.

O prizivu proti prvostopenjski ob 
sodbi pogumnega častnika bo vrhov
no vojaško sodišče razpravljalo v 
drugi polovici februarja.

WASHINGTON, 7. — Vse kaže, da 
je tudi ameriška letalska družba 
«Boeing» kot že njena teknrea «Loo- 
ckheed* podkupovala funkcionarje 
tujih vlad, da bi si zagotovila nji
hovo naklonjenost. Ameriško držav
no tajništvo je s tem v zvezi spo
ročilo, da jc doslej odkrilo imena 18 
podkupljenih funkcionarjev, ki pa 
bodo zaenkrat tajna, ker bi v na
sprotnem primeru lahko trpeli odno
si, ki jih ZDA imajo s temi drža
vami. Med temi so omenili Argen
tino. Brazilijo. Indijo, Iran, Libijo 
in Sudan, časnikarji pa so prepri
čani. da so jim funkcionarji zamol
čali še marsikatero vpleteno državo.

BOČEN, 7. — Bocensko sodišče 
je oprostilo podpolkovnika alpincev 
Aramosa Ansalonija, obtoženega, da 
je lani med pacifistično demonstra
cijo 'ztrgal nekemu dekletu sveženj 
letakov in ji prisolil zaušnico. Sod
niki so bili mnenja, da je podpolkov
nik »opravil le svojo dolžnost*.

Med današnjo svečanostjo ob obletnici Čuenlajeve smrti

IZ TIBETA ZAHTEVA 
PO JAVNEM PROCESU 
PROTI «TOLPI ŠTIRIH»

Delavci in študentje enoglasno potrdili zvestobo Mac cetungu
PEKING. 7. - Le še nekaj ur 

manjka do začetka uradnih sveča 
nosti ob prvi obletnici smrti biv
šega predsednika vlade čuenlnja 
V samem Pekingu, kakor tudi v 
drugili mestih oziroma pokrajinah 
Kitajske je vzdušje mrzlično, hkra
ti pa tudi dokaj napeto, kolikor 
se priprave na kar najbolj mogoč 
no počastitev pokojnikovega spomi
na odvijajo vzporedno z naraščajo
čo in čedalje bolj strupeno gonjo 
proti tako imenovani tolpi štirih 
— Maocetungove vc'ove Cjang Čin 
in njenih pajdašev Vanj Hung-

DEŽELA SONCA IN...
Čeprav sta nam mraz, dež in 

megla zadnjih dni verjetno zabri
sali spomin na toplo poletno son
ce. Italija vendarle od nekdaj ve
lja v Evropi za deželo sonca. Nje
ne (sedaj ogrožene) prirodne le
pote, tople sončne žarke, katerim 
se zlasti ljudje iz severnih držav 
izpostavljajo kot martinčki, so o- 
pevali pesniki in pisatelji, poleg 
tega pa so tradicionalno jedro 
najlepših ljudskih ali ponarodelih 
pesmi. In kljub temu je Italija dr
žava, ki odmerja najmanj sred
stev raziskovanju za izkoriščanje 
sončne energije.

V7 letošnjem letu bo Italija na 
primer namenila tej raziskovalni 
veji 450 milijonov lir, kar je pri
bližno stomilijoninka državnega 
proračuna, tisočinka vseh sred
stev, ki jih država namenja znan
stvenemu in tehnološkemu razi
skovanju ter dvestotinlca vseh iz
datkov odbora za raziskovalno de
javnost. Tudi znanstveniki kveč
jemu vidijo sonce kot «sredstvo» 
za gojenje trte in paradižnikov a- 
li pa «vabo» (obenem z vse bolj 
šibko liro) za tuje turiste. Kq pa 
govorijo o soncu kot energet
skem viru ga avtomatično ocenijo 
kot manj pomembno raziskovalno 
vejo in raje rešujejo vprašanje, 
kako ohraniti toploto in energijo v 
stanovanjih, čemur so namenili 
znatno večja denarna sredstva (2 
milijardi lir).

Kako absurdno je to pojmovanje 
energetike in energetskih virov iz
haja tudi iz dejstva, da strokov
na komisija EGS za znanstveno 
raziskovanje večkrat finansira 
predloge in načrte italijanskih 
znanstvenikov (sicer neštevilnih, 
ki se s to panogo ukvarjajo) za 
izkoriščanje sončne energije. De
lo pa prej ali slej zastane, ker 
država nato ne krije razlike kot 
bi bila dolžna po sporazumu o 
mednarodnem sodelovanju. In to 
ni še vse: od omenjenih 450 mili
jonov lir bo soncu «šlo» od 200 do 
300 milijonov, ker bo moralo de
liti sredstva z geometrijo in z 
raziskovanjem o izkoriščanju od
padkov.

Res je sicer, da je zaenkrat še 
nerešeno vprašanje, kako »ujeti* 
to energijo, ki nima velike moči 
in prihaja na naš planet zelo ne
redno, vendar pa je nezanimanje 
italijanskih oblasti vsekakor pre
senetljivo. če pomislimo, da gre 
za zelo ceneno in «čisto» energijo. 
Morda pa je naše presenečenje od
več. če bi zadovoljivo rešili vpra
šanje izkoriščanja sončne energi
je, kako bi petrolejske družbe slu
žile na račun države in davko
plačevalcev mastne denarce, del 
katerih se nato steka v blagajne 
nekaterih strank in oblastnikov. 
Primer Ippolito in zapostavljanja 
jedrske energije izpred desetih let 
je zelo zgovoren. (vt)
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PO BEGU IZ KAZNILNICE V FOSSOMBRONU

Pobegli jetniki že v Rimu ?
PESARO. 7. — Medtem ko sc 

vztrajno, vendar brezuspešno na
daljuje lov za jetniki, ki so pobegni
li iz kaznilnic v Trevisu in v Fos- 
sombronu. so preiskovalci prišli do 
Zaključka, da je bil beg domnevnega 
brigadista Marocca in njegovih paj
dašev skrbno pripravljen v Rimu. 
To ne dokazuje le fiat 127 s katerim 
so jo zaporniki pobrisali, pač pa 
tudi »mini minor* bele barve, ki 
je bil ukraden pred nedavnim v pre
stolnici in je bil najbrž namenjen 
preostalima zapornikoma, katerima 
so pazniki z odločnim posegom pre
prečili beg. Jasno je namreč, da bi 
v šestih ne mogli zbežati z enim 
samim vozilom. Zvedelo se je. tudi. 
da je bil »mini* ukraden le dan 
pred begom, zaradi česar je odpadla 
domneva, da bi vozilo spadalo v 
sklop vozil, ki so jih samozvani NAP 
ukradli pred časom v raznih rim
skih garažah.

Na osnovi teh ugotovitev so polici
ja in karabinjerji osredotočili pre
iskavo predvsem na Rim, saj je 
možno, da so se pobegli zatekli prav 
v prestolnico, kjer so pajdaši pripra. 
vili zanje varna zatočišča. K temu 

■ gre dodati še dejstvo, da je Antonio 
Paoloni, ki se je v stiku z Mara- 
schijem navzel revolucionarne ideo
logije, imel svoj delokrog ravno v 
Rimu. Glavni element, ki ga imajo 
možje postave zaenkrat na razpola
go. je opis moškega, ki je dan pred 
begom najel fiat 127 in ki se je pred
stavil kot Nicola Damiani.

Medtem v kaznilnici v Fossom-

Preiskava o ugrabitvi Sare 
je obtičala na mrtvi točki

ALASSIO, 7.-0 štiriletni Sari 
Domini, vnukinji pokojnega indu
strijskega magnata Johna Gelosa, ki 
so jo ugrabili 30. decembra, še ved
no ni sledu. Policijski agenti in ka
rabinjerji so danes opravili na ob
močju savonske pokrajine več hiš
nih preiskav, vendar brez uspeha. 
S hit-ostrelkami oboroženi in z ne- 
probojnimi jopiči opremljeni so do 
zadnjega kotička pregledali tud: dvo
nadstropno stanovanjsko stavbo v 
Varazzeju, v kateri naj bi _ se po 
zatrjevanju neznanega obveščevalca 
skrivali ugrabitelji. O teh kajpak 
ni bilo ne duha ne sluha in preis
kovalci so uverjeni, da je šlo za 
preprosto potegavščino — v Varaz- 
ia jih je napotil možakar z ustrez

nim telefonskim pozivom uredništvu 
nekega genovskega lista.

Medtem se čedalje bolj utrjuje 
domneva, da je Sarina mati Franca 
vzpostavila stik z ugrabitelji preko 
milanskega »Corriere della sera*: 
v oglasni rubriki »Izgubljeno* je 
nekdo obljubil čedno nagrado v de
narju najditeljem ovčarja Nerona: 
najditelji naj stopijo v stik z zaupa
nja vrednim posrednikom. Domini- 
jevi imajo prav tako ovčarja, ki se 
imenuje Neron.

Tržaški odvetnik D'Onofrio. ki šči
ti interese družine Domini - Geloso, 
je zaprosil časnikarje, naj tisk ne
kaj časa o vsej zadevi ne poroča, 
ker bi v nasprotnem primeru utegnil 
le škoditi prizadeti družini, (dg)

bronu pripravljajo vrsto ukrepov, 
ki naj bi v prihodnje onemogočili no
ve pobege. Gre predvsem za skrbno 
preiskavo kaznilnice in za premesti
tev nekaterih zapornikov. Med temi 
— kot je poudaril ravnatelj dr. Aldo 
Maturo — bosta brez dvoma brigadist 
Massimo Maraschi in Claudio Vici- 
nelli, katerima so pazniki le za las 
preprečili beg. Maraschi, ki je bil 
včeraj odpeljan na zdravljenje v 
anconsko bolnišnico zaradi posledic 
udarcev, ki jih je dobil v spopadu 
s pazniki, je bil danes po skrbnem 
zdravniškem pregledu znova pripe
ljan v Fossombrone.

V zvezi z begoma jetnikov iz tre- 
viške in fossombronske kaznilnice je

skupina komunističnih poslancev da
nes naslovila pravosodnemu ministru 
vlogo, v kateri zahteva vrsto po
jasnil. Predvsem komunistični par
lamentarci sprašujejo, kako je bilo 
mogoče, da so vrsto nevarnih poli
tičnih in navadnih kriminalcev po
slali v tako «ocjprto» kaznilnico kot 
je treviška, ne 'da bi pri tem odre 
dili strožjega nadzorstva.

Medtem se v vseh kaznilnicah na
daljuje širokopotezna preventivna 
akcija. Na desetine agentov in ka
rabinjerjev je davi preiskalo zapora 
v Milanu in v Rebibbii. Kaže pa,, da 
z izjemo maloštevilnih žlic, katerim 
so jetniki priostrili ročaje, možje 
postave niso našli orožja, (vt)

vena, Čang čun-čjaa in Jaa Ven 
juana.

V afero okoli »doglasne četveri 
cc» je sedaj posegla tudi tibetan
ska radijska postaja z zahtevo, naj 
se jutri, 8. januarja (istega dne 
lani je namreč umrl za rakom 
Cuenlaj), na glavnem pekinškem tr 
gu Tjenanmen sproži javni proces 
proti »fašističnim revolucionarjem*. 
Maovo vdovo in njej pokorne troji
co obtožuje radio Tibet podtalnega 
rovarjenja z namenom polastiti se 
državnih vajeti: tako naj bi n.pr. 
Čang čun-čjao hotel postati pred
sednik vlade, a Vang Hung-ven na j 
bi hlepel po predsedništvu stalnega 
odbora ljudske narodne skupščine.

V krogih tujih opazovalcev so 
mnenja, da bodo zdajšnje oblasti 
kaj težko pristale na zahtevo o 
javnem procesu prav na jutrišnji 
dan; med drugim zato. ker se pre 
iskava o delovanju »četverice*, ki 
je bila poverjena posebni komisiji, 
še ni zaključila. Vsekakor je zah
teva tibetanskega radia značilna, 
kolikor osvetljuje dejansko politič
no razpoloženje v Ljudski republi
ki Kitajski.

V .^ediščpih ulicab Pekinga se 
medtem nenehno množijo stenčasi 
s čedalje ostrejšimi obtožbami ria 
račun »tolpe štirih*. Nekateri me
nijo, da bo «escalation» teh napadov 
dosegla vrhunec z odločno zahtevo 
po usmrtitvi »zarotnikov*. Ne more 
biti naključje, da je tibetanski ra
dio med drugim odkrito pozval k 
maščevanju Čuenlaja, katerega 
smrt naj bi načrtno pospešila pro 
tirevolucionama, prokapitalistična 
četverica.

Na Trgu Tjenanmen se je popol 
dne že zbirala množica delavcev in 
študentov, ki ob gradbišču, kjer bo 
zrasla tako imenovana spominska 
dvorana za Maocetungom. name
ščajo povečane fotografske posnet 
ke preminulega predsednika vlade, 
šopke svežega ter umetnega cvetja 
in vence. Skupina mladincev je ne
kaj časa postala pred največjo Ču 
enlajevo sliko in z enoglasno prise
go potrdila zvestobo pokojhiku: »Ne 
vznemirjaj se, ljubljeni predsednik, 
strnili se bomo oktrtt' nartijskega 
centralnega komiteja s Hun Kuo- 
fengom na čelu v prepričanju, da 
se bomo vselej ravnali po navodilih 
Maocetunga; še naprej bomo kora
kali po proletarsko-revolueionarni 
poti, da iz naše dežele ustvarimo so
dobno in mogočno socialistično dr
žavo.*

Vse torej kaže, da se politični 
program zdajšnje kitajske »leader- 
ship* oslanja na tezo o ideološki ne- 
razdružljivosti med Maom in Cujem. 
Med nejotipljivejšimi dokazi tega 
je tudi okoliščina, da so v sreai- 
‘šču Pekinga pričeli prodajati kopiic 
50 docela izvirnih, torej doslej še 
neobjavljenih fotografskih posnet
kov Maocetunga, kakor so ga »uje
li* v časovnem obdobju, ki gre od 
Jenanskih časov do njegove 
smrti, tem pa se z druge strani pri 
družujejo tisoči Čuenlajevih slik.

Tuji opazovalci pripominjajo, da 
bo treba morda že prav kmalu 
Maocetungovim in Cuenlajevim pri
šteti še slike Teng Hsiao-pinga. 
katerem vsak dan bolj kaže. da 
ga bodo rehabilitirali, v resnici so 
se začeli na pekinških ulicah žc po
javljati prvi stenčasi z njemu na
klonjeno vsebino, (dg)

TRŽAŠKI DNEVNIK
S SIJE SKUPŠČINI KONZORCIJA ZA PKCVOlt

EDEN OD TREH FUNKCIONARJEV 
MORA OBVLADATI SLOVENŠČINO
Predsednik Bordon prikazal kritično finančno stanja

Na sinočnjem zasedanju glavne 
skupščine pokrajinskega konzorcija 
za prevoze je v uvodnem posegu 
predsednik Bordon orisal težavno 
stanje podjetja, ki ne razpolaga s 
potrebnimi finančnimi sredstvi za 
redno poslovanje, saj je zaradi nove 
kreditne discipline Tržaška hranil
nica odpovedala najavljeno posojilo 
10 milijard lir. To stanje je sicer 
le odraz dramatičnega stanja javnih 
financ v vsedržavnem merilu in če 
ne bo čimprej prišlo na vsedržavni 
ravni do izrednih posegov, preti 
konzorciju že v bližnji bodočnosti 
ohromitev delovanja. Nujno je tudi, 
da dežela spremeni svoje doseda
nje stališče (težnja po krčenju do
sedanjih prispevkov) in v svojem 
proračunu krepko poviša svoj letni 
prispevek, ker ima konzorcij višje 
izdatke in mora zadostiti vedno no
vim zahtevam. Na koncu je predsed
nik pozval vse politične skupine, sin
dikalne organizacije in prebivalstvo 
sploh, da se s čutom odgovornosti 
vsestransko zavzamejo za ugoden 
izhod iz kritičnega položaja.

Skupščina je uradno ustoličila tri 
od šestih predvidcnili komisij, in si
cer stalno komisijo vseh načelnikov 
skupin, ki je doslej neuradno že de
lovala, stalno komisijo za prouče
vanje vprašanj upravnega značaja 
in stalno komisijo za tehnična vpra
šanja s predstavništvom vseh poli
tičnih skupin.

Sledila je odobritev vrste upravnih 
sklepov, ki so tesno povezani s pri
četkom rednega poslovanja konzorci
ja. med katerimi naj omenimo sklep 
o imenovanju treh začasnih funkcio
narjev tajništva konzorcija. Na pred
log upravne komisije so sicer neka
teri svetovalci, v prvi vrsti demo
kristjan Abate, izrekli nekatere po
misleke tehnično - političnega' zna
čaja. Podčrtamo pa naj zahtevo 
Pečenika (PSI) in Brezigarja (SSk), 
da vsaj eden izmed omenjenih funk
cionarjev - uslužbencev tajništva ob
vlada slovenski jezik, kar je po do
polnitvi skleoa skupščina tudi so 
glasno odobrila. Razpravo o poviša
nju tarif za javnoprevozniške uslu
ge pa so prenesli na prihodnje 
zasedanje.

Na koncu naj omenimo soglasno 
odobritev sklepov o podaljšanju pro
ge avtobusa št. 33 do novega naselja 
na Rovtah in o uvedbi proge št. 48, 
ki povezuje Rovte s Trgom Valmau- 
ra, kar so nekateri prizadeti prebi
valci omenjenega področja, ki so 
manifestativno mirno prisostvovali 
zasedanju, sprejeli z burnim plo
skanjem. —bs—

Pravobranilec dr. Carica
(Nadaljevanje z 2. strani)

je tekla razprava o zločinih, ki so 
jih zakrivili nacistični okupatorji 
med septembrom 1943 in aprilom 
1945 v tragični Rižarni pri Sv. So
boti, ki je edino uničevalno tabo 
rišče, ki so ga oni ustanovili v Ita
liji. Kol je znano, se je proces zak 
Ijučil z obsodbo, v odsotnosti, e 
nega izmed glavnih krivcev; drugi 
sokrivci so še vedno v senci,* je 
dejal pravobranilec in nato v istem, 
hladnem in tehničnem tonu spre
govoril o petoveljskem procesu: 
dejal je, da so bili trije obtoženci 
popolnoma oproščeni, za štiri pa je 
sodišče potrdilo oprostitev zaradi 
pomanjkanja dokazov. Proti raz 
sodbi jc glavno državno pravdni

štvo vložilo priziv.
Dr. Cariglia je nato podal slika 

delovanja sodišč za mladoletnike, 
ob koncu svojega govora pa se .i« 
spomnil državnega tožilca dr. San- 
tenastasn, ki je lansko leto umrl. 
Nato je zaprosil predsednika, naj 
uradno odpre sodno leto 1977. Z be
sedami dr. Zumina, ki je »v imenu 
italijanskega ljudstva* odprl sodno 
leto, se je zaključila včerajšnja 
slovesnost, verjetno ena najkrajših 
v zadnjih dveh desetletjih, ned
vomno pa ena najbolj nezanimivih. 
O tem je pričšlo mnogo praznih se
dežev v veliki dvorani tržaškega 
prizivnega sodišča, pa tudi izredno 
skromen aplavz, ki je sledil konč
nim besedam d/. Zumina. Vtis smo 
imeli, kot da je šlo za hitro oprav
ljeno formalnost ob strogem spo
štovanju protokola in v pričakova
nju na popoldansko srečanje sodni* 
kov, predstavnikov višjega sodnega 
sveta in izvoljenih predstavnikov, 
ki je novost za tržaško sodišče in 
je bila tudi zaradi tega v središču 
zanimanja večine izmed prisotnih.

Smrtne posledice 
prometne nesreče

Na oddelku za oživljanje je vče
raj popoldne podlegel hudim teles
nim poškodbam 20-letni Alessandro 
Dapas iz Ul. Roncheto 71/1, ki se 
je v noči med ponedeljkom in torkom 
ponesrečil z avtomobilom v Mira- 
marskem drevoredu. Nesreča se je 
pripetila v neposredni bližini nekda
njega železničarskega doma. Z 33- 
letnim Francescom Dagnelutom iz 
Ul. Sinico 48 sta se peljala v alfi 
sud proti mestnemu središču. Da- 
gnelut je najbrž nekoliko preveč pri
tisnil na plin in tako se avtomobil 
ni mogel izogniti težkemu tovornja
ku, ki je bil sicer nepravilno par
kiran pred bivšim železničarskim 
domom.

Stanovalki rameni
zaradi eksplozije
ob uhajanju plina
Uhajanje plina je bilo še enkrat 

vzrok hude nesreče v podstrešnem 
stanovanju v Ul. S. Daniel* 3. to 
je v bližini Ul. Tigor. Nenadna 
eksplozija je popolnoma uničila ma
lo stanovanje dve osebi pa sta hRi 
pri tem ranjeni, in sicer 73-leti a 
Edda De Ghicca vd. Coccon in nje
na 35 letna hči Laura, ki sta se 
precej opekli.

Požar je izbruhnil okrog 20. ui e. 
ko jc Laura približala vžigalico 
pečici, ki je bila povezana s plin
sko jeklenko in iz katere je uha
jal plin. Silovito je počilo in v 
trenutku so stanovanjc napolnhi 
plameni. Pritisk je celo odtrgal na
po nad štedilnikom, ki je treščila 
v steno rned kuhinjo m malo pred
sobo ter jo zrušila. Plameni so .*• 
plazili tudi obe ženski. Eksplozija 
v maleni stanovanju, ki je v pe
tem nadstropju je takoj priklica
la sosede, ki so nesrečnima ženska
ma priskočili na pomoč ter nokb- 
cali reševalno osebje Rdečega krr- 
ža ter gasilce. Slednji so pod vod
stvom podčastnika Piacentiniia km« 
lu pogasili plamene, nakar so t 
rešilnim avtomobilom odjeljali ra
njenki v splošno bolnišnico. Obe 
so zaradi opeklin prve, druge ii 
tretje stopnje po obrazu, rokah 't 
nogah, sprejeli na dermatološke *t 
oddelku s prognozo okrevanja v p"1" 
drugem mesecu.

... še vedno

najbolj ugodna

POLICA
AVTO

Lloyd Adriatico
ASSICURAZIONI
poiščite v «PAGINE GIALLE* pod geslom »ASSICURAZIONI* agencijo 
Lloyd Adriatico, ki Vam je najbližja.

Polica «4R» je najbolj poceni
izmed vseh avtomobilskih polic: spodnja razpredelnica 
to potrjuje. Zelo visoke garancije (100/30/10 milijonov) 
nudijo maksimalno mirnost in gotovost.
Dalje v garancijah so vključeni tudi sopotniki.
Vse to po zaslugi fransiže (ki znaša 50% zavarovalne 
premije in se lahko zniža na 40% po dvoletju brez nezgode 
in na 25% po nadaljnjih dveh zaporednih le^tih brez nesreče). 
Fransiža je edini način, ki daje možnost 
pri avtomobilskem zavarovanju, da je cena primerna 
ter odnos z zavarovancem jasen in enostaven.

REGISTRACIJA
TIP

POLICE
FISKALNE KM

o 10 - 12 12 14 14 18

GO
TS
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47.300 69.100 76.200
----------- *

99.000
BONUS
MALUS 64.050 93.450 103.110 133.875
POGOJENI

L POPUST 57.225 83.580 92.190 119.595 .
Polica »pogojeni popust* predvideva v primeru nesreče 41% poviška 
premije. Poviški za police »bonus „ malus» pa so od 16% do 84% 
medtem ko so znižanja od 14% do 45% (po štirih zaporednih latih 
brez nesreče).


